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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 8/2020 - 67 pàgines 

Sessió ordinària del dia 14 de maig del 2020 

 

El dia 14 de maig del 2020, dijous, es reuneix a la Casa 

de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell General, 

en sessió ordinària convocada d'acord amb allò que 

estableix el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre 

del dia que figura en el Butlletí del Consell General 

núm. 31/2020, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta oral, 

(segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència de la 

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet, Síndica General, s'ha 

procedit a comprovar la presència dels membres, que 

ha quedat registrada d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sr. Oliver Alís Salguero 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sra. Alexandra Codina Tort 

M. I. Sra. Bernadeta Coma González 

M. I. Sr. Ferran Costa Marimon 

M. I. Sr. Raul Ferré Bonet 

M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli 

M. I. Sr. Pere López Agràs 

M. I. Sr. David Montané Amador 

M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud 

M. I. Sr. Roger Padreny Carmona 

M. I. Sra. Núria Rossell Jordana 

M. I. Sr. Carles Sánchez Rodríguez 

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet 

M. I. Sra. Susanna Vela Palomares 

S’ha excusat l’absència dels M. I. Srs. Joan Carles 

Camp, Carles Enseñat Reig, Jordi Font Mariné, Eva 

López Herrero, Marc Magallon Font, Maria Martisella 

González, Joaquim Miró Castillo, Ester Molné 

Soldevila, Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells, 

Meritxell Palmitjavila Naudí, Josep Pintat Forné, Joan 

Carles Ramos Reboredo i Judith Salazar Álvarez. 

També hi és present el M. I. Sr. Xavier Espot Zamora, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi 

Gallardo Fernàndez, ministre de Presidència, 

Economia i Empresa; Èric Jover Comas, ministre de 

Finances i Portaveu; Maria Ubach Font, ministra 

d’Afers Exteriors; Verònica Canals Riba, ministra de 

Turisme; Joan Martínez Benazet, ministre de Salut; 

Ester Vilarrubla Escales, ministra d’Educació i 

Ensenyament Superior; Sílvia Riva González, ministra 

de Cultura i Esports i Judith Pallarés Cortés, ministra 

de Funció Pública i Simplificació Administrativa. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa Besolí, 

secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, secretària de 

la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 9.30h) 
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La Sra. síndica general: 

Abans d’iniciar amb l’ordre del dia previst, us recordo 

que segons disposa l’article 131 del Reglament del 

Consell General, el temps total per substanciar una 

pregunta, incloent també la rèplica i la dúplica, no pot 

excedir de vuit minuts, dividits en parts iguals.  

Que per acord de la Junta de Presidents i mentre es 

mantingui la presència reduïda de consellers generals 

amb nombre proporcional per grup parlamentari, una 

vegada finida la resposta del membre del Govern, i si 

un conseller general ho sol·licita, la síndica general li 

concedirà la paraula per un minut per tal que formuli 

repreguntes estrictament sobre la mateixa matèria. El 

membre del Govern disposarà per a la resposta del 

mateix temps. 

Alhora, us informo que s’ha presentat una pregunta 

amb caràcter urgent admesa a tràmit per la 

Sindicatura i que figura en el primer lloc del llistat. 

Procedirem doncs amb la primera pregunta. 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Pere López 

Agràs, president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 11 de maig 

del 2020, relativa als autònoms i els ajuts 

percebuts. 

Fou registrada amb el número 280 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 29/2020 de l’11 de maig. 

Exposa la pregunta el Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Donat que d’ençà la declaració d’emergència sanitària 

i la conseqüent suspensió de l’activitat de molts 

autònoms aquests no han rebut a hores d’ara cap ajut 

directe per part del Govern per quant per als mesos de 

març i d’abril només els ha estat possible o bé 

suspendre o bé reduir la cotització a la CASS. 

Tenint en compte que tot i amb l’activitat suspesa 

qualsevol petit negoci genera despeses de 

funcionament mensuals com ara per exemple 

assegurances, manteniments, despeses de gestió i 

d’altres provinents de contractes de caire anual.  

Donat que la prestació pel mes de maig equivalent al 

salari mínim exigeix el pagament de la cotització a la 

CASS i que per tant aquesta prestació neta tindria en 

realitat un import net, deduïda la cotització, d’uns 615 

euros. 

Es demana: 

Com creu el Govern que els treballadors autònoms 

han pogut satisfer les seves despeses personals i 

professionals des del 14 de març i fins a finals d’abril 

sense cap ingrés de la seva activitat professional ni cap 

ajut directe per part de l’Estat? 

Creu el Govern que amb 615 euros mensuals, a partir 

del mes de maig, es poden pagar les despeses personals 

i professionals dels treballadors autònoms? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general. 

Respon pel Govern, Sr. Jordi Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

El Govern és coneixedor de la realitat i de l’esforç del 

teixit dels autònoms del país.  

De fet dels 6.595 treballadors per compte propi 

censats per la CASS des del punt d’empresa del 

Ministeri d’Economia en el període comprés entre el 

4 de maig i l’11 de maig hem contactat per telèfon un 

total de 4019 treballadors per compte propi.  

Hem enviat 16 cartes als diferents col·legis 

professionals, 20 cartes a les associacions professionals 

de varis sectors econòmics del país, i una carta a la 

CEA demanant que fes extensiva la comunicació als 

120 autònoms de la seva associació per informar del 

programa d’ajuts econòmics així com per informar 

dels canals de comunicació i informació que estaven 

previstos pels treballadors per compte propi. 

El Govern som conscients de la importància d’aquest 

teixit productiu en el nostre model econòmic per 

aquesta raó hem tingut una comunicació proactiva 

prop d’aquest col·lectiu important, i hem intentat 

proposar mesures equilibrades, assumibles i 

corresponsables en els diferents textos legals així com 

en els programes econòmics proposats des del Govern. 

De totes les trucades realitzades, no hi ha hagut cap 

autònom que no estigués informat prèviament del 

paquet de mesures implementades pel Govern si bé és 

cert que gràcies a les trucades s’han pogut recollir 

neguits i inquietuds a les que hem intentat, i seguirem 

intentant donar resposta.  

Hem constatat la confusió en relació a la suspensió de 

les cotitzacions, concretament la possibilitat de poder 

acollir-se a la prestació del salari mínim establert i 

poder continuar exempts de la cotització a la CASS 

que tenien establerta abans de la crisi, que dit sigui de 

pas, és l’esperit del que buscava la segona llei òmnibus. 

Fer compatible la no cotització i poder tenir accés a la 

prestació, per aquesta raó es preveu que el Govern 
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assumeixi la cobertura de la branca general del 10% 

juntament a la prestació.  

Altrament estaríem demanant una doble cobertura 

als treballadors per compte propi que no té cap sentit. 

Per aquesta raó des del Govern reglamentàriament o 

per la via de modificació legislativa estem treballant 

per donar una resposta el més ràpidament possible a 

aquesta situació abans de finals de mes a la vista 

insisteixo que la CASS ha fet una interpretació 

diferent de la que perseguia la llei, i val la pena aclarir-

ho. 

Des de l’inici de la pandèmia a Andorra el Govern ha 

analitzat la situació   atenent- se a l’evolució de la 

situació sanitària i ha anat prenent decisions d’acord 

amb diferents escenaris temporals que són incerts.  

En aquest sentit a partir del 14 de març es van 

plantejar dues línies temporals per fer front a les 

conseqüències econòmiques derivades del 

confinament i tancament de l’activitat econòmica. 

La primera línia temporal es va preveure amb una 

duració fins al 30 d’abril, per la qual es va aprovar la 

Llei 3/2020 del 23 de març de mesures excepcionals i 

urgents.  

La segona línia temporal es va iniciar a principis de 

maig amb l’aprovació de la Llei 5/2020 de 18 d’abril 

de noves mesures excepcionals i urgents en la qual es 

van contemplar fins a 21 mesures especialment 

destinades als treballadors per compte propi. 

Pel que fa a la primera llei esmentada, es va preveure 

un programa d’avals públics per un període de dos 

mesos, en els quals els treballadors per compte propi a 

l’igual que les empreses, podien acollir-se per fer front 

a despeses de funcionament del negoci, en les quals 

s’inclouen els salaris. 

De les 1.502 sol·licituds totals vàlides, al voltant del 

35% han estat demanades per persones físiques, és a 

dir per treballadors per compte propi, que han resultat 

en l’atorgament de 13.169.789,40 euros en concepte 

de despeses de funcionament.  

Això ha suposat una concessió mitjana de 24.990 

euros per despeses de funcionament per cada 

sol·licitud que ha servit per fer front a les seves 

despeses professionals.  

Tenint en compte que les partides de salaris en les 

sol·licituds presentades han suposat de mitjana un 

23% dels imports sol·licitats pels treballadors per 

compte propi, això es tradueix en 5.747,7 euros en 

concepte de salaris que els treballadors per compte 

propi han pogut finançar mitjançant el programa 

d’avals del Govern adreçat als treballadors per compte 

propi. 

En definitiva, els autònoms que ho han necessitat, 

han pogut gaudir en el 1r programa de crèdits tous 

d’un finançament a interès 0% per poder assignar-se 

una nòmina.  

Així, abans de l’entrada en vigor de la segona llei de 

noves mesures excepcionals i urgents per la situació 

d’emergència sanitària causada per la pandèmia, tot 

autònom que ho desitgés i ho necessités, va poder 

obtenir el finançament en les condicions esmentades 

per garantir-se una nòmina equivalent al salari mitjà 

vigent.  

Més enllà d’aquesta mesura, la primera llei de mesures 

urgents també contemplava la reducció o suspensió de 

la cotització a la Caixa Andorrana de Seguretat Social 

per a persones que realitzen activitats per compte 

propi, ajornaments i fraccionaments a nivell de 

subministraments com els serveis prestats per FEDA, 

altres distribuïdores d’energia i Andorra Telecom.  

I amb l’aprovació del segon paquet de mesures, amb 

la Llei 5/2020, es van afegir, com li comentava fins a 

21 mesures per als treballadors per compte propi entre 

les quals destaquen: 

- Prestació per al cessament d’activitat equivalent al 

salari mínim, juntament amb el pagament per part de 

Govern del 10% de la part patronal de la cotització a 

la branca general. 

- Prestació un cop es reiniciï l’activitat. 

-Descomptes en el lloguer d’habitatge en cas d’haver 

cessat l’activitat. 

- Rescat de plans de pensions privats  

- Carències en quotes hipotecàries. 

- Descomptes en lloguers de locals comercials tant 

mentre duri el cessament de l’activitat com 

descomptes progressius quan es torni a aixecar 

l’activitat. 

- Així mateix també s’ha previst un segon programa 

de crèdits tous. 

Pel que fa als 615 euros que menciona vostè en la seva 

pregunta, com és lògic i en base a l’esperit amb què es 

va treballar la llei per part de l’executiu, aquesta 

prestació deixava sense sentit la necessitat de 

sol·licitar la reducció o exempció del pagament de la 

cotització corresponent als autònoms.  

L’import de la prestació no comporta l’obligació del 

pagament de la cotització corresponent i en 

conseqüència, tampoc la necessitat d’acollir-se a les 

mesures de reducció o exempció de les mateixes. 

Així doncs, l’import esmentat de 615 euros no respon 

a cap realitat ni anterior a l’aprovació de la segona llei 

de noves mesures excepcionals ni amb posterioritat a 

l’aprovació de la mateixa. 
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Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Per la rèplica, Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Al nostre país existeixen aproximadament uns 7.000 

petits autònoms i professionals. I la majoria d’ells, tot 

i que el Govern ha tractat d’assimilar-los més aviat 

també amb empresaris, tenen pràcticament una 

consideració d’assalariats. Alguns perquè es van haver 

de reinventar després de la crisi de l’any 2008, i molts 

ells treballen per a un sol client o per a molt pocs 

clients. Per tant la seva dependència d’aquests 

ingressos mensuals de la seva activitat és essencial per 

poder mantenir el seu negoci en funcionament i 

alhora per poder viure, perquè darrera d’un autònom 

hi ha una persona que ha de fer front a les seves 

despeses personals, que ha de pagar el lloguer, que ha 

de menjar, i a més perquè vostès no han volgut 

decretar una moratòria de crèdits i préstecs bancaris 

per aquests petits professionals, a més han hagut de 

pagar al llarg d’aquests dos mesos sense ingressos, les 

quotes provinents de préstecs i de crèdits.  

Tot plegat Sr. Gallardo, Srs. de Govern, Srs. de la 

majoria, una equació del tot impossible. La realitat és 

una asfíxia dels autònoms del nostre país i una 

despreocupació per part del Govern i de la majoria 

envers les seves realitats. 

I els autònoms estan demanant i volen solucions. I 

això és el que no els està arribant. De fet, cada dia els 

hi arriba per part del Govern i per part de la CASS, 

més i més problemes. La prestació del mes de maig que 

va entrar en vigor amb la segona llei òmnibus, ha 

comportat que per alguns d’aquests autònoms per 

poder-la demanar, han hagut de pagar ara la 

cotització del mes d’abril a la CASS.  

Per molt que ara es tracti d’intentar fer veure el que 

no és, amb la llei òmnibus hi va haver una voluntat de 

què la prestació pels autònoms pel mes de maig fos 

incompatible amb la reducció o la cotització de les 

cotitzacions de la seguretat social. És més, una esmena 

del Grup Parlamentari Socialdemòcrata per eliminar 

aquesta incompatibilitat, va ser votada negativament 

en els treballs en comissió. 

Per tant, no intentin fer veure ara el que no és, tothom 

era plenament conscient quan es votava aquella 

esmena que votant aquella esmena, el que es feia és la 

situació en la que ara ens trobem, que no només no 

han rebut cap ajut directe durant el mes d’abril, cap 

ajut directe durant el mes de març, sinó que ara per 

poder demanar la prestació del mes de maig, se’ls 

demana de pagar la cotització del mes d’abril. 

Al nostre entendre, el redactat i després farem alguna 

repregunta en concret sobre aquesta qüestió, tant el 

redactat de la llei com la proposta de l’esmena és del 

tot indiscutible. 

Però encara hi ha més i més problemes pels autònoms. 

Si la llei diu que per demanar la reducció i la cotització 

del mes de maig, s’ha de presentar una sol·licitud per 

fer-ho exprés, a la pàgina web de la CASS es pot llegir 

perfectament com aquells autònoms que han 

demanat la suspensió o la reducció dels mesos de març 

i d’abril, ara s’entén que aquesta reducció de la 

cotització també s’entén al mes de maig, el que de 

retruc vol dir que no tenen dret a demanar la 

prestació. 

Per tant, com deia abans, els autònoms no han rebut 

cap ajut directe pels 18 dies des del mes de març, cap 

ajut directe pel mes d’abril i rebran un ajut directe de 

615 euros pel mes de maig. Per tant, li demano Sr. 

Gallardo ja que vostè m’ha explicat algunes coses que 

no necessàriament és el que jo li demanava, com pot 

un autònom amb aquesta realitat, amb aquests 

ingressos, amb el seu negoci tancat, pagar les seves 

despeses vitals, pagar el seu lloguer, pagar les petites 

despeses de funcionament del seu negoci. 

Queda clar que en la llei òmnibus no es va voler tenir 

en compte la veu dels autònoms. A més la seva dèria 

per dir-ho d’alguna manera, de votar no a tot allò que 

proposava el PS, en realitat no és un vot al PS, en 

realitat el que vostès van fer en aquell moment, és 

donar l’esquena i ofegar els autònoms com estan fent 

des de l’inici de la crisi. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Per la dúplica té un parell de minuts només Sr. 

Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies síndica. 

Sr. López, jo li he intentat explicar el paquet de 

mesures que ha fet el Govern per intentar demostrar 

que el que vostè vol fer creure justament no és la 

realitat. 

Vostè vol fer creure en la seva intervenció que el 

Govern no ha deixat fer cap tipus d’acció pensada pels 

autònoms, i jo crec que el Govern sí que ha estat al 

costat dels autònoms. 

Pel que fa a la seva esmena en concret, jo crec Sr. 

López que vostè mateix que va signar les esmenes que 
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va presentar el PS, no és conscient del que van entrar 

sobre aquest article. 

I llegeixo: “Esmena 24 del Grup Socialdemòcrata. 

“Es proposa suprimir l’apartat 4 de l’article 21, 

incompatibilitats i altres vicissituds d’acord amb la 

solució següent. 

Llegeixo literalment: 

“4- Les prestacions de les persones assalariades a què 

fa referència l’article 17 són incompatibles amb el 

finançament de la part empresarial de la cotització de 

les persones assalariades que estableix l’article 34. De 

la mateixa manera, les prestacions de les persones que 

realitzen una activitat per compte propi a què fa 

referència l’article 18 són incompatibles, -torno a 

repetir-, són incompatibles, -aquest és el text de la 

seva esmena-, amb la reducció o la suspensió temporal 

de la cotització que estableixen els article 31 i 32. 

Esmena 23 del Partit Socialdemòcrata, entrada el 14 

d’abril del 2020, signada per vostè. Esmena per 

duplicat que també introdueixen amb el número 31 

amb el mateix redactat. 

Per tant, justament si parlem de fer o intentar fer 

creure el que no és, no ho faci vostè Sr. López. Vostès 

van entrar una esmena amb un text redactat 

exactament igual del que contenia la llei. I per tant 

doncs aquest va ser el motiu pel qual no se li va 

acceptar. Vostè proposava un text alternatiu que a 

efectes pràctics era el mateix redactat de text. Per 

tant, jo crec que si algú està intentant fer creure o 

distorsionant la realitat, crec que ho està intentant 

vostè i si em permet, crec que no se’n sortirà. Entre 

altres coses perquè vostè es vol erigir amb la veu dels 

autònoms i jo li he explicat que hem fet un exercici i 

a més a més a petició de vostès, que pensaven que des 

del punt d’empresa no podrien contactar amb bona 

part del teixit dels autònoms.  Ja li he donat les dates. 

Hem contactat 4.019 autònoms per la via directa, 

directament trucant-los, i després un seguit de 

comunicacions per la via escrita amb associacions i 

confederacions empresarials que representen aquest 

col·lectiu per posar-nos a la seva disposició, per 

recollir els seus neguits, tot això abans de finals del 

mes d’abril. I sí, hem recollit algunes de les 

preocupacions entre les quals la interpretació o el 

neguit respecte a la interpretació de la no 

obligatorietat d’haver de renunciar a la suspensió de 

la cotització alhora que rebrien aquesta prestació. 

Perquè com li he dit abans el Govern juntament amb 

la prestació afegeix una cobertura de la branca 

general. Si obliguéssim a fer totes dues coses, estaríem 

fent una doble protecció que no tindria cap tipus de 

sentit. Altra cosa... 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Acabo Sra. síndica. 

...altra cosa i li reconec, com ja li he dit en la 

intervenció, és que el text pot prestar a confusió i per 

això o per la via del reglament que estem treballant o 

per una modificació per la via legislativa i el tràmit 

d’urgència, doncs es donarà resposta a aquest neguit, 

però el Govern ha estat, està i estarà al costat del 

treballadors per compte propi. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de repreguntes, Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sr. Gallardo, és molt fàcil dir discursos de què el 

Govern ha estat al costat dels autònoms, però al final 

una economia familiar, una economia empresarial és 

relativament fàcil. És una qüestió de sumes i restes. Si 

vostè equival o dona la mateixa consideració a un 

préstec que a una prestació, doncs els autònoms 

també sabran quina consideració té el Govern al 

respecte. La qüestió és que els autònoms no han 

ingressat res al mes, i a hores d’ara encara no han 

ingressat res. Des de què es va aturar la seva activitat 

no han ingressat absolutament res per la seva activitat 

i no han ingressat absolutament res per part de cap 

ajut directe del Govern. Si vostè creu que per un petit 

autònom que funciona pràcticament el dia a dia, 

demanar un préstec és una solució pel dia a dia, doncs 

digui-ho, expliqui-ho. De fet ja ho ha dit. Vostè entén 

que això ja és una solució per a la seva realitat, al 

nostre entendre això no és una solució per a la seva 

realitat. 

Després en quant a l’esmena que presentava el Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata. Al nostre entendre és 

ben clar i a més va ser objecte de debat, que el que es 

proposava és suprimir l’apartat 4 de l’article 21. Això 

és el que diu l’encapçalat de l’esmena i això és el que 

es va votar. Després hi ha un redactat que és 

exactament el redactat que hi havia a la llei, per tant 

és un exercici de copiar, pegar amb unes esmenes que 

es van presentar amb 24 hores. Però és que a més es 

va debatre sobre aquesta qüestió, es va debatre i es va 

demanar si s’era conscient d’això. I els grups de la 

majoria van dir que eren perfectament conscients 

d’això i que es volia que això fos així. En tot cas si 



Diari Oficial del Consell General Núm. 8/2020 Sessió ordinària del dia 14 de maig del 2020 

6 

s’hagués votat l’esmena, és evident que a l’apartat 4 

de l’article 21, s’hauria suprimit. I jo no sé quins 

dubtes presenta d’interpretació l’apartat 4, quan diu 

clarament que les prestacions de l’article 18 són 

incompatibles amb la reducció de... 

La Sra. síndica general: 

Formuli la repregunta Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, acabo de seguida. 

... dels articles 31 i 32. Per tant li demano al Govern 

en relació amb aquest tema si té previst emetre el 

criteri amb rapidesa sobre la proposició de llei que va 

entrar el Grup Parlamentari Socialdemòcrata per 

solucionar aquest problema. Perquè al final no és un 

tema de discussió entre la majoria i l’oposició perquè 

això segurament importa poc a molta gent, el que la 

gent vol són solucions. I ara solucions no n’hi ha 

perquè la CASS no està interpretant com vostè ha dit 

vàries vegades d’una manera restrictiva o d’una 

manera incorrecta. La CASS està dient el que 

literalment diu l’article de la Llei. Per tant li demano 

quan té el Govern pensat emetre el criteri sobre la 

proposició de llei que vam introduir per buscar una 

solució, no per entrar en debats que poden ser, fins i 

tots estèrils, una solució a la realitat dels autònoms. 

Moltes gràcies. 

La Sra. síndica general: 

 Sr.. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo:  

Gràcies Sra. síndica. 

Sr. López, no faci dir el que està escrit el que no diu, i 

el que està escrit que és la seva esmena, que repeteixo, 

va entrar vostè i va signar vostè, diu el que diu. I el 

que diu és que és incompatible tal com està redactat, 

perquè jo penso i així era l’esperit que tenia la Llei que 

no es volia obligar als autònoms haver de deixar de 

gaudir d’aquesta exempció de la cotització i per alhora 

tenir la prestació acompanyada del 10% de cobertura 

de la branca general. 

I això és el que diu també la seva esmena, Sr. López. 

Li agradi o no li agradi és el que diu. Si està ben 

redactada o no està ben redactada, de fet està 

duplicada, com li he dit abans, i per això vostès van 

retirar una d’elles, és més, i aquest debat, vostè a la 

comissió tampoc hi era, em sembla, i jo tampoc hi era, 

i el debat... O bé, en tot, a mi el que se m’ha dit és que 

el debat va ser molt ràpid sobre aquesta esmena 

perquè el contingut era el mateix del redactat 

respecte al que vostès proposaven. 

En qualsevol cas, respecte al que vostè deia que el 

Govern no ha ajudat als autònoms. Jo li he explicat 

que des del bon principi el Govern va preparar dues 

línies temporals. En la primera línia temporal una línia 

a crèdits tous per a les empreses i els treballadors per 

compte propi d’entre les quals, una de les accions 

també, que no estaven previst als crèdits tous, que 

vostè ha dit que no s’ha tingut en compte i que no és 

cert, és que els autònoms poguessin gaudir de les 

carències en els préstecs hipotecaris. Això no és cert. 

Els autònoms que han cessat la seva activitat han 

pogut gaudir de les carències en els préstecs 

hipotecaris com qualsevol altra persona. 

En qualsevol cas, per anar acabant, i respecte a la 

pregunta que vostè em deia del criteri, no caldrà 

emetre cap criteri perquè el Govern ho solucionarà 

per la via reglamentària o per una altra via que no 

necessàriament serà haver de recórrer a la proposició 

de llei que vostès han presentat. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Em sembla que insistir en errors és molt pitjor que 

cometre un error. Al final tots cometem errors, de fet 

nosaltres ens vam equivocar en la redacció de la part 

segona de l’esmena, però està molt clar que el 

contingut de l’esmena la proposta era suprimir 

l’apartat 4 de l’article 21. Per insistir és molt pitjor, 

que és el que vostès estan fent. La realitat per no 

reconèixer ara, doncs, una proposta del PS, és que 

vostès prefereixen, doncs, fer el que sigui abans 

d’acceptar, per exemple una esmena o abans 

d’acceptar una proposició de llei per part del Partit 

Socialdemòcrata. 

En tot cas, al nostre entendre és evident que la Llei 

diu el que diu, caldrà fer una modificació, si vostès 

prefereixen entrar-la vostè la Llei que no pas acceptar 

la proposta que hem fet nosaltres, bé, tenen tota... 

La Sra. síndica general: 

Formuli la repregunta Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

... tenen tot el dret de fer-ho, però al final, doncs, 

també demostra una mica el seu estil i el seu tarannà 
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que prefereixen ocasionar problemes als autònoms 

que no pas recollir una proposta que és positiva per 

part, en aquest cas, del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata. 

Jo el que li volia preguntar Sr. Gallardo, és per què 

s’està exigint des de la Caixa Andorrana de Seguretat 

Social pagar la quota d’autònoms del mes d’abril per 

poder demanar la prestació del mes de maig. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Crec que no s’està fent a hores d’ara, i al principi quan 

es va començar el mes i es va proposar o ja es va 

activar les mesures previstes a la Llei òmnibus. Jo li he 

explicat Sr. López, és la interpretació que feia la 

CASS en aquell moment, i de fet, com li he dit, amb 

les trucades que hem fet als autònoms i a partir també, 

doncs, de la comunicació que hem fet amb la CASS 

es va detectar aquest problema. 

I si vostès haguessin volgut una solució ràpida a 

aquesta problemàtica, que insistim, cap de nosaltres 

va veure, perquè jo no insistiré en un error, jo 

insisteixo en què vostès van presentar. Si vostès quan 

presentaven això volien dir una altra cosa, se’m fa 

difícil, entendre-ho, com a mínim interpretant el text. 

Però si haguessin volgut trobar una solució perquè 

l’haguessin detectat en aquell moment la 

problemàtica, no ho haguessin fet la via d’una 

proposició de llei i haguéssim intentat fer una altra via 

molt més ràpid, potser parlant amb el Govern, o 

trobant una altra solució que no presentar 

unilateralment aquest proposició de llei. 

En qualsevol cas, per la seva tranquil·litat, per la 

tranquil·litat dels autònoms, de fet ja hi ha un nombre 

d’autònoms que estan gaudint de la prestació sense 

haver de deixar de fer o sense haver de renunciar a la 

no cotització de la seva base de cotització, per tant, 

doncs, per la seva tranquil·litat això se solucionarà 

molt ràpid, dins del termini possible abans que acabi 

final de mes, els autònoms tindran un text clar, la 

CASS tindrà un text clar de tal manera que aquesta 

interpretació, que no és ni de bon tros l’esperit ni la 

voluntat que ha tingut el Govern ni la majoria, no es 

pugui interpretar de tal manera que els obligui a fer 

això que vostè planteja. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Repregunta Sr. López... 

El Sr. Pere López: 

Sí. 

Jo insisteixo Sr. Gallardo, llegiré el que diu l’article de 

la Llei per parlar de falses interpretacions, l’article de 

la Llei diu que les prestacions de les persones que 

realitzen una activitat per compte propi que fa 

referència a l’article 18 que és la prestació, són 

incompatibles amb la reducció o la suspensió temporal 

de la cotització que s’estableixen als articles 31 i 32. 

Per tant, llegit això, em costa veure en algun lloc que 

hi ha un dubte en la interpretació. És a dir, podem 

llegir tantes vegades com vulguem, però a mi em 

sembla que és meridianament clar el que diu. De la 

mateixa manera que és meridianament clar que el 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata proposava 

suprimir aquest apartat 4 de l’article 21. Però la 

qüestió que hem de fer és solucionar això. Vostès van 

dir i ho va dir el ministre portaveu que farien un 

reglament. És clar, nosaltres ens vam escandalitzar de 

pensar que el Govern creu que amb u  reglament pot 

modificar el contingut d’una llei, que a més ho creu 

definitivament, perquè no ho ha diu una vegada, ho 

ha dit vàries vegades. per tant, el que s’ha de fer és 

modificar legislativa. I per tant, nosaltres el que hem 

fet en positiu és entrar una proposició de llei per 

modificar i millorar la vida dels autònoms i perquè 

puguin rebre la prestació i a la vegada puguin fer això 

compatible en reduir les seves cotitzacions. 

Però a demés li demano, què passa amb els mesos 

d’abril i amb els mesos de març, perquè estem parlant 

del mes de maig, però què passa? Vostès donen per 

perduda la prestació per part dels autònoms pel més 

d’abril i pel mig mes de març. Perquè nosaltres també 

vam fer unes esmenes en aquest sentit perquè la 

prestació entrés en vigor des del moment en què von 

suspendre la seva activitat. Per tant, entenc que 

vostès donen per perdut pels autònoms el mes d’abril 

i mig mes de març? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sr. López, només hi ha una cosa en la qual coincidim, 

que és que el Govern i entenc que tota la Cambra a 

l’igual que s’han fet esforços per donar solucions als 
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assalariats i a les empreses, ho volen fer també pels 

treballadors per compte propi. Per tant, jo el que li 

proposo o el que li he dit és la manera que prendrem 

des del Govern donar resposta a aquesta problemàtica 

que ha sorgit. Li agradarà més o li agradarà menys, 

vostè pensarà que ho podia haver fet millor o no, ho 

deixo al seu criteri, és lliure de pensar el que vostè 

cregui, evidentment, i no em queda altra cosa que 

respectar-ho, però jo el que no li accepto és que vulgui 

fer creure que nosaltres no ens ocupem i que són 

vostès els únics que es preocupen per la situació dels 

autònoms. Li he explicat totes les accions que s’han 

fet des del Govern des de l’inici d’aquesta crisi prop 

dels autònoms, la comunicació que hem tingut pels 

autònoms, i un cop hem detectat una problemàtica, 

la solució que donarem per resoldre aquesta 

problemàtica. 

A partir d’aquí, jo penso que ja li he donat amb tot 

tipus de detall que el Govern està treballant un 

reglament, que el Govern també té previst, si no és 

per la via reglamentària, per la via d’una modificació 

de la llei, i jo crec que l’important no és quan es fa, tot 

i que ho farem el més ràpidament possible, sinó que el 

compromís que el Govern ho farà i, evidentment, 

doncs, si hi ha alguna situació que ha provocat un 

rescabalament per part dels autònoms respecte a una 

cotització que vostè diu, a mi no em consta, doncs, 

d’acord, no hi haurà cap problema de fer-li de manera 

retroactiva perquè es pugui rescabalar aquestes 

persones, perquè insisteixo, i això és el més important, 

el Govern i la majoria, en tot moment, ha volgut que 

els autònoms gaudissin de la prestació per 

desocupació, en aquest cas dels 1.083 euros, i la no 

obligatorietat d’haver de cotitzar a la vista que la 

prestació tenia també un acompanyament d’una 

cobertura del 10% de la branca general. I llavors, si 

fem servir el sentit comú, estaríem demanant que 

tinguessin una cotització per tenir una cobertura que 

per un altre costat també, a més a més, també li estava 

donant el Govern. Cosa que per molt malament que 

vulgui pensar vostè que fem les coses, crec que fins 

aquí no arribaríem. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Celebrem que hagin contactat amb els autònoms, 

però vostè entendrà Sr. Gallardo que de cartes i de 

trucades per telèfon la gent no viu, això suposo que 

ho entén perfectament. Al final és un tema 

d’ingressos, i diu l’important no és quan es fa. Home 

sí que és important quan es fa. Petits negocis, petits 

autònoms que treballen a títol individual, que fa dos 

mesos que no ingressen ni un sol euro, és clar que és 

important quan es fa. De fet és essencial que això és 

faci ja i és important que es modifiqui. Per això vam 

entrar la proposició de llei. Sembla que els molesta 

que tinguem iniciatives, que tinguem propostes de 

solució, no estem aquí per criticar-los, estem aquí per 

aportar solucions i portar-les en positiu. Si vostès 

creuen que prefereixen fer-ho per una modificació per 

la seva llei, ja poden comptar amb el nostre suport per 

corregir això. Però facin ja. Tampoc passaria res per 

acceptar la proposició de llei del Partit 

Socialdemòcrata, tampoc els hi cauria res, també seria 

un exercici per la seva part de què són... 

La Sra. síndica general: 

Formuli la pregunta Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

... capaços de recollir aquestes propostes de l’oposició. 

Però aquí finalment hi ha un problema molt seriós que 

afecta un nombre molt important d’autònoms. Li 

torno a preguntar el que deia abans, què passa amb el 

mes d’abril i què passa amb el mes de març? Perquè la 

seva proposta és per fer compatible la prestació amb 

la reducció pel mes de maig, entenc, quan la 

presentin, però entenc que vostès ja donen que 

aquesta prestació no pot entrar en vigor des del dia 

que es va suspendre l’activitat. És això que li demano, 

vostè creu que aquesta prestació ha de ser retroactiva 

com proposàvem a l’esmena que van presentar el PS, 

vostès donen ja per perdut el mes d’abril i mig mes de 

març. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sr. López, jo crec que li he contestat a la pregunta 

anterior, la prestació entra a partir del moment, 

doncs, que s’aprova la Llei òmnibus, i la Llei òmnibus 

entra en vigor l’1 de maig i és a partir d’aquell moment 

que els autònoms es poden acollir a aquesta prestació. 

Amb anterioritat hi ha un seguit d’accions previstes a 

la primera Llei òmnibus que aquí sí que vostès van 

recolzar i no ens cauen els anells quan vostès recolzen 

les lleis que són d’interès general, cosa que no va 

passar per la segona Llei, i en canvi, doncs, en el 
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primer paquet d’accions, una d’elles, no l’única, una 

d’elles, dels avantatges dels quals podien gaudir els 

treballadors per compte propi, era la no obligatorietat 

de cotitzar. Per tant, ja crec que en la pregunta 

anterior i espero que amb aquesta hagi pogut 

respondre. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López:  

Sí. 

vostè diu que no vam votar la segona Llei. És clar que 

no vam votar la segona Llei. Com volia que votéssim 

la segona Llei en qüestions com la que estem debatent 

ara, que a més van ser objecte d’esmenes per part del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata que es van 

debatre a la comissió. Evidentment, ja ho vam dir en 

el moment de la intervenció, que no podíem donar 

l’esquena als ciutadans amb els que estàvem parlant, 

amb els que havíem parlat al llarg de la tramitació 

d’aquella Llei, i per tant no podíem donar l’esquena 

com s’ha fet des de la majoria als autònoms. I per tant, 

era impossible votar aquella Llei amb disposicions 

com les que contenia en relació als autònoms. 

I finalment per acabar, li demano perquè abans ho he 

comentat i vostè no ha tingut temps segurament de 

contestar-me, com és que si tot i que la Llei diu que la 

reducció de cotització s’ha de demanar expressament 

a partir el mes de maig, com és que a la pàgina web de 

la CASS, entén que això s’aplica de facto el mes de 

maig, i això està comportant el fet que, no amb 

aquesta manca d’entesa que vostè diu, sinó que amb 

aquest error greu que conté la Llei òmnibus en relació 

als autònoms, doncs, els autònoms que estan 

demanant automàticament se’ls hi aplica la reducció 

o la suspensió de cotització pel mes de maig, no poden 

demanar la prestació pel mes de maig. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

En la meva primera intervenció crec que li he dit que 

aquesta situació també respon a la interpretació que 

feia la CASS dels articles que afectes els treballadors 

per compte propi, a la vista, doncs, que la prestació i 

la gestió dels treballadors per compte propi s’ha de fer 

des de la CASS. No li puc donar altra resposta que 

aquesta. Molts esforços que estem fent des del 

Govern, els diferents ministres per intentar anar més 

enllà del nostre àmbit d’actuació i intentar ajudar-nos 

entre nosaltres, no li puc contestar una pregunta que 

entenc que seria molt més fàcil que es contestés des 

de la Caixa Andorrana de Seguretat Social. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sr. Padreny. 

El Sr. Roger Padreny: 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

Sr. Espot, Sr. cap de Govern, vostè quan intervé al 

Consell a vegades fa referència a la tècnica legislativa. 

Jo per una qüestió que s’ha dit abans, s’ha dit que el 

Govern planteja per reglament interpretar o, fins i tot, 

canviar el contingut d’una llei. Jo en aquest sentit tinc 

molt clara la normativa, crec que vostè també la té 

molt clara també per la seva funció abans de dedicar-

se a la política, tenint en compte que era batlle. 

També sabem que el Consell és el que aprova les lleis 

i és una llei la que ha de modificar una llei, per tant, 

m’agradaria que vostè com a cap de Govern i com a 

responsable de tota l’activitat del Govern, que ens 

digués si ens pogués precisar si realment el Govern 

s’està plantejant la creació d’un reglament per 

precisar el contingut d’una llei, quan tots sabem que 

la llei ha de ser modificada per una llei i en aquest 

sentit, i ho deia el company Sr. López, nosaltres quan 

vam aportar el debat d’esmenes, vam aportar les 

diferents propostes a aquestes qüestió. Vam dir que 

eren propostes que volien millorar el text legal i que 

esperàvem que en un futur la realitat no fos la que  és 

actualment i que en un futur, doncs, es plantegés un 

canvi en la Llei, però en cap moment un canvi a través 

d’un reglament. Perquè com vostè pot saber i sap la 

jerarquia en la normativa està per complir-se. Per 

tant, m’agradaria que el Govern i vostè, ens pogués 

precisar si realment està plantejant la creació d’aquest 

reglament a l’hora d’aquesta qüestió. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 
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Tot i que crec que potser ens allunyem una mica de 

l’objecte de la pregunta, però en tot cas no tinc cap 

inconvenient en respondre al Sr. Padreny, jo crec que 

el ministre Gallardo ha estat prou clar en el sentit que 

el Govern està analitzant si això es pot fer per la via 

reglamentària o si cal promoure una iniciativa 

legislativa per modificar aquest article concret. 

Òbviament els reglament poden precisar i 

desenvolupar un text legal. Per això estan els 

reglament, entre altes coses. 

El que no poden és contradir és contradir el que 

estableix una disposició legal. Per tant, jo crec que el 

Govern amb bon criteri el que ha fet és demanar el 

parer del Gabinet Jurídic i tant bon punt tingui el 

parer del Gabinet Jurídic, que en definitiva és qui ha 

de interpretar o en tot cas, ha d’assolir el criteri jurídic 

propi del Govern o el cap de Govern per molt batlle 

que hagi estat abans, sinó que ha de ser el Gabinet 

Jurídic, doncs, quan ens diguin això nosaltres 

decidirem si això es pot fer a través d’un reglament, 

un reglament que d’altra banda igualment s’ha de fer, 

perquè hi ha molts altres aspectes que són objecte de 

desenvolupament de la segona Llei òmnibus que 

requereixen aquest reglament o si promourem una 

iniciativa legislativa. I li ven asseguro que hi ha 

mecanismes d’iniciativa legislativa molt més ràpids i 

efectius que no una proposició de llei presentada per 

un grup parlamentari de l’oposició, que ha de seguir 

uns terminis determinats i que per molt que ens hi 

esforcéssim, segurament no donaria resposta a 

aquesta problemàtica en el termini requerit. 

Per tant, ja li puc dir que si s’ha de fer a través d’una 

modificació legal, de ben segur que es farà a través 

d’un projecte de llei que es tramitarà per extrema 

urgència i necessitat i celebro, doncs, que el Sr. López 

ja ens hagi avançat que ens donarà suport. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo crec que la qüestió és que es faci el més ràpid 

possible. Jo també tenia aquest neguit, vaig rebre 

moltes queixes també dels autònoms que em van dir 

que tenien 1.000 euros descomptant la CASS, doncs, 

quedava a 600. I per tant, evidentment, pot entendre 

Sr. ministre la meva preocupació. Si es compromet 

davant d’aquesta Cambra de solucionar-ho el més 

ràpid possible, doncs, em quedo satisfeta. 

La qüestió és que es faci i ja. És a dir, perquè la gent 

no pot viure amb 600 euros. No pot viure. 

La Sra. síndica general: 

Vol preguntar, estem en el torn de repreguntes. 

La Sra. Carine Montaner: 

Perdó és que volia fer una petita... 

La Sra. síndica general: 

No és un debat, estem de torn de repreguntes. 

La Sra. Carine Montaner: 

Perdoneu. 

La Sra. síndica general: 

Sr. López, vostè vol preguntar. 

El Sr. Pere López: 

Vull fer una pregunta al cap de Govern primer per 

matisar que el que ha dit el cap de Govern no és 

necessàriament cert. El procediment legislatiu per 

tramitar una proposició de llei pot ser tan ràpid com 

es vulgui. En tot cas depèn del Govern que sigui ràpid. 

Si el Govern ja hagués emès el criteri o emetés el 

criteri avui a al tarda, això podria passar a la comissió, 

després es podria fer un Consell per l’admissió a 

tràmit, passar a la comissió, presentar esmenes en 12 

hores o en 24 hores com van fer els grups de l’oposició, 

sobretot a la llei, en aquest cas seria sobre un article 

en concret o sobre un parell d’articles. I a partir d’aquí 

portar-ho a votació del Consell General. per tant, el 

procés pot ser tan ràpid com es vulgui, sobretot si el 

Govern vol buscar solucions. Si és que el Govern vol, 

doncs, és novament tramitar lleis per extrema 

urgència i necessitat sense donar possibilitat als grups 

de l’oposició que facin esmenes, jo crec que està 

havent-hi... 

La Sra. síndica general: 

Formuli la pregunta Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

... un ús abusiu per part del Govern per part d’aquest 

mecanisme legislatiu, i per tant, segurament en 

algunes de les coses que vostès proposen podríem 

estar d’acord, però potser en el fet de l’entrada en 

vigor de la prestació no estaríem d’acord. Per tant, no 

faci necessàriament que totes les lleis s’han d’entrar 

per extrema urgència i necessitat, perquè això l’únic 

que fa és anul·lar la possibilitat de fer esmenes. Per 
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tant, si vostè realment volgués trobar una solució, el 

que faria el Govern ara és tenir una iniciativa ja 

entrada a tràmit parlamentari que dona solució als 

autònoms, és emetre el criteri amb rapidesa, i buscar 

una solució per als autònoms que no pot esperar. I li 

demano per què no vol fer-ho? Per què no vol el 

Govern emetre un criteri per donar solucions, no 

només pel mes de maig, pel mes d’abril i pel mes de 

març per als autònoms del nostre país. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Vol contestar Sr. Espot... 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, sí, evidentment el Govern emetrà el seu criteri. 

Només faltaria. 

Així ho estableix el Reglament del Consell General i 

així ho farà. Però ja li dic ara que el Govern farà el que 

sigui necessari per resoldre amb la màxima celeritat 

possible el problema dels nostres ciutadans i de les 

nostres ciutadanes. No estem aquí per satisfer el Partit 

Socialdemòcrata sinó per resoldre els problemes de les 

ciutadanes i dels ciutadans i per tant, si a través d’una 

llei d’extrema urgència i necessitat això es pot resoldre 

abans que a través d’aquesta Proposició de llei que 

vull recordar que no només parla d’aquesta qüestió 

sinó que parla de moltes altres coses i va molt més 

enllà, així ho farà el Govern, li agradi o no a vostè. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Pregunta número 2. 

2- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner 

Raynaud, consellera general del Grup 

Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 5 de maig 

del 2020, relativa a la situació econòmica 

segons el context sanitari del Coronavirus. 

Fou registrada amb el número 254 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2020, del 5 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Es demana a M. I. Govern si ens pot informar:  

1) sobre la situació econòmica actual,  

2) dels resultats de les accions dutes a terme en base 

de les lleis votades al Ple relatives al Covid 19 a nivell 

de les empreses i del teixit social. Evidentment el tema 

dels autònoms ja queda tancat Sr. ministre, no 

tornarem a repetir. 

3) si s’està plantejant més mesures per recolzar el 

teixit econòmic que permetria aguantar millor el 

teixit social. 

4) si pot informar de les negociacions dutes a terme 

amb els països veïns per tal que Andorra sigui 

considerat com una destinació de turisme domèstic a 

Espanya i a França. 

5) I per acabar de l’avançament dels protocols de 

seguretat sanitària per a la represa segura dels 

diferents sectors empresarials per garantir la protecció 

de la salut dels treballadors i dels ciutadans. 

Evidentment una pinzellada a nivell de la situació 

econòmica, perdoneu li he demanat un exercici potser 

difícil, però ens centrarem potser en els dos punts que 

són la negociació amb els països veïns... tres punts 

perdoneu, les mesures per recolzar el teixit econòmic 

i l’avançament dels protocols. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Intentaré fer aquest exercici de síntesis però en tot cas 

també i ja m’avanço i em disculpo si no acabo donant 

tota la informació que esperarien, i en tot cas, com 

que demà hi ha una compareixença també prop de la 

Comissió d’Economia, amb molt de gust 

complementaré tot el que quedi pendent, tenint en 

compte doncs, que parlar sobre la situació econòmica 

actual és un tema prou profund i delicat com per 

agafar més temps del que disposem en base al 

reglament i el format de les preguntes de control. 

En qualsevol cas, com hem hagut de comprovar, la 

COVID-19 és altament contagiosa i es desenvolupa 

de forma exponencial en les seves primeres fases. Per 

això, el control de la pandèmia implica aplanar la 

corba, o el que és el mateix reduir la taxa d’infecció. 

Per a fer-ho cal promocionar la reducció dels 

contactes entre persones, fet que ens ha abocat, 

també, a una aturada de l’activitat econòmica. 

Donat que els dubtes sobre la situació epidemiològica, 

la possibilitat de poder trobar un tractament o vacuna, 

així com els riscs de posteriors onades de contagis fan 

que l’evolució de la malaltia i l’impacte econòmic 
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finals siguin incerts, i a la vegada dificulta poder 

formular certeses absolutes. Una valoració concreta 

sobre la situació econòmica actual no deixa de ser un 

exercici molt complicat. 

No obstant això, els organismes internacionals ja 

albiren un impacte econòmic que supera la darrera 

crisi de l’any 2008, pronosticant caigudes del PIB de 

l’ordre del 6,1% a les economies avançades, amb 

màxims del 9,1% per Itàlia i del 8,0% per països com 

Espanya, aquest darrer país, principal proveïdor de 

turistes pel nostre, seguit de França amb una previsió 

d’una caiguda del 7,2% per a l’any 2020. 

La COVID-19 està infligint uns costos humans 

elevats i també econòmics. 

La regulació de l’activitat econòmica és principalment 

una mesura de salut pública en aquests moments. Per 

reduir el ritme de propagació de la malaltia cal limitar 

els contactes entre persones, ja sigui en els llocs de 

treball, o en els espais de consum. 

L’aparició de la malaltia dins de les nostres fronteres, 

la primera quinzena del mes de març, ha induït el 

tancament de les nostres fronteres. Així el volum de 

vehicles s’ha vist reduït en 11,5% el més de març, i en 

un 92,1% el mes d’abril. 

Aquest fet ha comportat la desconnexió total de la 

nostra economia d’una de les seves principals fonts 

d’ingressos, com són els nostres visitants, si bé el 

trànsit de mercaderies no s’ha vist alterat. 

En aquest sentit, el tancament de les fronteres ha 

comportat una davallada abrupta de l’entrada de 

visitants, principal font d’ingressos, a l’alçada del 35% 

de la producció interna. 

La disminució de visitants ha estat del 57% el mes de 

març i del 100% el mes d’abril, fenomen mai vist en la 

historia recent. 

Aquest fet ha estroncat un molt bon inici d’any amb 

un +10,4% el mes de gener, i un +9,2% el mes de 

febrer. En termes acumulats la variació del nombre de 

visitants és del -35% respecte els primers quatre mesos 

de l’any 2019. 

Menys visitants, menys despesa, ha de tenir el seu 

reflex en l’evolució de les importacions. 

En resum, i en termes acumulats, les importacions fins 

el mes d’abril són un 28,4% inferiors al mateix període 

de l’any anterior. 

Vista la cruesa de la pandèmia, el Govern ha hagut de 

decretar un tancament gairebé total de l’activitat 

econòmica, amb l’objectiu que la pandèmia no es 

difongués. 

A data d’avui els models de seguiment de la pandèmia 

mostren que, en aquesta fase, l’objectiu de control de 

la pandèmia pot començar a considerar-se assolit. 

No obstant les mesures requerides pel control de la 

crisi sanitària han comportat el tancament de bona 

part del teixit productiu. 

Només el 20% de les activitats inscrites al registre de 

comerç han estat autoritzades a obrir. Aquestes 

activitats essencials representen un total del 45% del 

nostre PIB. Per tant, durant 60 dies s’ha mantingut el 

55% del PIB en un estat de latència. 

Ens trobem davant un escenari on el 55% de les 

activitats han estat aturades, algunes d’elles han 

pogut reconduir part de la seva activitat gràcies al 

teletreball, d’altres podem veure la seva activitat 

relativament recuperada compte tingut de la 

tendència anterior, és el cas de la construcció, que 

s’ha activat en la fase 2, però finalment una bona part 

ha vist la totalitat de la seva activitat aturada, com és 

el cas de l’hoteleria i el comerç de productes no 

alimentaris. 

En l’escenari actual podem comptar amb un 

tancament de les fronteres de 75 dies d’ençà del mes 

de març sense precedents. 

Tots hem sentit parlar de recuperacions en forma v 

baixa (V), doble v (W), o U o de recuperacions en 

sentit L. Però aquesta és la gran incògnita i la gran 

incertesa. 

Recentment la Comissió Europea ha elevat l’impacte 

per Espanya en un -9,4% per aquest 2020. 

Per Andorra que tenim una correlació econòmica 

amb els nostres veïns l’impacte podria arribar a 

aquestes magnituds. Principalment perquè una de les 

seves principals fonts de riquesa és el turisme. I com 

indiquen el Fons Monetari Internacional, l’OCDE o 

l’Organització Mundial del Turisme les economies 

amb un pes important del turisme, veuran llurs 

economies molt més impactades. 

A Andorra el tancament de les fronteres durant 75 

dies comportarà una pèrdua del 5,8% del valor afegit, 

pèrdua únicament imputable a la menor despesa dels 

nostres visitants. 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

No obstant l’impacte més important pot ser en funció 

del ritme de recuperació econòmica. 

De moment el període de tancament de l’activitat a 

tots els països ha estat més llarg de l’inicialment 

previst. A efectes també ho seran i en aquest sentit 

una recuperació en v baixa per tots els sectors no 

semblaria previsible, sectors amb un fort component 
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intern com la construcció poden aprofitar la inèrcia 

que duien abans de la crisi però d’altres no. 

Aquestes mesures també han comportat el 

confinament del 57% de la força de treball. 

Aquest impacte, que des d’una perspectiva 

macroeconòmica està dirigit a posar en funcionament 

mecanismes d’estabilització automàtica com són, 

entre altres, l’ajornament d’impostos, les 

transferències al teixit empresarial o la reducció del 

gap fiscal, busquen, com no pot ser d’altra manera, 

sostenir l’economia nacional i fer més fàcil a l’Estat 

recuperar el que avui l’Estat inverteix i són algunes de 

les accions que ha perseguit el Govern amb la injecció 

directa de 250 milions d’euro per fer front i per 

acompanyar les empreses d’aquest país.  

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Per la rèplica, Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, Sr. ministre entre els ERTOS, els 

acomiadaments i ara la baixa de les persones que no 

presenten cap símptoma en base dels tests ràpids, dels 

quals ja parlaré després amb el ministre Benazet, 

doncs, les economies de les famílies estan molt 

tocades i les arques de l’Estat estan tocades. 

Evidentment, això és una evidència i és per culpa 

evidentment del coronavirus. 

És per aquest motiu que volia saber si havia trobat 

línies de finançament per ajudar més al teixit 

econòmic i social i sobretot si havia fet un estudi 

econòmic, és a dir, pèrdues, què necessitem, quants 

diners necessitem per aguantar aquest teixit econòmic 

i social. 

Ara bé, vam fer el confinament, per què? Perquè és 

clar, ens faltava material per evitar el risc de contagi, 

evidentment, però ja veiem que hi ha països que no 

han fet el confinament perquè ja estaven segurs del 

seu sistema sanitari. Nosaltres evidentment vam fer el 

confinament, som un país petit, per evitar la tensió del 

nostre sistema sanitari i també ens faltava, doncs, 

mascaretes, gel, etc. 

Volia dir també, Sr. ministre, que comparteixo amb el 

Partit Socialdemòcrata el fet de publicar, doncs, la 

llista de les empreses que han tingut crèdits tous. Ahir 

vam parlar de la Llei de transparència. Jo crec que és 

el moment de demostrar-ho que som transparents  

I evidentment, només les empreses que han beneficiat 

de crèdits tous, les empreses que no evidentment no. 

Volia comentar també Sr. ministre, és clar, el fet 

d’una persona que vol treballar i que té nens, si no hi 

ha centres d’acollida de nens és que difícilment 

aquestes persones podran treballar. I per tant és un 

peix que es mossega la cua i, doncs, volia saber si en 

breu podríeu obrir les ludoscoles, centres d’acollida 

dels infants, doncs, guardant, evidentment, treballant 

un protocol de seguretat sanitària, evidentment, jo 

per exemple vaig parlar amb la ludoscola de Sant Julià 

i ja demanen quan poden obrir i què han de fer. 

Llavors, amb un temps raonable doncs, ja s’adaptaran, 

però això si no posem la cuida d’infants és que la gent 

no podrà anar a treballar. 

Sr. ministre li volia transmetre també certes 

contradiccions al meu entendre, no? És va obrir el 

sector de la construcció, que és un sector de risc, amb 

un risc d’accident laboral elevat, en la fase 2. I en 

canvi, doncs, no podem ni comprar sabates pels 

nostres fills, roba etc. Han obert abans que les 

perruqueries, per exemple... 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant Sra. Montaner, el temps de 

rèplica. 

La Sra. Carine Montaner: 

Acabo, i després no voldré repreguntar i repreguntar. 

És a dir, faré una única rèplica perquè estic aquí per 

aportar i després el Sr. ministre té la cadira per actuar. 

La Sra. síndica general: 

Li recordo que el reglament preveu un temps, per 

tant, el temps de la rèplica està acabat. 

La Sra. Carine Montaner: 

El ministre ha sobrepassat el seu temps també. 

Crec que el debat és interessant. 

Llavors la construcció... crec que també haurem de 

permetre Sr. ministre els negocis d’obrir, en base a 

protocols, ben definit per a cada sector, evidentment, 

les discoteques difícilment podrem obrir per la 

distància molt reduïda. 

I deixi’m expressar també i ara acabaré, doncs, la 

meva sorpresa a nivell de la propaganda dels tests 

ràpids per als turistes. És clar al Diari d’Andorra. Crec 

que hem d’obrir fronteres sí, però no de qualsevol 

manera. Al Diari d’Andorra va sortir, és que jo crec 

que aquesta propaganda no és de rebut i penso que si 

obrim les fronteres, perquè és clar, és que al final el 

que farem és morir-nos de gana, no tant del 

coronavirus, sinó morir-nos de gana i per tant, s’han 

d’obrir les fronteres i fer-ho de manera ordenada. 
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Què passa que potser podríem pensar en un test, 

doncs, de temperatura o de saturació de la sang a 

l’entrada de la frontera, es podria pensar en què la 

gent que entra a Andorra, que puguin reservar, doncs, 

que tinguin una reserva d’hotel per exemple una 

excursió amb un guia de muntanya... 

La Sra. síndica general: 

Sra. Montaner, si us plau, acabi.  

La Sra. Carine Montaner: 

... llavors què passa. Que generaríem, doncs, jo crec, 

generaríem ingressos i també, i acabo Sra. síndica, 

perdoneu, i crec que generaríem ingressos i no 

tindríem tampoc tanta afluència perquè el turisme 

massificat ara jo crec que no és de rebut. 

Gràcies Sra. síndica i no faré cap repregunta Sr. 

ministre perquè no vull allargar aquesta sessió que 

teniu molta feina per davant, i per tant, estic aquí per 

construir. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Gallardo contesti el que pugui perquè realment li 

queda un minut de temps. 

El Sr. Jordi Gallardo:  

Doncs en un minut no sabria com contestar-li Sra. 

Carine Montaner. En qualsevol cas, el Govern ahir va 

fer una presentació sobre les conclusions dels crèdits 

tous, una informació que demà amb molt de gust 

compartiré, si així ho creuen oportú, amb els membres 

de la Comissió d’Economia, i els hi puc fer arribar 

també respecte a les conclusions, perquè ho pugui 

vostè comprovar, no sé si compartir però com a mínim 

comprovar el volum i l’esforç de finançament que s’ha 

posat a l’abast de les empreses d’aquest país. Un 

programa que ha tingut molt bona acceptació. Això 

pel que fa a les línies de finançament que vostè em 

demanava. 

Respecte a la guarda d’infants i ludoscoles, el Govern 

va anunciar, doncs, que obria l’activitat de les llars 

d’infants, de les guarderies a partir del dilluns, amb un 

protocol que s’ha estat treballant durant tota aquesta 

setmana entre el ministre d’Afers Social i el sector, 

algunes han mostrat potser la seva impossibilitat de 

posar-se en marxa el dilluns, però en qualsevol cas, les 

que puguin ho podran fer el dilluns, i les que no en els 

dies successius. 

Respecte al risc del sector de la construcció, demà li 

intentaré explicar els criteris que s’han tingut en 

compte a l’hora de la represa de les activitats. I potser 

els compartirà o no, però com a mínim hem intentat 

seguir una coherència i això, demà a la 

compareixença l’intentaré, doncs, potser convèncer 

de perquè ho hem fet com ho hem fet. 

Respecte a la impossibilitat que vostè em deia de no 

poder comprar alguns objectes, li he de dir que 

bàsicament a hores d’ara sí que es pot vendre, però 

pot vendre online, a més a més, tot el sector del país 

s’ha mobilitzat i fins i tot s’ha modernitzat part del 

sector per posar en marxa mecanismes i canals de 

venda que no tenien, i ho han fet en format online, 

per tant, amb restriccions, òbviament, i no és el 

mateix, però sí que es pot comprar gairebé de tot a 

hores d’ara, no físicament, presencialment, però sí que 

es poden comprar aquests objectes que vostè em 

mencionava. 

Respecte als protocols importants a l’hora d’obrir els 

sectors, per la seva tranquil·litat s’hi està treballant, 

de la mateixa manera que es va fer un esforç dins el 

sector de la construcció a través de la CODA i amb 

tot el sector, i preparant la reactivació del sector per 

donar el màxim de garanties als treballadors i a les 

empreses, doncs, que estan dins d’aquest sector, i 

s’està fent amb la Cambra de Comerç pel que fa al 

comerç, s’està fent amb la Unió Hotelera pel que fa a 

la restauració, s’ha fet amb les professions titulades 

sanitàries pel que fa a la reactivació d’aquestes 

professions, i s’està fent com li deia, per exemple, des 

del Ministeri d’Afers Socials respecte a tot el que seria 

l’apartat sociosanitari. 

I per últim, obrir les fronteres és el gran risc i és el gran 

repte que tenim. D’un costat necessitem obrir les 

nostres fronteres perquè vivim, com li deia en la 

primera part de la intervenció del turisme, però també 

és veritat que a l’altre costat de la balança tenim el 

risc que una obertura descontrolada del turisme i 

potser, doncs, un esforç important que hem fet quant 

a la gestió de la crisi interna, ens pot quedar alterada 

si no fem algun tipus de control i de gestió... 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Acabo Sra. síndica. 

... respecte a l’arribada del turisme. I amb això el 

Govern també hi està treballant. Ahir al Consell de 

ministres es va fer un primer anàlisi del plantejament 

i esperem els propers dies poder donar més informació 

al respecte. 

Gràcies Sra. síndica. 
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La Sra. síndica general: 

Entrem en el torn de repreguntes. 

És una repregunta, sinó el debat no es pot organitzar. 

És pregunta, resposta, rèplica i dúplica i després 

entrem en el torn de repreguntes. 

D’acord? 

Té una repregunta... 

D’acord. 

La Sra. Carine Montaner:  

Gràcies Sra. síndica per aquesta precisió. 

Doncs, Sr. Gallardo només una coseta. A nivell de la 

Seu de la Justícia, és clar, els advocats també han de 

continuar l’activitat. Penso que un país tampoc no pot 

estar paralitzat per tot el tema judicial, i per tant, 

també, no sé quan heu previst ja reactivar aquesta 

temàtica? 

La Sra. síndica general: 

Gràcies per la concisió i precisió. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

També intentaré ser molt breu. 

Sap, doncs, que si no ho recordo malament, ara farà 

15 dies aproximadament, doncs, que ja es va obrir 

l’activitat de determinats professionals, i 

concretament dels advocats, altres professionals 

liberals vinculats, diguem, amb l’administració de 

justícia, notaris, saig, etc. Però és veritat, doncs, que 

encara està en suspens els terminis processals i 

administratiu i l’activitat pròpiament dita de 

l’Administració de Justícia. Estem treballant en això, 

ja fa una setmana que estem en contacte permanent 

amb el Consell Superior de la Justícia. En principi la 

voluntat és fer-ho en breu, perquè efectivament, com 

vostè diu ja de per si, doncs, ja va prou carregada 

l’Administració de Justícia com per allargar 

excessivament aquest termini, doncs, que encara 

empitjoraria aquesta situació. Però també és cert que 

hi ha alguns problemes de tècnica legislativa que 

hauríem de resoldre, particularment que succeirà un 

cop reprengui pel que fa als terminis que vam 

suspendre. Per tant, doncs, és el que estem analitzant. 

I aquesta potser seria, també, una altra de les 

motivacions de la necessitat de tramitar un projecte 

de llei per extrema urgència i necessitat. Són 

qüestions molt de detall però que ens demanen els 

propis operadors jurídics que puguem resoldre des de 

la perspectiva del còmput de terminis en els millors... 

és a dir, tan bon punt haguem consensuat una solució 

en aquest sentit, la compartirem també amb vostès, 

doncs, perquè evidentment aquest projecte de llei 

s’haurà de sotmetre a l’aprovació dels consellers. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Pregunta número 3. 

3- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Pere López Agràs, 

president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 d’abril 

del 2020, relativa a la suspensió de les proves 

POB i els canvis introduïts en les proves 

POBPRO. 

Fou registrada amb el número 240 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 26/2020, del 29 d’abril. 

Exposa la pregunta el Sr. Pere López Agràs. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Volia començar el meu torn d’intervenció d’aquesta 

pregunta agraint l’enorme tasca que han fet els equips 

docents al llarg de tot aquest període de la crisi del 

Covid. I un esforç i una tasca de la que em sembla que 

se n’ha parlat potser massa poc entre tots plegats. 

Soc pare de dues adolescents i he pogut veure i viure 

en primera persona la ràpida transformació del procés 

educatiu i l’ingent treball d’adaptació dels mètodes, 

dels materials, dels suports, etc., pels docents. 

Uns educadors que han fet amb l’ensenyament a 

distància més hores que mai i que probablement han 

hagut de duplicar fins i tot triplicar esforços per poder 

arribar a tots els alumnes. 

I uns educadors que pel que sembla, almenys llegint el 

comunicat que ahir va emetre el sindicat 

d’ensenyament, des del ministeri no s’ha estat sempre 

atent ni a les seves peticions, ni s’ha estès una mà de 

diàleg cap a ells. De fet literalment gairebé coincidint 

amb una part de la pregunta, diuen que s’han 

assabentat de la majoria de les decisions per la premsa. 

Ahir llegíem també en un altre àmbit important com 

és el de les escoles bressol, que Govern havia decretat 

la seva obertura sense ni tan sols parlar amb les 

empreses del sector ni amb els comuns. 

De la mateixa manera, al nostre entendre, el dia 

dilluns 20 d’abril, la ministra d’Educació, la Sra. 

Vilarrubla va anunciar per sorpresa la suspensió de les 
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proves POB corresponents a aquest exercici. I diem 

bé per sorpresa per quant la decisió comunicada en 

roda de premsa no havia estat ni comunicada, ni 

avaluada ni en molts casos tan sols comentada amb la 

majoria dels agents que participen del procés 

educatiu. 

Així per exemple, la major parta del professorat es va 

assabentar de la decisió a través dels mitjans de 

comunicació. Tampoc havia estat comentada amb els 

alumnes, alguns dels quals com vostè sap i segurament 

en parlarem després, van manifestar el seu 

descontentament tant amb la decisió presa com amb 

e procediment que s’havia seguit.  

I finalment i fins i tot potser el més important de tot, 

la decisió no havia estat ni tan sols tractada en els 

organismes de representació democràtica de l’escola, 

en els quals a part dels professors i dels alumnes també 

hi prenen part els pares, com són per exemple la junta 

d’escola o l’APAE. 

Els mateixos comentaris es poden fer extensius també 

cap els canvis introduïts en les proves POBPRO i que 

al nostre entendre tenen a més una important 

afectació en quant el calendari per a l’obtenció del 

títol per part d’alguns d’aquests alumnes. 

Donat que la participació democràtica en la presa de 

decisions ha estat sempre una de les característiques i 

trets fonamentals de l’escola andorrana des dels seus 

inicis, es demana: en base a quins processos de 

consultació i participació democràtica el Govern ha 

pres o va prendre en el seu moment la decisió de 

suspendre les POB? 

I si es planteja el Govern un cop escoltades les 

diferents parts afectades, efectuar un plantejament 

alternatiu al de la suspensió de les POB i els canvis en 

el calendari de les proves POBPRO? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Respon pel Govern, Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

Si m’ho permet, començaré per la resposta a la 

pregunta que m’havia formulat i després potser em 

puc remetre als primers comentaris referents a les 

declaracions del sindicat. 

En primer lloc vull agrair la pregunta al conseller Pere 

López, i li vull agrair doblement. Perquè em permet 

donar resposta als dubtes que planteja que és un deure 

que tinc, i sobretot perquè amb la seva pregunta que 

es refereix únicament en la forma de la presa de la 

decisió de la supressió de les proves oficials de 

batxillerat, reafirma que la decisió presa pel Govern és 

la correcta, la més equitativa per als alumnes i la més 

coherent tècnicament parlant amb el plantejament 

d’avaluació d’un model d’ensenyament competencial 

que és vigent a l’escola andorrana de batxillerat i a 

formació professional. 

És a dir, la seva pregunta com vostè bé remarca, es 

basa en la forma i no en el fons. I no és que vulgui 

restar importància a la forma que a continuació m’hi 

referiré, però sobretot és important dir que no es 

qüestiona el fons, i per tant dedueixo que està d’acord 

amb el Govern, que és la bona decisió. 

Pel que fa als processos de consulta i de participació 

democràtica en la presa de la decisió, cal dir que és 

una decisió basada en criteris tècnics i organitzatius, 

tenint en compte la situació sanitària present en el 

moment de prendre la decisió i que encara 

malauradament avui és una situació vigent. 

Com bé sap, la prova oficial de batxillerat és una prova 

externa, organitzada i coordinada des del Ministeri 

d’Educació, concretament des del Departament 

d’Inspecció i Qualitat Educativa i més concretament 

des de l’Àrea d’Inspecció i Avaluació Educativa, que 

té la finalitat d’acreditar les competències de tots els 

alumnes amb el màxim d’objectivitat, situant-los a 

tots en les mateixes condicions per tal que l’exigència 

de les proves com en les condicions de realització i 

l’aplicació dels criteris de correcció. 

No dubti que com a ministra i com tot ministre fa, 

vaig demanar tots els arguments tècnics possibles 

abans de prendre la decisió. Amb aquest fi es van 

reunir les àrees tècniques del Ministeri d’Educació, 

que tenint en compte la situació sanitària present al 

país, van poder avaluar totes les dades dels diferents 

escenaris possibles i els pro i contres de cadascun 

d’ells. 

Així, després amb els directors del ministeri, que 

aprofito per agrair-los a ells i a tots els equips que 

coordinen, la gran feina que fan, van poder analitzar 

aquestes propostes i debatre-les llargament. 

Per tant, no és cert que va ser una decisió no 

consultada, però es va consultar a les persones que hi 

tenen la competència tècnica a l’hora de dissenyar les 

proves, d’organitzar-les i de coordinar-les. Però 

finalment cadascú ha d’assumir la seva responsabilitat 

i entenc que el què s’espera d’una ministra o d’un 

ministre i sense dubte del Govern, és que després de 

fer l’exercici de reflexió corresponent, prengui les 

decisions i n’assumeixi les conseqüències. En cap 

moment em vaig plantejar passar el debat al centre ni 

als alumnes, ja que era fer-los assumir una 

responsabilitat que no els pertocava i que mai s’havia 

fet fins ara. 
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L’avaluació externa és un mecanisme que té el 

ministeri per comprovar i acreditar el nivell dels 

alumnes i que recolza sobre els decrets de programes i 

el decret d’ordenament del nivell de batxillerat que 

n’estableix les condicions, els dos publicats al BOPA. 

En cap cas és una funció que pertany als alumnes, ni 

tan sols al centre educatiu. 

Pel que fa a l’afirmació amb la que clou la pregunta, 

donat que la participació democràtica en la presa de 

decisions ha estat sempre una de les característiques i 

drets fonamentals de l’escola andorrana dels seus 

inicis, no poso ni un segon en dubte, i crec que el 

conec molt bé i el defenso amb molt convenciment, 

l’esperit democràtic com a tret fonamental de l’escola 

andorrana des dels seus inicis. Però no hem de 

confondre la missió de cadascun d’aquests òrgans. I 

per no fer cap lectura subjectiva, em remeto al 

reglament de participació de la gestió de l’escola 

andorrana, que és el document legal que regula 

l’òrgan de la junta d’escola que vostè esmenta. 

Aquest reglament va ser aprovat per primera vegada 

l’1 d’abril del 92 i ha estat modificat en diverses 

ocasions, sempre amb la finalitat d’optimitzar i 

d’afavorir la implicació de tots els sectors de la 

comunitat educativa. I tot i ser modificat diverses 

vegades i per diferents governs, també pel govern 

socialista del 2011, cap de les nou funcions de la junta 

d’escola pot recollir l’encomana a l’aquest òrgan de la 

qüestió que vostè planteja, que és la supressió o no 

d’unes proves oficials externes al centre. La potestat 

de convocar la junta d’escola com marca l’article 13 

de l’esmentat reglament és del president o presidenta 

i no de la ministra d’Educació. I ho pot fer a petició 

escrita d’almenys un terç dels membres o per pròpia 

decisió. No em consta que la directora de l’escola 

andorrana de batxillerat com a presidenta de la junta 

d’escola, convoqués la junta d’escola. I no tinc dubte 

que no la va convocar perquè és molt ben coneixedora 

de les funcions d’aquest òrgan, i com deia abans no hi 

té cabuda la consulta que vostè demanava. 

Pel que fa a la segona part de la pregunta... 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant Sra. Vilarrubla. En tot cas 

podrà utilitzar el temps de la dúplica. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

D’acord. 

Si es planteja el Govern un cop escoltades les diferents 

parts afectades, efectuar un plantejament alternatiu 

amb la vocació democràtica que vostè apunta és per a 

mi impensable no escoltar les aportacions que poden 

fer tant les parts afectades com les formacions 

polítiques presents al país, com les de qualsevol 

ciutadà que ho cregui oportú. Únicament els alumnes 

de l’escola andorrana de batxillerat i els candidats 

lliures de les proves oficials de formació professional, 

s’han adreçat a mi per exposar les seves inquietuds i 

demandes d’aquest tema. 

Vull aprofitar novament perquè ja ho vaig fer en roda 

de premsa per felicitar la iniciativa dels alumnes ja que 

realment han fet una gran prova de maduresa a l’hora 

d’expressar les seves inquietuds. 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant si us plau Sra. ministra. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

M’he reunit amb ells i s’ha proposat una mesura 

alternativa des del centre de batxillerat que és una 

prova interna per tal que puguin millorar la seva nota 

i des d’aquí els desitjo molts encerts. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

El temps de la rèplica, Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Efectivament com vostè deia Sra. Vilarrubla, la 

pregunta té més interès en el procediment que no pas 

amb la decisió final. Tot i això, no asseguraria tan 

categòricament com fa vostè que la decisió va ser 

correcta del tot perquè alguns canvis hi han hagut i 

vostè mateix ho està reconeixent ara. És a dir ara 

s’està oferint a alguns alumnes de tenir una possibilitat 

de fer un examen i no agafar directament la nota de 

la 2.2. Però no vull entendre que amb això les 

qüestions de procediment són menors per aquest 

Govern. Nosaltres que hem fet reiterades ofertes de 

mà estesa i de diàleg al Govern, i que de moment 

estem rebent nul.la resposta per part del Govern, 

d’alguna manera estem una mica més tranquils 

pensant que no som només nosaltres els únics amb els 

quals no volen parlar. Ja veig que no parlen doncs amb 

els alumnes i amb els professors i torno a referir-me al 

comunicat que va emetre ahir el sindicat. Hem vist 

abans que no parlen amb els autònoms, i ens sembla 

que és molt greu que el Govern hagi decretat 

l’obertura de les escoles bressol sense haver parlat amb 

les empreses del sector, ni haver parlat amb els 

comuns, i per tant un es queda més tranquil a 

l’entendre que potser no és un problema d’un mateix 

sinó que és l’altra banda la que està faltant voluntat 

de diàleg amb bona part, no voldria dir la globalitat, 

però sí que amb bona part de la nostra societat. 
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Per tant per mi no és menor que la seva roda de 

premsa provoqués una reacció d’incomprensió 

d’entrada per part dels professors i dels alumnes i que 

alguns manifestessin doncs el seu desacord, que els 

professors manifestessin el seu desconcert a 

l’assabentar-se d’una decisió de Govern a través d’una 

roda de premsa. Després potser amb el coneixement 

dels fets, amb més informació, potser és fins i tot la 

decisió es pot arribar a entendre millor. Però jo crec 

que la seva feina com a ministra va més enllà de 

prendre decisions, que vostè ho ha dit en algun 

moment que em toca a mi prendre les decisions, jo 

crec que és bo que tots els agents que participen del 

procés educatiu estiguin informats com a mínim 

d’aquesta decisió i també tinguin alguna cosa a dir. En 

la passada legislatura i vostè ho sap perfectament, vam 

treballar una nova llei d’ordenament del sistema 

educatiu andorrà, i ja siguin les finalitats amb els 

objectius, amb els principis bàsics de l’escola 

andorrana, la participació democràtica és un dels trets 

essencials, i per tant més enllà de què vostè és la 

ministra, haver escolat els professors, haver-los 

comunicat la decisió, haver parlat amb els alumnes. 

Alguns alumnes doncs sap que s’han posat en 

contacte amb vostè, per tant la decisió aquella no és 

la decisió final perquè alguns alumnes sí que poden 

optar a un examen per intentar pujar la nota que 

tenen de la 2.2, i després hi ha el tema del batxillerat 

professional, que també en podré parlar amb el tema 

del calendari... 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

...perquè ens preocupa que tampoc no es va parlar 

amb ells, tampoc es va consultar a la comunitat 

educativa en l’àmbit de la formació professional, que 

alguns no puguin tenir el títol a temps per poder 

accedir a un ensenyament superior el proper curs.  

Moltes gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Pel temps de dúplica, Sra. Vilarrubla té un parell de 

minuts. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

No m’estendré tornar a repetir que sí que es va 

consultar qui s’havia de consultar i que van estar 

informats tots a la vegada. És veritat que la roda de 

premsa en aquest moment de confinament ha estat un 

mitjà oficial per comunicar les decisions i per tant així 

va arribar a tothom a la vegada. 

Per referir-me al tema de comptar amb els agents, 

voldria dir-li que la primera sorpresa del comunicat 

del sindicat ha estat jo mateixa. Perquè he tingut una 

quinzena de trobades o per whatsapp o per Zoom o 

per telèfon amb la presidenta del sindicat des del dia 

que hi va haver el confinament. El primer va ser el 15 

de març, és a dir 2 dies més tard del tancament de les 

escoles. Estem parlant que pràcticament és una mitja 

de què cada dos dies m’he comunicat amb ella. Els hi 

he fet arribar les propostes i fins i tot li puc llegir els 

agraïments que em fa en molts correus de què els 

donem l’oportunitat de participar i de poder opinar. 

Per tant, la primera sorpresa d’aquesta expressió que 

han fet, he estat jo mateixa perquè com li dic els seus 

correus que estan documentats i per tant els hi puc fer 

arribar, ells avaluen les propostes que els hi faig. Això 

no vol dir que en totes hi estiguessin d’acord, però 

agraeixen profundament la comunicació que hi ha 

hagut i la facilitat per fer arribar el seu punt de vista 

amb cadascun dels plantejaments. 

És cert que hi ha hagut algun moment en què no els 

hem vist igual, però això no vol dir que no n’haguem 

parlat. Però no és l’únic canal, perquè no tots els 

docents estan afiliats al sindicat i a més a més sempre 

des del ministeri s’ha parlat amb els equips directius i 

amb els caps d’àrea per fer arribar les informacions als 

seus equips. I deu dies més tard de presentar al 

sindicat les propostes, deu dies més tard per tal que 

ells poguessin consultar-ho, si així ho creien, que em 

consta que no ho van fer tant directament, vaig 

presentar-ho als equips directius per saber què en 

pensaven ells i què en pensaven els seus equips. 

Perquè llavors sí que arribem a tots els docents de tot 

el sistema educatiu andorrà. I a partir dels equips 

directius he tingut aquest retorn de les propostes que 

he anat fent.  

Em sap greu que es posi en qüestió la feina dels equips 

directius, la dels caps d’àrea del ministeri com a 

transmissors de la informació, que jo directament els 

vaig donar en reunions de Zoom. Per tant crec que sí 

que s’han fet servir totes les vies que sempre s’han fet 

servir a educació per poder fer arribar la informació i 

per poder escoltar les propostes que poden beneficiar 

als nostres alumnes que és l’únic treball en comú. I el 

que no volia de cap manera és que això servís per fer 

un debat perquè en aquest moment el que necessitem 

és sumar i no fer uns debats de posar uns docents en 

contra d’uns altres davant d’una proposta que 

únicament està pensada amb la mirada posada en 

l’ajuda als alumnes. 

Gràcies Sra. síndica. 
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La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Ha dit vostè que la roda de premsa és un mitjà de 

comunicació, que és una manera d’arribar a tothom. 

A mi em preocupa que vostè com a ministra consideri 

que la millor manera d’arribar a tothom és a través 

d’una roda de premsa. Justament el que se li retreu i 

no faci part dels equips educatius ni dels equips 

directius perquè em sembla que els retrets són bastant 

particulars en aquest cas en la seva persona en 

concret, i per tant no estengui responsabilitats, és que 

li va faltar comunicació prèvia abans de fer la roda de 

premsa, i que la gent va quedar molt sorpresa 

d’assabentar-se del contingut de la roda de premsa. 

Per tant em sembla que li torno a demanar: vostè creu 

que un roda de premsa és un mitjà adequat per 

comunicar una decisió més enllà de si finalment la 

decisió és o no encertada per comunicar una situació 

tan important com la suspensió de les proves POB? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

Crec que no és el fons de la gran decisió que s’ha pres 

de si s’anul·laven o no les proves del POB, si es 

comunicava en roda de premsa o no. Com torno a dir, 

sovint hi ha malestar entre col·lectius quan arriben les 

informacions abans a un col·lectiu com a un altre, i 

em sento satisfeta perquè vam aconseguir que a part 

de l’equip directiu de batxillerat, que era el més 

afectat i que sí que ho sabia abans, la resta de 

comunitat ho van saber tots a la vegada com a signe 

de respecte perquè no hi hagués una informació abans 

que una altra.  

I sí que és cert que en aquests moments que no podem 

fer altres tipus a vegades de trobades per la situació 

que tenim, és cert que la roda de premsa serveix per 

arribar a tots els ciutadans i perquè puguin fer les 

consultes als mitjans de comunicació. 

En aquest sentit tots els retorns que vaig tenir tant 

dels equips directius com de famílies, com d’alumnes 

no va ser mai en conseqüència de què s’expliqués en 

roda de premsa, al contrari, sinó va ser de buscar 

propostes de millora en d’altres aspectes, que no 

tenien res a veure amb la decisió d’anul·lar les POB 

sinó de situacions particulars i que he pogut donar 

resposta a cadascun d’ells. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Jo crec que vostè sap perfectament que els alumnes es 

van organitzar perquè no entenien la decisió que els 

professors doncs es van queixar una mica d’haver 

conegut aquesta informació per la roda de premsa. I 

doncs queda clar que per vostè, és vostè que pren les 

decisions i que una roda de premsa doncs és un 

correcte mitjà de comunicació. 

I li volia demanar per les proves POBPRO 

particularment en relació a allò de les pràctiques. 

Perquè ens ha arribat, evidentment hi ha un aturada 

de l’activitat professional i per alguns alumnes doncs 

no ha estat possible fer les pràctiques que s’han 

planificat calendaris de pràctiques que anirien més 

enllà del mes de setembre o fins i tot al mes d’octubre. 

La qual cosa podria retardar l’obtenció del títol per 

part d’alguns alumnes.  

Li volia demanar si això és així, i si no hi ha una 

solució, que entenem que hi ha una circumstància 

excepcional i sobrevinguda com és la qüestió del 

COVID-19, si no hi ha un mecanisme alternatiu que 

permeti que aquests alumnes no obtinguin el títol pel 

que fa a la formació professional, el títol en retard 

respecte del calendari que s’havia previst. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

Em sap greu que digui que els alumnes van fer arribar 

el seu malestar per la decisió perquè jo tinc les cartes 

d’aquests alumnes del batxillerat i en cap cas es 

queixaven de la decisió, sinó que l’aplaudien i 

l’entenien. Únicament feien arribar el neguit per la 

possibilitat en alguns casos d’alumnes que necessiten 

una nota alta per entrar en algunes universitats 

espanyoles en aquest cas, tinguessin una oportunitat 

de fer aquesta demostració de coneixements. 
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S’ha buscat una alternativa que no ha anat mai en 

contra de la decisió d’anul·lar les proves POB, perquè 

com deia no s’ha canviat la decisió, senzillament s’ha 

buscat un mecanisme intern dins del centre de 

batxillerat de l’avaluació continuada. 

Dit això per tant de què no hi havia cap descontent 

per part dels alumnes, i no m’ha arribat en cap cas cap 

descontent per part dels docents. Tinc contacte amb 

molts d’ells, saben que poden fer-me arribar les seves 

peticions o directament o a través de la direcció del 

departament o finalment de la direcció dels seus 

centres i en cap cas he tingut cap queixa de què la 

decisió no fos l’encertada i que el mitjà no fos 

l’encertat. 

Pel que fa a les pràctiques dels alumnes de formació 

professional, evidentment també nosaltres ens 

preocupàvem. Per això s’ha modificat fins i tot la 

durada de les pràctiques i ahir es va aprovar per 

Govern un decret que sortirà en breu, que es puguin 

començar ja a realitzar aquestes pràctiques a les 

empreses que ja a partir d’ara puguin estar obertes 

amb totes les condicions sanitàries que corresponguin 

per prevenir tota la salut de tots plegats. 

Però en tot cas no veiem que pugui perjudicar a cap 

d’ells, però amb l’esforç que estem fent des de les dues 

bandes, i per altra banda la Universitat d’Andorra 

també ja ha manifestat que acceptaria la preinscripció 

d’aquests alumnes encara que haguessin de realitzar 

aquestes pràctiques més tard. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Sr. López, després Sr. Costa, vostè havia aixecat la 

mà... 

Sr. López i Sr. Costa. 

El Sr. Pere López: 

Celebrem doncs que hi hagi aquesta modificació 

perquè aquest és un neguit que ens havia arribat del 

calendari de pràctiques per alguns alumnes de 

formació professional, com també celebrem que 

encara que vostès insisteixi en què la decisió no s’ha 

modificat que hi hagin aquests alumnes, siguin una 

quinzena o una vintena o els que siguin, que tinguin 

aquesta opció en aquest examen per poder pujar nota. 

Per tant, finament la decisió potser és un punt 

entremig o hi ha un terme mig entre que donar per 

definitiva la nota de la 2.2 i aquells alumnes que tenen 

ganes d’intentar pujar la nota, doncs, que també ho 

puguin fer. 

Jo volia fer-li alguna repregunta en relació a alguna de 

les coses que vostè va dir ahir... no abans-d’ahir a la 

compareixença, potser considerarà que surt de l’àmbit 

de la pregunta, però en tot cas penso que és important 

perquè vostè va fer unes afirmacions molt 

contundents en aquesta compareixença i nosaltres la 

informació que ens ha arribat, doncs, no és 

exactament la mateixa, en relació que no tots els 

alumnes tenen material i poden gaudir de 

connectivitat gratuïtat. Vostè hi va haver una 

pregunta concreta en aquest sentit, fins i tot va ser 

molt contundent, i la informació que ens arriba no és 

pas la mateixa. 

I després amb el tema de l’alimentació. Tots som molt 

conscients que per molts alumnes el paper de l’escola 

andorrana, de l’escola en general és molt important 

en l’àmbit de l’alimentació per moltes famílies això 

suposa un recurs important i fins i tot accés a una 

alimentació de més qualitat de la malauradament es 

poden permetre en l’interior de les seves famílies i 

aquest ens sembla que és un tema que no ha quedat 

ben resolt. Nosaltres entenem que no és suficient per 

aquestes famílies no girar el rebut de l’alimentació, és 

evident que no es pot girar el rebut d’alimentació si 

no hi ha servei, i en aquest sentit ens sembla que hi 

ha moltes mancances que no s’han cobert bé per part 

del ministeri o per part del Govern en general. 

La Sra. síndica general: 

Sr. López ens allunyem molt de l’inici de la pregunta. 

Si la Sra. Vilarrubla creu oportú fer una resposta, 

doncs, que la faci, però no farem extensiu tot el que 

gira al voltant del  món educatiu aquí, quan la 

pregunta era sobre les proves. 

Sra. Vilarrubla vol respondre... 

La Sra. Ester Vilarrubla:  

Gràcies Sra. síndica. 

No tinc cap problema en respondre. 

Les afirmacions que vaig fer, és la informació que tinc 

del préstec de material informàtic, a mi em consta que 

tothom qui l’ha demanat se li ha pogut donar. En 

aquest moment hi ha 12 persones en llista d’espera 

perquè el van demanar el dilluns i per tant els serveis 

tècnics entre que van a les escoles, desmunten els 

aparells i després els tornen a configurar, passen uns 

dies. Però en tot cas, tothom qui l’ha demanat s’està 

donant resposta. 

És veritat que hi ha 30 dispositius a tràmit, de famílies 

que l’han  demanat i no sé per quin motiu no l’han 

anat a buscar. Però en tot cas, els serveis tècnics del 

ministeri havien fet la feina de posar-los a disposició. 

Potser que aquestes persones no hagin tingut el 

temps, no sé l’explicació. En tot cas, se’ls ha trucat, 

se’ls ha avisat i estan a la seva disposició. 
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Pel que fa al tema del menjar, quan jo em vaig referir 

al tema del menjador és la part com a competència del 

Ministeri d’Educació, el que s’ha fet no és només 

parlar amb les associacions de pares que des del primer 

moment i els hi agraeixo la voluntat de no cobrar un 

servei que no donaven, sinó de retornar les beques de 

menjador, perquè entenc que les famílies que 

necessiten aquesta ajuda ja gaudien d’aquesta beca. 

Per tant es van tornar tots aquest diners amb beques 

molt immediatament. No sé si és prou però en tot cas, 

sabeu que a part de les beques de menjador, existeixen 

altres prestacions des del Ministeri de Benestar que 

són les que ajuden a les famílies que tenen més 

necessitats. 

Però s’escapava de l’àmbit de la meva compareixença 

on estava referint el que s’havia fet en l’àmbit escolar 

i són les beques de menjador les que sí que es 

gestionen des d’aquest ministeri. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Sr. Costa. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo li voldria preguntar Sra. Vilarrubla, per una banda, 

ja que el Sr. Pere López insisteix en la comunicació 

que s’ha fet entre tots els actors en un moment 

especialment difícil com és un confinament de 8 

setmanes on vostès han hagut de treballar més 

intensament que mai, amb unes condicions, doncs, 

difícils. També m’estranya Sr. López, que no 

poguessin fer i aprofundir totes aquelles preguntes en 

una compareixença que va fer la mateixa ministra tan 

sols fa dos dies, en els qual durant més de dues hores 

hi ha molta possibilitat de preguntar tots els detalls, 

tots els ets i uts que facin falta, potser és que no hi 

havia prou quota de pantalla perquè no es 

retransmeten en directe, però bé, ja que estem en el 

debat i potser per aclarir per tots els ciutadans, jo tinc 

una pregunta al respecte, penso que és molt important 

aquest tema de la comunicació que vostè esmentava, 

també n’ha fet referència dues vegades a les seves 

intervencions el Sr. López, sobre aquest comunicat 

també que ha fet el sindicat. Jo desconec quin és el 

funcionament intern i com es comunica internament 

el sindicat. Però també em consta avui que hi ha molt 

de rebombori respecte aquest comunicat que va 

emetre el sindicat entre els seus mateixos afiliats i 

molts i molts actors de la comunitat educativa. Em 

centro en la pregunta directament Sra. Vilarrubla, 

podria desgranar una miqueta més com han estat les 

interaccions amb la seva feina ingent que ha hagut de 

fer durant aquests dos darrers mesos amb tots els 

actors involucrats, no només el sindicat, sinó també el 

professorats, equips directius, tècnics, consellers 

general, per posar una mica negre sobre blanc quines 

han estat aquest tipus de comunicacions. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Costa. 

Sra. Vilarrubla en un minut faci el que pugui. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

No voldria repetir-me perquè a la compareixença vaig 

dedicar un parell de diapositives de  parlar de la 

comunicació que havia fet el ministeri des del primer 

moment tant amb els consellers generals dels grups de 

la majoria com amb la Sra. Vela, com amb la Sra. 

Carine Montaner, i elles personalment m’ho van 

agrair a la compareixença. Per tant em vaig posar a 

disposició de les persones en aquest cas, dels 

consellers des del primer dia del confinament perquè 

em poguessin demanar els dubtes que tinguessin, o 

que em fessin els suggeriments perquè entenc que és 

una situació on tots sumem i que per tant, les idees, 

independentment d’on vinguin si són per ajudar i més 

als nostres alumnes, eren benvingudes. 

A més, com us deia abans, em vaig posar en contacte 

de seguida també amb la presidenta del sindicat, he 

tingut converses pràcticament, com us deia o per 

WhatsApp o per correu electrònic o per trucades 

telefòniques, independentment si era dissabte, 

diumenge o el dia de Pàsqua, per tot allò que ella ha 

tingut dubtes i per tot allò que jo he cregut que era 

necessari que sabés abans, fins i tot abans de la roda 

de premsa li vaig explicar els punts que exposaria i si 

ella creia que hi havia alguna cosa més que veia que 

feia falta. Tinc la seva resposta per escrit dient que 

veia perfectament tots aquells punts i que si hi havia 

d’altres era millor que els tractéssim en una reunió 

privada com vam fer al cap d’uns dies amb Zoom amb 

tota la junta del sindicat d’ensenyament. Amb els 

equips directius de les escoles i els cap d’àrea tinc la 

gran sort que m’acompanyen un equip de directors del 

ministeri que ells han reforçat aquesta comunicació 

tant o més de la que hi havia en un procés normal, per 

tant, s’han reunit moltíssimes vegades per fer passar 

aquesta comunicació. A part de totes les eines 

telemàtiques que es va fer una web des de l’inici amb 

preguntes i respostes on els pares i els docents, tothom 

podia fer arribar per correu electrònic i un telèfon 
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d’informació directe perquè ens poguessin fer arribar 

totes les qüestions. 

Ha funcionat, n’hem rebut més de 300 de trucades i 

també correus que hem donat resposta pels temps que 

calia pel préstec de material, per beques, per 

matrícules, per tot allò que fa referència a l’educació. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, només un petit aclariment davant de la 

intervenció que ha fet el Sr. Costa. 

La Sra. síndica general: 

Sr. López, perdoni, jo no el sento bé... 

El Sr. Pere López: 

És que a vegades em moc una mica. Disculpi, 

m’atanso més al micro. 

Deia que en referència al que comentava el Sr. Costa 

de la compareixença que va fer la ministra dimarts, hi 

ha dues coses que convé aclarir, perquè vostè ha fet 

quasi una acusació, la primera jo no soc membre de la 

Comissió d’Educació i a demés amb les noves normes 

a causa del virus no està permès participar de les 

comissions als membres que no en són membres 

actius. Per tant, la Sra. Vilarrubla sap perfectament 

que primer com a directora i ara com a ministra 

sempre he estat a les diferents compareixences que 

s’han fet per part del ministeri d’Educació, en aquesta 

legislatura no soc membre de la Comissió d’Educació, 

en la passada sí que ho era, però tot i això en aquesta 

legislatura que no en soc membre, la primera 

compareixença que hi va haver quan la ministra va 

prendre possessió del càrrec per presentar l’inici del 

curs, com recordarà perfectament hi vaig ser-hi. Per 

tant, dimarts era impossible poder assistir a la comissió 

per les noves normes que entre tots ens hem dotat, i 

entenc que no li suposa un problema que jo pugui fer 

una pregunta parlamentària, perquè sembla que 

estem en aquest límit. És a dir, ja que no puc assistir a 

la comissió tinc el meu dret com a conseller general 

de posar una pregunta de la qual se n’ha parlat molt 

amb els mitjans de comunicació. 

La Sra. síndica general: 

Formuli la repregunta Sr. López... 

El Sr. Pere López: 

És que això com dient que no havia anat a la comissió 

per venir... 

La Sra. síndica general: 

Aleshores no podem establir diàlegs entre consellers 

ara. 

El Sr. Pere López: 

Li demano a la Sra. ministra si sap si ets conscient que 

sempre he assistit i he pres part activa de les 

compareixences que hi ha hagut de la Comissió 

d’Educació i a les que ella també ha assistit en tant 

que ministra i directora, tant quan he estat membre 

actiu de la comissió com quan no he estat membre 

actiu de la comissió. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Sí, puc agrair que encara tinc força memòria i sí que 

recordo que ha estat a les compareixences tant quan 

he estat com a directora com a ministra, i que a més a 

més ha formulat totes les preguntes que ha calgut i 

crec que també les he pogut contestar. Però tampoc 

no dubto de la comunicació interna del seu grup 

parlamentari que per tant, tot allò que allà s’exposava 

ho podien preparar prèviament i podia fer arribar els 

seus neguits a través dels consellers que hi assistien, i 

tot allò que jo vaig explicar estic convençuda que li 

podien fer arribar o immediatament o quan calgués, i 

per tant, la compareixença, tot i no ser-hi, hi podia 

tenir tota la informació. A més a més, vaig fer arribar 

la presentació a tothom que l’ha necessitat. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, molt breument. Entenc, Sra. ministra que no entén 

que havia de retirar la meva pregunta a conseqüència 

de la seva compareixença. No és el que m’està 

demanant, perquè jo crec que estaríem en una 

situació que na ha estat la primera vegada que s’ha 

intentat demanar que es retiren preguntes o que es 

retirin iniciatives per part dels consellers. Per tant, 

entenc que vostès creu i si el cap de Govern, doncs, 



Sessió ordinària del dia 14 de maig del 2020                                        Núm. 8/2020                                        Diari Oficial del Consell General 

23 

vol contestar que tinc tot el dret a formular una 

pregunta més enllà que hi hagi una compareixença, 

entre altres coses perquè la pregunta la vaig formular 

quan vostè va fer la roda de premsa, és a dir, fa 

bastantes setmanes i, per tant, jo no podia saber 

tampoc si vostè faria alguna compareixença o no en 

seu parlamentària. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, crec que en cap moment la ministra d’Educació ha 

dit el que ara el Sr. López li pressuposa i, per tant, jo 

crec que no tenim ni cap obligació ni cap necessitat 

de respondre a aquesta pregunta i crec que avui estem 

debatem de qüestions bastant més importants que 

aquestes qüestions purament formals que només 

afecten els consellers. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Pregunta número 4. 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Carles Sánchez 

Rodríguez, conseller general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 5 de maig del 2020, relativa al servei de 

guarda d’infants implantat pel Ministeri 

d’Educació en el marc de les mesures 

excepcionals i urgents per la situació 

d’emergència sanitària causada per la 

pandèmia del SARS-CoV-2. 

Fou registrada amb el número 263 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2020, del 5 de maig. 

Exposa la pregunta el Sr. Carles Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Procedeixo a la lectura de la motivació de la pregunta. 

Vista la creació d’un servei de guarda d’infants 

destinat als infants els pares i mares dels quals, per 

motius laborals, no poden fer-se’n càrrec durant la 

jornada de treball. 

Vist el previsible augment d’aquesta casuística a 

mesura que la reobertura de sectors econòmics 

esdevingui una realitat. 

Es demana:  

Preveu el Ministeri d’Educació augmentar la 

cobertura horària d’aquest servei així com l’activació 

del servei de menjador? Amb quines previsions 

d’espais i de capacitat compta el ministeri per 

acomplir el criteri inicialment fixat de 5 alumnes per 

aula? I preveu el ministeri incorporar la 

infraestructura i el personal dels centres confessionals 

a la cobertura d’aquest servei de guarda? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Respon pel Govern Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla:  

Gràcies Sra. síndica. 

Sr. conseller, seré molt breu perquè segurament 

recordarà que una de les diapositives de la 

compareixença que va tenir lloc dimarts era 

especialment dedicada a la guarda d’infants, però de 

totes maneres no tinc cap inconvenient de repetir la 

informació que vaig donar aquell dia. 

Em demana si tenim previsió d’augmentar la 

cobertura horària. Ja vaig dir que en principi no tenim 

aquesta previsió perquè estem cobrint tot l’horari 

escolar i que a més a més tenint en compte les 

consignes sanitàries que han regit fins a data d’avui i 

les activitats que es poden realitzar en aquests espais 

són molt restringides, no h pot haver joc col·lectiu, no 

pot haver contacte entre els alumnes, no hi pot haver 

compartició de material. Ens semblava, entenem que 

els infants, allargar molt més aquesta jornada pot ser 

fins i tot pesat per a ells. 

Pel que fa al tema del menjador que em demana, 

també, vam seguir les consignes sanitàries i fins a 

aquest moment s’ha cregut convenient de no donar 

aquest servei. Esperem que si es recupera la normalitat 

estarem parlant d’un altre escenari que ja serà 

l’obertura d’escoles, amb la qual cosa sí que es poden 

plantejar, treballant amb les associacions de pares si 

així ho creuen que és possible d’obrir aquest servei. 

També dir-li que per facilitar que les famílies 

poguessin disposar de més temps, no s’ha tancat el 

servei a l’horari del migdia i els pares i mares poden 

combinar més els seus horaris laborals deixant, doncs, 

si tenen una jornada intensiva o combinar-se entre 

pare i mare per recollir el seu fill o filla més tard. 
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Pel que fa a la capacitat dels espais, de moment no 

tenim cap problema encara que ho hagi 5 alumnes per 

aula. La parròquia que té més nens en aquest moment 

és la parròquia de Sant Julià, estem parlant de 28 

nens. Ni que en poséssim 3 per aula, no ocuparíem 

tots els espais de l’escola andorrana de Sant Julià. Per 

tant, no hem demanat a les escoles congregacional, 

les infraestructures, però sí que ens hem posat en 

contacte amb ells per si calia, tal com li vaig explicar, 

doncs, el seu personal col·laborador, i com no pot ser 

d’una altra manera, ens han dit que podem disposar 

d’ells en el moment que ho criem necessari. 

També vaig explicar el dia de la compareixença que 

ens hem posat en contacte amb la Fundació Privada 

Nostra Senyora de Meritxell i estem treballant per tal 

que tot el seu personal auxiliar també, si cal, es pugui 

posar a disposició per donar ajuda a aquest servei si 

realment hi ha un increment de demandes i d’usuaris. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Per la rèplica Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Sí, faig lectura de les rèpliques la motivació més 

detallada de les preguntes. 

És cert que el dia 17 d’abril s’activa el servei de guarda 

d’infants. El dia 12 de maig, el proppassat dimarts 

se’ns informava en compareixença pública respecte a 

les característiques del servei. 

Prèviament el 20 d’abril s’anuncia en roda de premsa 

part  de la informació que se’ns comunica el dimarts. 

En la mateixa sessió del dimarts se’ns informà alhora 

sobre el contingut de la pregunta que he formulat en 

aquesta sessió de control de Govern, com bé deia. 

Hem conegut la resposta en dues ocasions, doncs, el 

dimarts i avui. 

Però vull explicitar la motivació de la meva pregunta 

i així contrastar les respostes. 

En primer lloc pregunto sobre la previsió del ministeri 

respecte a l’ampliació de l’horari i el servei de 

menjador. És una qüestió qualitativa d’eficàcia, ja que 

la jornada laboral en moltes ocasions supera per d’alt 

o per baix l’actual horari del servei i que la seva 

partició que ens ha dit, que es dona cobertura durant 

el migdia, però igualment no es pot dinar a l’escola. 

Entenc, no sé si els nens es poden dur el menjar o com 

ho poden fer. 

En segon lloc, ho he dit al principi en formular la 

pregunta, la previsió de què a mesura que s’obrin els 

sectors i el dilluns vinent viurem un punt d’inflexió en 

aquest sentit, s’experimentarà un augment de 

persones que s’incorporen de nou a la feina. Alhora es 

preveu, s’ha de veure la forma i el calendari, el retorn 

a l’escola al juny. És comprensible, doncs, el dubte 

respecte a l’augment que pugui experimentar al 

demanda i fins i tot de manera bastant sobtada. 

Coneixent ara les xifres d’augment d’infants en 

aquests serveis en les darreres setmanes, qualsevol es 

preguntaria si es poden mantenir les condicions de 

ràtio establertes per protocol. Protocol que de 

moment desconeixem en els seus detalls exceptuant 

els centres i els usuaris, ja que els centre escolars, és 

cert, són grans, però amb les ràtios vostè ens ha dit 

que no hi hauria problema d’espais. Així ho desitjo. 

Pel que fa al personal ens trobem igual. Tot i que 

inicialment no requerí de més personal del ja 

mobilitzat, la borsa de treball del personal 

col·laborador ens trobem amb un augment sobtat de 

la demanda del servei, requeriria una mobilització més 

intensa d’aquest personal. Aquí ja se’ns va anunciar 

dimarts la disposició dels personal d’altres centres, tal 

com ens ha explicitat en la seva resposta. Així doncs, 

puc deduir d’aquesta disposició suplementària del 

personal col·laborador que es té la previsió d’un 

augment notable de la demanda del servei, supòsit i 

fonament de les meves preguntes. 

I finalment i a propòsit de la disposició de les escoles 

confessionals, he preguntat sobre espais i personal. Ho 

he fet tenint en compte un compte també un 

component qualitatiu en el sentit abans esmentat de 

poder mantenir ràtios i condicions en un servei ja 

complicat on el relatiu aïllament entre infants i 

personal fruit dels protocols de seguretat augmenta 

una situació, de totes, totes, extraordinària i estranya 

per a nens i nenes. 

Jo he preguntat, no ens enganyem, per la subvenció 

conjunta de 10.038.570 euros que les escoles 

confessionals reben del ministeri i que pot ser motiu 

suficient per disposar d’instal·lacions i personal en 

aquesta situació, repeteixo, extraordinària, però que 

no per aquest motiu mereix menys planificació, ni 

implicació i coordinació del conjunt d’agents. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Per la dúplica Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

Crec que la major part de les preguntes que em fa les 

havia contestat, però si de cas si la preocupació està 

en el tema dels espais, com li deia, tot i la previsió que 
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s’incorporaran unes 2.900 persones més a treballar, 

hem fet aquests càlculs, la majoria de famílies són 

realment molt previsores i fan arribar les demandes a 

vegades amb una setmana d’antelació, encara que no 

s’hagi assegurat el seu retorn. Per tant, ja hem pogut 

estar planificant sobre aquestes xifres. 

Per les dades que tinc avui, que evidentment no són 

els definitives, perquè cada família s’organitza en el 

moment que pot, no tenim cap problema d’espai, i no 

tinc cap dubte que no només les escoles 

congregacionals, sinó qualsevol institució del país 

comuns, etc.,  posarien a disposició els seus espais si 

així calgués en aquesta situació d’excepcionalitat que 

estem vivim. 

I pel que fa a personal, com bé li he dit, també 

disposem de tot el personal, encara dins del Ministeri 

d’Educació necessari i també tenim a la disposició 

com li deia, el d’altres institucions, que molt 

generosament i voluntàriament també el posarien. I 

no dubto que si calgués podríem apel·lar també a 

voluntaris, si fos necessari, cosa que no la preveiem 

perquè tenim prou personal contractat com per donar 

aquest servei. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

La meva primera repregunta cobreix aspectes 

diversos, aleshores seré breu formularé les preguntes 

però seran diferents aspectes per poder contestar dins 

d’una mateixa resposta. 

Quan i com es decideix l’activació del servei de 

guarda, qui participa de la decisió, quan i com 

s’organitza el servei amb les direccions dels centres, 

quin és l’actual paper de les direccions? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla:  

Gràcies Sra. síndica. 

La decisió es pren a Govern quan es pren la decisió 

també de la primera fase de l’obertura econòmica. És 

quan realment sabem que hi pot haver-hi la necessitat 

per part d’algunes famílies d’aquest servei de guarda. 

Però no oblidem que des de la primera llei hi ha hagut 

sempre la possibilitat que les famílies que no 

disposàvem, doncs, de cap familiar fins al segon grau 

de consanguinitat podien disposar d’un permís 

administratiu retribuït per tenir cura dels seus infants. 

Per tant, creiem que en cap moment s’ha deixat 

d’atendre a aquestes famílies perquè poguessin escollir 

entre poder quedar-se a casa cuidant el seu fill o filla 

o poguessin fer servir el servei de guarda. 

Per tant, no s’activa fins quan realment no s’activa la 

primera fase d’obertura econòmica perquè no es creu 

necessari abans. Les direccions dels centres són 

informades a través de la direcció del departament, i 

és veritat que s’agilitza tot molt ràpidament, com jo 

crec que hem hagut de fer tots en aquesta situació 

d’emergència. I evidentment els hi agraeixo l’esforç, 

perquè no són situacions planificades com un curs 

escolar normal, i per tant, han de donar resposta molt 

ràpidament, però no crec que el temps hagi de ser un 

inconvenient per poder ajudar a les famílies que ho 

necessiten. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

En primer lloc reiteraré un dels aspectes de l’anterior 

repregunta, és a dir, quin és l’actual paper de les 

direccions i, després també m’agradaria saber qui 

recull i avalua les peticions d’inscripció? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

Com bé recordareu el servei de guarda no té res a 

veure amb el servei escolar, no té una activitat escolar 

ni lectiva, i a més a més, són nens de diferents sistemes 

educatius de diferents escoles que es concentren a un 

sol centre. Per tant, el paper de les direccions és 

realment un paper de si ells creuen que han d’anar al 

centre per un tema logístic de les aules que poden 

ajudar els col·laboradors que hi vagin, és únicament 

aquest paper perquè no està gens lligat a una activitat 
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escolar. Per això no s’ha obert a cada un dels centres 

escolars, sinó únicament als centres d’escola 

andorrana d’escola andorrana de cada parròquia més 

el Pas de la Casa per donar facilitat a les famílies que 

tinguin un servei de guarda ben a prop o de casa seva 

o del lloc on treballen. 

La segona pregunta que em feia, com ho sol·liciten? 

Des del primer dia vam fer ús dins d’aquesta pàgina 

web que li explicava a la comissió i que avui també 

m’hi he referit a infoeducació.ad, hi havia un apartat 

que era servei de guarda. A partir d’aquí s’omplia un 

formulari, es recepcionava des del ministeri, els 

primers dies ho van gestionar les direccions del 

ministeri i després s’ha buscat una persona que hi ha 

al Departament de recursos humans del Ministeri 

d’Educació que es fa càrrec de gestionar aquestes 

demandes i de donar resposta a les famílies. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

La meva actual repregunta versaria sobre el protocol 

de la guarda d’infants. Més o menys hem tingut, tant 

en la compareixença com en la roda de premsa del 20 

d’abril, se’ns va informar d’alguns detalls del protocol. 

Jo li volia preguntar quines són les principals línies 

que marca aquest protocol respecte a la relació 

interacció entre personal responsable i infants. Si s’ha 

modificat, si s’ha detectat alguna millora, tan en 

quant això s’ha modificat, i quines han estat aquestes 

modificacions? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

El protocol que es va fer arribar a les famílies per escrit 

a totes les famílies sol·licitants, és un protocol 

treballat, com no pot ser d’una altra manera, amb el 

Ministeri de Salut i el que es fa és acceptar un màxim 

de 5 alumnes per aula. Quan són més petits fins ara 

eren menys, però justament ahir es va poder modificar 

la ràtio dels alumnes de menys de 5 anys, però la resta 

mantenir una ràtio de 5 alumnes per aula i un adult. 

Els infants no poden tenir contacte entre ells, per això 

li deia que són situacions complicades, perquè per un 

nen petit d’aquestes edats és difícil d’entendre i, a més 

a més, molta part dels seu joc que es base normalment 

amb el contacte més físic, han de dur mascareta, i els 

adults estan equipats amb els materials que el 

Departament de recursos humans de la funció pública 

ha determinat que és el necessari conjuntament amb 

el Ministeri de Salut. 

Si els nen estan malalts no poden venir i se segueixen 

les mesures d’higiene com tots els ciutadans, ens han 

aconsellat del rentat de mans molt sovint, de netejar 

tot el material quan marxen, etc. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Sí, una darrera pregunta. 

En relació amb el servei de guarda d’infants, però que 

té a veure... ens ha parlat abans el ministre Gallardo 

de la reobertura de les escoles bressol, aleshores 

m’agradaria preguntar i si és possible que em 

poguessin contestar, quina ha estat la comunicació 

amb els comuns, que són els gestors de les escoles 

bressol públiques, i quan s’ha iniciat aquesta 

comunicació i si li han confirmat l’obertura. Entenc 

que aquest fet que obrin aquestes escoles bressol 

afectarà al nombre de nens que puguin assistir al 

servei de guarda. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Contestaré jo la pregunta tenint en compte, doncs, 

que la competència en matèria de llars d’infants la 

porta el ministre d’Afers Socials. Per la reunió que 

vam mantenir ahir en el decurs del consell de 

ministres on es va tractar aquesta qüestió, el ministre 

d’Afers Socials em va comentar, doncs, que ja feia 

aproximadament una setmana que s’havien tramés ja 

les propostes de protocol que s’havien treballat des del 

Ministeri de salut pel que fa a les llars d’infants, no 

només a les llars d’infants públiques, per tant de 

titularitat comunal, sinó també els representants o 

aquelles persones que s’han erigit en representants ad 

hoc de les guarderies privades. I en  aquest sentit vull 

reiterar el que ja va dir ahir el ministre Portaveu, en 

el sentit que nosaltres, com hem anant fent en 
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qualsevol de les activitat, establim en cas, 

evidentment, de compliment d’aquests protocols, una 

possibilitat d’obertura a partir d’una determinada 

data, però evidentment, això en cap cas suposa que hi 

hagi una obligació d’obertura. I per tant, doncs, si els 

comuns o les guarderies privades requereixen més 

temps per poder implementar aquest protocol per 

poder-se dotar del material necessari per donar-hi 

compliment, evidentment, nosaltres, com no pot ser 

d’una altra manera, ho respectem plenament i, a més 

a més, doncs, els ajudarem en aquesta tasca. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sr. Padreny. 

El Sr. Roger Padreny: 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

Moltes gràcies Sra. ministra per les seves exposicions. 

En relació al que ha comentat abans d’aquesta 

possibilitat d’absentar-se del lloc de treball per tenir 

cura dels fills que tenen les persones a càrrec, jo li 

volia comentar no sé si a Govern heu pogut rebre 

demandes o gent que es queixa de la seva situació fruit 

que la Llei en l’article 5 preveu una situació en què les 

persones assalariades es poden absentar sempre i quan 

siguin monoparentals o que l’altra persona la parella 

estigui en la mateixa situació, sigui una persona 

assalariada. Ho dic perquè ara ens estan fent arribar 

demandes de situacions en les quals, una persona és 

assalariada i la seva parella es treballadora per compte 

propi on no es compleix aquest criteri que estableix la 

Llei, i aprofitant abans que el Sr. Espot crec que ens 

clarificava que esperem que Govern opti pel canvi 

legal i opti per la via legal més que per la via 

reglamentària, li vull preguntar si s’ha rebut aquesta 

qüestió i si es preveu canviar la Llei en aquesta 

qüestió, perquè cada cop estem rebent més demandes 

pel que fa referència a aquestes casuístiques. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, jo la veritat és que no tenia constància d’aquesta 

casuística concreta, no? Però en tot cas ara se’m fa 

difícil respondre-li quina és la meva interpretació 

d’aquesta disposició legal, perquè me l’hauria de 

tornar a llegir i, per tant, doncs, si concerneix només 

les persones assalariades o també les persones 

autònomes. Però en tot cas, si aquesta consulta ha 

arribat, segurament es deu haver tramès pels 

conductes escaients i si donarà resposta i si veiem que 

no es pot donar satisfacció a la demanda i que la 

demanda és legítima, doncs, tot això caldrà acabar-ho 

de comprovar, doncs, evidentment, per què no ens 

plantejaríem també d’incloure-ho a través d’una 

modificació legislativa. Però m’està fent anticipar-me 

molt, perquè la veritat és que requeriria que ho pogués 

analitzar amb calma. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sr. Padreny vol tornar a repreguntar... 

El Sr. Roger Padreny: 

Sí, és una petita repregunta Sr. Espot, li comento 

perquè també ha sortit a la premsa un parell de dies 

abans d’aquest Consell. Potser no li han fet arribar al 

Departament de comunicació, però ha sortit a la 

premsa àmpliament a diversos mitjans del país, per 

tant és una qüestió que també ens estan fent arribar a 

nosaltres i aprofitant que obrirem, i espero que 

obrirem aquest nou canvi legal, per això li volia 

comentar perquè crec que és d’importància perquè 

ara mateix crec que l’article 5 és prou clar i fa aquesta 

diferència en aquestes situacions on les dos parts de la 

parella són persones assalariades i no perilla aquesta 

situació. part de la parella pot ser no assalariat i en 

aquest cas no entraria dintre d’aquesta possibilitat. 

La Sra. síndica general: 

D’acord. Vol respondre Sr. Espot... 

El Sr. cap de Govern: 

Ara m’ho estava llegint però ja li dic és que li estic 

dient molt en fred. Jo no ho interpreto ben bé com 

vostè perquè és veritat que parla de persones 

assalariades al principi de l’apartat 1, però quan 

estableix unes casuístiques concretes parla dels 

progenitors i en aquest cas no acredita o no reitera 

que els dos progenitors hagin de ser persones 

assalariades. 

Per tant, jo crec que com a mínim és susceptible 

d’interpretació i per tant el que crec que hem de fer 

ara des del Govern és mirar també conjuntament amb 

les altres institucions implicades si s’hi poden acollir a 

aquesta casuística concreta, i si no es poden acollir i 

semblés legítim que es puguin acollir, doncs ja faríem 

la modificació oportuna. 
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La Sra. síndica general: 

És una repregunta Sr. Padreny... 

El Sr. Roger Padreny: 

Sí, molt ràpida. 

Jo crec que... No sé si vostè no ho ha pogut llegir i 

òbviament li agraeixo que tingui aquesta consideració 

d’aquesta casuística als autònoms. 

Crec que l’article 5 és molt clar perquè posa 

cumulativament dos aspectes. El primer aspecte ja el 

tinc aquí i és que: “Els dos progenitors es troben en la 

mateixa circumstància”, i l’article 1 només fa 

referència a les persones assalariades, per tant, que els 

dos progenitors es troben en situació de ser persones 

assalariades, per tant, en aquest cas ja no inclou la 

part dels treballadors per compte propi i autònoms; i 

per una altra banda hi ha un reglament que precisa 

aquest article, i el reglament és del 30 d’abril, del mes 

passat. 

Per tat, jo crec que està molt clar, tant la llei com el 

reglament que ha precisat aquest article en el qual hi 

ha aquesta discriminació pel que fa a les persones 

treballadors per compte propi o autònoms. 

Per tant, m’agradaria si el Govern planteja no només 

aquest canvi legal, sinó que també caldrà un canvi 

reglamentari si es considera aquesta qüestió. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sí, potser sí, ara que ho torno a llegir potser m’inclino 

més per la seva interpretació. Però, sap què passa? És 

que això no és un gabinet de consulta jurídica, és a 

dir, és una sessió de preguntes al Govern i per tant 

doncs, ja li dic, és que potser em fa que... veig que el 

Sr. López ja es molesta... No, tranquil Sr. López! 

Només expresso la meva opinió. Simplement en el 

sentit de dir que m’estan fent prendre posició sobre 

una qüestió molt concreta que jo no he tingut temps 

d’analitzar amb anterioritat. Per tant, si em permet, 

no m’insisteixi en què li pugui donar ara una resposta 

ferma perquè crec que mereix interpretació, i 

repeteixo, al final la darrera interpretació no és la que 

faig jo sinó la que acabi fent el gabinet jurídic. Però, 

en tot cas sí que des del meu punt de vista personal, i 

un cop vostè ha rellegit aquesta disposició, sí que 

semblaria que els dos progenitors haurien de ser 

persones assalariades i, per tant, no contemplaria 

aquesta casuística. 

Valorarem doncs si és oportú, o no, incloure també als 

autònoms. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Farem una pausa de deu minuts. 

Se suspèn la sessió. 

(Són les 11.24h) 

Es reprèn la sessió. 

(Són les 11.44h) 

La Sra. síndica general: 

Reprenem la sessió. 

Pregunta número 5. 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner 

Raynaud, consellera general del Grup 

Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 5 de maig 

del 2020, relativa als resultats dels testos 

realitzats a la població andorrana a nivell dels 

stop-labs i del pla d’acció plantejat pel Govern 

arrel dels resultats obtinguts. 

Fou registrada amb el número 259 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2020, del 5 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Carine Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Es demana a Govern explicar els resultats dels testos 

realitzats a la població andorrana a nivell dels stop-

labs i del pla d’acció plantejat pel Govern arrel dels 

resultats obtinguts. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Respon pel Govern el Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 
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Bé Sra. Montaner, com sap ens hem referit moltes 

vegades a quin era el motiu de la indicació d’aquests 

tests, aquest doble cribratge de la població. 

Té dos objectius principals: el primer, és cribrar 

aquelles persones encara infectades que no 

manifesten símptomes o que no han acudit al sistema 

sanitari i que, per tant, podria ser un focus d’infecció 

comunitària i de seguir amb una transmissió o bé d’un 

rebrot; i la segona, l’objectiu és tenir un major 

coneixement d’una malaltia i d’una epidèmia que avui 

dia la Comunitat Científica Internacional i també els 

epidemiòlegs encara no tenen prou informació de la 

mateixa. 

Sobre els resultats li puc donar... Els resultats com 

vostè sap, ahir es va acabar tot i que avui s’ha deixat 

un stop-lab obert, es va acabar el cribratge de la 

majoria de la població. Ahir s’havien cribrat 69.250 

persones, faltaven per reportar aquelles que s’ha fet a 

domicili, i també es va fer una crida i avui sé que hi 

ha un stop-lab encara treballant al respecte. Per tant, 

jo crec que serem el 90% de la població cribrada. 

Sobre els resultats puc aportar-li els resultats que ja 

vaig esmentar amb 40.946 tests realitzats, que com 

saben aquests mostraven un 9% de la població que 

havia passat la malaltia, per tant és una xifra prou 

important; en el cas dels professionals de la salut un 

12,5% havien passat la malaltia i podríem dir que un 

7,78% de les persones cribrades presenten IGMs 

positives. S’ha de dir que aquest és un resultat 

preliminar, perquè com sap a part de què no hi ha 

sumades les persones que s’han cribrat darrerament, a 

part la prova, la virtut d’aquest cribratge és el doble 

cribratge perquè com saben la sensibilitat de la IGM 

és molt alta -és del 96%-, la de la IGG és una mica 

més baixa -és del 88%-, i al fer el doble cribratge a part 

de permetre també cribrar aquelles persones que estan 

en període d’incubació o a l’inici de la malaltia i que 

per tant un test serològic no donaria informació, 

pretén també millorar la sensibilitat sobretot de l’IGG. 

Per tant, requerim també de fer-nos aquest segon 

cribratge per millorar els resultats d’aquesta operativa, 

que ha sigut una operativa molt feixuga, molt gran 

que ha comportat moltes dificultats però que està 

resultant molt bé, com hem vist amb els resultats que 

tenim que demostren que tenim uns tests molt fiables 

i, a més, la resposta ciutadana no podia ser d’altra 

manera doncs ha sigut molt elevada. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet per la rèplica. 

Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Primer de tot Sr. ministre, una mica d’humor... És el 

primer ministre que té un fan club de la història 

d’Andorra al Facebook! Això és veritat. 

Bé, amb el que diré ara potser em posaré al fan club 

en contra però és en pla constructiu i per fer 

reflexionar a aquesta Cambra, com no pot ser d’una 

altra manera. 

Hi ha unes informacions que a mi em generen dubtes. 

Vostès tenen assessors, evidentment, com no pot ser 

d’una altra manera, i especialistes perquè amb aquest 

context tan difícil de Coronavirus és així. 

Ara bé, no sé si vostè ha consultat la pàgina web del 

laboratori que va fabricar els tests. A mi em va sobtar 

una frase, i és una frase que em va generar molts 

dubtes, bé... el Ferran Costa em perdonarà pel meu 

accent d’anglès: “Not for screening of a general 

population”, és a dir que “No s’ha d’utilitzar en el 

cribratge de la població global”. Això és la primera 

informació que em va generar dubtes. 

La segona informació és que el primer ministre francès 

al mes d’abril va fer unes declaracions i va dir que els 

tests ràpids doncs, no tenien la fiabilitat suficient que 

permetia justament una política de salut pública 

eficient. 

El tercer punt que em va generar dubtes és que el 

Comitè Nacional de Bioètica, què ens diu? Ens alerta 

que els resultats dels tests massius d’anticossos, per si 

sols no són suficients per justificar l’aïllament d’una 

persona. Diu que aquestes proves per a aquesta 

malaltia tenen una sensibilitat o especificitat 

limitades i fa que els resultats fan que presentin un 

grau d’incertesa, Sr. ministre. 

Quatre, hi ha persones que em van contactar i trucar 

personalment per dir-me que havien rebut un SMS de 

Govern amb els resultats però que aquestes persones 

no havien passat els tests. Doncs, això suposo que són 

petites disfuncions que evidentment en el segon 

cribratge però s’haurà de rectificar Sr. ministre. 

M’ha arribat també comentaris de famílies 

preocupades, que estan de baixa en base dels estos 

ràpids i doncs no es podien permetre d’estar al 60% i 

llavors volien estar segurs. Van anar als laboratoris 

privats i els hi va sortir doncs una altra cosa, Sr. 

ministre. Estem parlant de la prova més elaborada, 

que és la prova de la presa de sang. 

Sisè punt, una cosa que també em genera neguit és 

que no hi ha un protocol establert de Govern a nivell 

dels metges referents, això ja m’ho explicarà. Això és 

el que m’havia arribat de què estaven saturats. 
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Setè punt, veig a la premsa que farem testos pels 

turistes, el que deia el Sr. Jordi Gallardo com a 

propaganda. Ja ho he dit, no em repetiré. Llavors, jo 

el que li dic, vostè feia que no amb el cap... si hi ha un 

protocol establert a nivell dels metges, fantàstic. 

Llavors ja ho celebro. I demano també prudència 

perquè estem parlant de persones, de les economies 

familiars que estan molt tocades amb els ERTOS, amb 

els acomiadaments. Llavors si hi ha baixes, no es 

justifica en base a testos no fiables, doncs a mi em 

preocupa. Em preocupa i també la capacitat financera 

de la CASS també em preocupa i la imatge del nostre 

país.  

Doncs si hi ha disfuncions Sr. ministre, que ja m’ha 

arribat que hi ha disfuncions, podem fer preguntes 

perquè clar, hi ha coses... és veritat que no coneixem 

la malaltia, hi ha moltes coses encara a recórrer i a 

estudiar, però li demanaria de rectificar aquestes 

disfuncions i també de mirar realment aquesta 

fiabilitat perquè potser fer una prova més avançada, 

abans de donar la baixa fer una prova més avançada 

als laboratoris privats per la presa de sang, doncs 

potser seria una via. 

Gràcies i no faré cap repregunta, li avanço. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Joan Martínez Benazet: 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Intentaré contestar-li a totes les preguntes. 

En quant a la fiabilitat dels testos, està absolutament 

comprovada. És una fiabilitat molt alta, no es pot 

demanar al text el que no té. Òbviament ja li he 

explicat que la sensibilitat és del 96% per la IGM, i 

això ens ha permès diagnosticar molts malalts i li 

explicaré un cas. Tenim un centre sociosanitari que 

en principi no teníem ningú malalt. Arrel d’efectuar 

el cribratge es van detectar sis persones amb IGM i 

dos d’elles malaltes. Si això no s’hagués fet el text, 

aquetes persones haguessin passat desapercebudes i 

quan haguessin relaxat les mesures de confinament, 

haguéssim tingut un brot en aquest centre 

sociosanitari, com a exemple. 

Sobre les referències al fulletó, òbviament un test sol 

únic, no serveix per fer un diagnòstic, i això és el que 

hem mantingut en tot el cribratge. El doble test 

millora la sensibilitat i la fiabilitat i a més cribra a 

aquelles persones que estan en una situació de veda. 

De l’inici de la malaltia com sap, un test serològic, els 

anticossos apareixen al cap de cinc dies d’haver 

començat la malaltia, i també aquelles persones que 

estan en període d’incubació. Per això és la separació 

dels catorze dies, i la informació del test va en aquest 

sentit. 

Sobre el ministre francès, jo crec que també va en 

aquest sentit, òbviament, un sol test únic no és prou 

congruent, necessites de dos tests. De fet ara en 

aquests moments Luxemburg està començant un 

projecte molt similar al nostre, també amb un doble 

cribratge poblacional. I a Espanya s’acaba de fer un 

doble cribratge poblacional, bé, s’està en la primera 

fase d’una mostra poblacional d’unes 50.000 persones 

que s’han buscat grups d’edat i grups sociosanitaris en 

el mateix sentit que nosaltres. De fet, ens han 

demanat la informació i tot. 

Per tant, bé tot és opinable però en tot cas des d’un 

punt de vista científic i tècnic, aquesta prova té tot el 

sentit del món. 

Això del comitè nacional de bioètica, miri, escolti, el 

que diu el comitè nacional de bioètica és que no es 

pot fer una baixa laboral per un test. Però és que ningú 

ha demanat que es faci una baixa laboral per un test. 

La persona que té una IGM positiva, el que ha de fer 

és extremar les mesures de confinament que són de 

norma general per tothom i fins que no hi hagi un 

diagnòstic produït pel metge referent, doncs no es pot 

donar una baixa laboral. I això és una cosa que està 

en el protocol. Podem parlar de protocol, el protocol 

que tenen tots els metges referents i que es va pactar 

amb el ministeri, i amb el col·legi de metges, doncs diu 

això exactament. És a dir que una persona fins que no 

té una PCR positiva o bé un diagnòstic clínic, no 

sempre és necessari una PCR. De fet hi ha pacients 

que els PCRS són negatives i tenen COVID, depèn 

de la forma clínica. Per tant, fins que no hi hagi un 

diagnòstic, aquella persona no pot estar de baixa. 

Bé, sobre les persones que han rebut SMS sense 

haver-se fet el test, es va comprovar, havien sigut 

errors de les pròpies persones. Moltes d’elles havien 

donat els seus telèfons dels padrins que s’havien fet els 

testos, i van ser errors. I en tot cas és una casuística 

molt petita que amb una operativa que abraça quasi 

70.000 persones, doncs és absolutament insignificant. 

Les baixes laborals ja ho he dit. El protocol dels 

metges doncs inclús el vaig mostrar en una 

compareixença però a vostè li podré facilitar si vol en 

la meva compareixença la setmana que ve, podré 

aportar el seu protocol, protocol precís que diu 

exactament en quina situació, i a més que hi ha un 

diagrama de fluxos per prendre les decisions 

oportunes en cada situació. 

I finalment els tests per turistes. Escolti, nosaltres no 

hem dit que faríem tests per turistes. Això no ho he 

dit mai. Que s’han fet testos als turistes que han 
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quedat confinats aquí, òbviament que sí perquè per 

un criteri científic i tècnic, totes les persones que 

estan al país ens interessa testar-les, perquè potser 

aquella persona turista que s’ha quedat finalment 

confinada aquí, que n’hi ha alguns, doncs pot ser un 

focus d’infecció. Per tant, òbviament que s’han fet 

testos. L’objectiu era testar a tota la població que està 

en aquest moment resident o treballant a Andorra, 

quanta més millor. I per tant s’han fet tests als turistes. 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí. 

I finalment bé, és que penso que he intentat 

respondre-li tot. Si queda alguna cosa fora, que no li 

he respost, estic disposat a comentar-li. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

D’acord. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo voldria preguntar... un cop s’ha sabut que aquests 

testos no estaven indicats pel cribratge de la població, 

per què es va apostar de fer aquest cribratge massiu de 

la població i no es va apostar doncs per fer un mostreig 

ampli de la població i poder posar els diners que ens 

han costat els testos doncs a fer les proves del PCR 

que semblen ser molt més fiables. 

També m’agradaria saber la fiabilitat exacta 

d’aquestes testos, no en nombre de persones sinó en 

tant per cents perquè en molts països estan 

reconeixent que la fiabilitat és realment molt baixa. 

Gràcies Sra. sindica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, que les instruccions del test diguin que no 

serveixen per fer un cribratge poblacional en un 

supòsit que és el test en si, la qual cosa també discrepo 

absolutament d’aquesta indicació. No vol dir que sigui 

una eina fonamental per fer un doble cribratge 

poblacional. El per què no hem fet un mostreig, és 

perquè nosaltres tenim la capacitat de fer un doble 

cribratge poblacional. I perquè aquest doble cribratge 

poblacional ens permet detectar doncs persones 

infectades que podrien ser moltes d’elles 

asimptomàtiques, que poden ser doncs transmissores 

del virus. 

Òbviament aquest doble cribratge poblacional ha 

d’anar seguit d’un protocol, de diagnòstic i d’una 

capacitat de fer PCRS. I s’estan fent els PCRS que 

pertoquen. És veritat que pel fet que ens hem trobat 

que una gran part de la població té IGMS positives, 

ha produït una cosa poc esperada però que s’està 

referint a la literatura en aquesta malaltia, que les 

IGMS que normalment cauen a les dos setmanes en 

altres malalties infeccioses, en el cas del COVID 

doncs pot durar inclús dos mesos. Doncs això ha fet 

que com que són les persones que s’ha de tenir un 

diagnòstic més acurat, ha fet que es col·lapsés els 

metges de primària perquè era una cosa no esperada i 

també que s’hagi col·lapsat al capacitat de fer PCRS, 

i ens estem retardant tot i que ara se’n fan 500 cada 

dia, ens estem retardant en tots els resultats. De fet 

s’ha indicat 5.000 PCRS, per tant no està gens 

malament i això ens ajudarà a comprovar aquelles 

persones que realment estan infectades, com he dit 

abans el cas del COVID-19. 

Sobre la fiabilitat del test, ja ho he explicat abans. Ja 

he dit quina és la sensibilitat mesurada per part del 

nostre equip tècnic amb una àmplia mostra de 

persones. És del 96% amb la IGM; que és la més 

important perquè és la quina ens apropa més al 

moment de transmissió del virus, i 88% per la IGG. 

Per tant aquesta és la sensibilitat, només l’especificitat 

és del 100%. És a dir que si una IGM és positiva, 

sabem que no és per un altre virus, sabem que és per 

aquest virus. Per tant creiem que tenim una eina molt 

bona, que l’estem utilitzant i que hi ha hagut una 

resposta molt àmplia de la població, i a part del 

coneixement general que això aportarà a la comunitat 

científica, sobretot ens serveix per gestionar la nostra 

epidèmia a Andorra i òbviament ens ajudarà per 

passar de fases d’una manera molt més ràpida quant 

tinguem tota la població malalta, aïllada i tractada. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sra. Montaner entenc que és una repregunta. 
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La Sra. Carine Montaner: 

Serà breu també. 

Em sorprèn que confiï cegament en aquest test. Jo de 

tota manera he fet, vist i tenint en compte diguéssim 

el resultat i la gent, que clar, hi ha un positiu, la resta 

negatiu. És a dir, hi ha molts dubtes. I a més amb la 

informació internacional del que ens arriba si 

comparem amb altres països, etc., doncs, a mi 

realment em genera dubte. 

Vostè no té cap dubte. Bé, si confia és vostè qui té la 

cadira i qui pren la responsabilitat i, per tant, ja ho 

respecto perfectament. 

Bé, no té cap dubte a nivell d’aquestes dos, cap ni un? 

La Sra. síndica general: 

És la pregunta Sra. Montaner. 

Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez:  

Sí, gràcies Sra. síndica. 

La medecina sempre és mou en un cert grau 

d’incertesa. Quan a vostè li fan un TAC i li diuen que 

és normal, sempre hi ha un grau d’incertesa. Però 

òbviament a mi aquesta tècnica, el doble cribratge 

poblacional no em genera cap dubte. 

Jo crec que la interpretació individual per persones 

que no tenen prou coneixement científic de perquè 

en una família un ha sortit positiu i els altres no, que 

té una explicació absolutament clara des d’un punt de 

vista epidemiològic i científic, no ha de fer dubtar del 

test. És que una persona sense formació no sap per què 

s’ha produït aquest resultat d’aquesta manera. Per 

tant, escolti, ni a mi ni a les persones que ens 

dediquem al món de la medecina a Andorra ni els 

tècnics que estan treballant, ni a les persones que ens 

estan observant des de fora de la comunitat científica 

internacional, els hi genera cap dubte, a part de la 

incertesa que té qualsevol prova mèdica. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Una pregunta, ministre, heu dit que un cop es dona 

un positiu amb el test, el metge de capçalera es posa 

en contacte amb aquella persona. Quants dies passen 

d’aquest contacte? Perquè és clar, hi ha molta gent 

que s’ha trobat que els han fet tornar cap a casa seva 

i és clar, no han pogut anar a treballar, i això està 

generant algun problema amb algunes empreses. Per 

tant, més o menys, quan temps es triga de donar la 

comunicació al metge de capçalera poder-se fer la 

proba del PCR i descartar o no descartar aquella 

persona, doncs, si està infectada per la malaltia? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Bé, el protocol no preveu que una persona que doni 

la IGM positiva estigui de baixa laboral, per tant, pot 

anar a treballar a menys que la seva feina sigui atenció 

a persones vulnerables, per exemple en un centre 

sociosanitari o en un centre sanitari, però pot anar a 

treballar i així ho preveu el protocol definit entre el  

ministeri, el grup tècnic i el col·legi de metges. 

Per tant, aquesta situació no s’ha de produir. I si s’ha 

produït, doncs, és perquè alguna persona té algun 

dubte o el que sigui o ha jutjat per algun aspecte clínic 

que aquella persona té altament probabilitats d’estar 

malalta, m’imagino. 

Sobre el temps en què el metge de capçalera, doncs, 

té la informació, doncs, com sap la persona rep un 

SMS aproximadament a les 24 hores, en alguna casos 

24 alguns casos 48 hores, és veritat que a vegades s’ha 

retardat. I aleshores en aquest SMS se li donen 

instruccions i si vol consultar el resultat del test, 

perquè aquest no comporta un risc per la seva salut, 

doncs, el pot consultar a través d’un telèfon. I si 

aquest test, doncs, representa un risc per a la seva 

salut doncs, se li diu que es posi en contacte amb el 

metge referent. El metge referent en aquell moment 

té el test, el resultat positiu del test a la història clínica 

compartida. I aleshores es produeix la visita que pot 

ser telemàtica i si el metge ho creu oportú doncs, 

aquesta es fa en presència física i si el metge ho creu 

oportú indica la prova de PCR, que com he dit, se 

n’han indicat 5.000. 

Òbviament, no era previsible que tinguéssim tantes 

IGMS positives i aquest fet, i ho reconec i és cert, ha 

col·lapsat i retarda una miqueta en la visita del metge 

de capçalera com el fet de tenir el resultat de la PCR. 

Però això no treu valor al test. És a dir, si no s’hagués 

fet el test aquestes persones que estan pendents de 

PCR no estarien pendents de PCR, per tant, el risc 

que estiguin malaltes no el tindríem controlat. Per 

tant, el fet que s’acabin fent la PCR, doncs, està 
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determinant que algunes d’elles estan malaltes i ens 

permetrà gestionar millor l’epidèmia i evitar un 

possible rebrot, com seria l’exemple, el model seria 

aquest que he dit abans de la residència sociosanitària. 

Per tant, seguim, al contrari, estem molt sorpresos dels 

bons resultats que estan donant aquest cribratge 

poblacional. 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: (00.00.00) 

Aconseguir un test amb la fiabilitat del que tenim 

nosaltres és molt difícil. Molts països els hi ha costat 

molt i hem tingut alguns fracassos. Finalment, molts 

d’ells estan comprant el test Alison. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general:  

Sr. Alís i Sra. Vela després. 

El Sr. Oliver Alis: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí, Sr. ministre, quant als testos ràpids, una 

puntualització, perquè desconec justament el 

protocol, tot i que m’he llegit el decret de Govern, 

quant als testos ràpids, en cas d’una IGM positiva, si 

és el cas, que el metge referent dona la baixa mèdica, 

la baixa professional, el protocol marca el 

confinament del nucli familiar o només el de la 

persona atesa per aquest IGM positiu? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sra. Martinez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

El protocol defineix que una IGM positiva no és una 

malaltia, per tant, hi ha d’haver un diagnòstic. Si hi 

ha un diagnòstic, si aquella persona amb IGM positiva 

està realment malalta se li dona la baixa laboral, i 

òbviament es fa un estudi epidemiològic dels 

contactes i s’aïllen aquells contactes susceptibles 

d’haver contret o amb possibilitat d’haver contret la 

malaltia. 

Com s’ha fet fins ara, des de l’inici de la malaltia, quan 

hi havia un diagnòstic es feia un estudi epidemiològic 

poblacional de l’entorn d’aquella persona i es decidia 

de prendre mesures en aquest sentit, i a més a més, 

això comportava una baixa laboral. I com es fa en 

altres malalties infeccioses aquí i arreu de transmissió 

comunitària. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo volia demanar al Sr. ministre, en principi hi ha un 

doble de cribratge, és a dir, es tornaran a fer les probes. 

El ministeri té previst fer un altre cribratge o potser és 

massa aviat per tenir aquesta informació? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí, posteriorment a aquest doble cribratge es faran 

cribratges tant en PCR com en tests ràpids en grups 

poblacionals determinats, per exemple grups 

poblacionals més sensibles quant a vulnerabilitat, 

grups poblacional més sensibles al fet que tenen 

persones sensibles, i també grups poblacionals que 

puguin estar exposats per exposició al turisme, per 

exemple en el cas del turisme, i també grups 

poblacionals no exposats sinó basals per anar veient 

l’evolució de la pandèmia al nostre país. 

Això és un protocol que s’està elaborant en aquests 

moments, però que tenim clar que amb la combinació 

del test ràpid i les PCR, que a demés tindrem gran 

capacitat de fer PCRS ràpides aquí Andorra i amb un 

cost molt assumible, doncs, podrem anar vigilant, 

tenir sentinelles de l’evolució de l’epidèmia a 

Andorra. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Sr. Alis. 

El Sr. Oliver Alis: 

Gràcies Sra. síndica. 

Seguint amb la pregunta que feia, tot i que és difícil 

aplicar la lògica en base a aquesta situació sanitària, la 
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lògica diria que el confinament de tota la família per 

l’alta transmissió d’aquesta malaltia, seria lògica. 

No seria prudent en cas d’un IGM positiu al qual se li 

ha donat una baixa mèdica es confini a tota la família, 

a tot el nucli familiar? 

I és clar, en aquest sentit ens podríem trobar amb el 

cas, una persona amb un IGM positiu, se li dona la 

baixa, i el seu marit o la seva dona treballi en un 

centre sociosanitari i podria desplegar la infecció en el 

seu lloc de treball en un lloc tan sensible com aquest. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Alis. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, és a dir, una IGM positiva he dit que no és un 

motiu de baixa laboral. Entenc que una persona que 

treballa en un centre sociosanitari, per un criteri de 

prudència, i sobretot si hi ha algun aspecte clínic així 

ho diu, s’hagi d’esperar a tenir la PCR abans que es 

pugui incorporar. Però un contacte d’un contacte o 

d’una persona que no està definida com a malalta i 

que per tant té unes IGG’s i unes IGM’s negatives, en 

principi no representa un risc per a ningú, s’ha 

d’esperar la positivitat d’aquesta IGM positiva de la 

persona que treballa en aquest cas en el centre 

sociosanitari. 

Per tant, tot això està protocol·litzat i com he dit, a 

vegades difícil analitzar-ho des d’una òptica que no és 

professional. Jo entenc tots aquests dubtes que genera 

a la població. Ja d’entrada nosaltres a l’inici l’equip 

tècnic va dir, el primer resultat més val no donar-lo a 

les persones que no són positives i que han d’anar al 

metge referent. Després com que la població ho va 

demanar, com no podia ser d’una altra manera ho 

vam incorporar. Però òbviament genera encara més 

dubtes, perquè de fet, a part que hi hagi IGMS 

positives que acabin tenint una PCR o bé un 

diagnòstic clínic, i estiguin per tant, malalts, la bondat 

d’aquest estudi és la suma dels dos cribratges. Hi 

haurà persones que hauran virat durant aquest 

període de temps del primer al segon cribratge i això 

també ens aportarà molta informació, en els dos 

sentits, epidemiològica i científica, i també ens 

diagnosticarà més casos. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sra. Ferrer. 

La Sra. Sílvia Ferrer: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sr. Benazet entendríem que en el primer cribratge, per 

exemple, una persona dona IGM positiu, al segon 

cribratge això ja entraria dintre del protocol, per tant, 

s’informaria al metge referent i el metge referent a 

criteri professional d’ell i, sobretot, comptant la 

clínica que pogués tenir aquesta persona, és a dir, 

simptomatologia em refereixo. Llavors passaríem ja a 

fer un PCR o esperaríem al segon cribratge que també 

ens donés, possiblement, esperéssim que sí o seria 

d’esperar que sí, IGM positiu, i llavors el metge 

referent engegaria el protocol a través del PCR, per 

una confirmació. És a dir, 2 cribratges amb test ràpid, 

IGM positiu. Llavors a partir del segon cribratge és 

quan s’engega el protocol per fer la prova del PCR? O 

ja és a partir del primer IGM positiu? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Ferrer. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

No, no, és a partir del primer cribratge si hi ha una 

IGM positiva és quan es notifica al pacient... bé a la 

persona, no ha de perquè estar malalta,  que es posi 

en contacte amb el metge referent i aquest és el que 

pren la decisió de si indicar o no una PCR en base a 

criteris clínics. Per exemple en persones que han estat 

diagnosticades, òbviament, i que ja tenien PCR’s 

negatives, doncs, és el record d’haver estat malalts. 

Amb persones que van tenir un quadre molt clar al 

mes de febrer en un context familiar en què altres 

persones van estar diagnosticades, doncs, potser no 

cal tampoc fer una PCR. Però en el cas que aquella 

persona per exemple, no hagi presentat cap símptoma 

o que hagi tingut símptomes en les darreres dues o tres 

setmanes, doncs, òbviament està indicada fer una 

PCR com abans millor, dintre d’aquest embús, que es 

va fent, però bé no podem fer-les el mateix dia, 

òbviament. 

En el segon cribratge el que ens podem trobar és que 

persones que tenien IGMS negatives, hagi aparegut 

una IGM positiva, que aquests estarien clarament 

malalts, probablement. Per tant, per aquest seria 

necessari fer una PCR immediata o bé establir un 

diagnòstic clínic, com he dit abans, perquè aquests 

pràcticament segur que estan malalts. Aquells que en 

el primer cribratge tenen IGM negativa i IGG 

negativa i que en el segon cribratge apareix una IGM 

positiva. 
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Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Pregunta número 6. 

6- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner 

Raynaud, consellera general del Grup 

Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 5 de maig 

del 2020, relativa a un possible reconeixement 

del Govern al SAAS. 

Fou registrada amb el número 260 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2020, del 5 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Carine Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

El nostre país està en guerra contra el coronavirus i els 

nostres soldats són totes aquelles persones que fan 

part del personal sanitari, del SAAS, i també s’ha de 

parlar dels metges referents, i aquest personal sanitari 

que han anat a lluitar contra el virus amb una penúria 

d’armes adients, és a dir del material sanitari al 

principi de la pandèmia. Gràcies a totes aquestes 

persones per la gran feina que han fet i que estan fent. 

Els ciutadans del nostre país aplaudeixen aquelles 

persones fantàstiques cada dia a la mateixa hora com 

a gest de suport i com a gest d’agraïment. 

Però és evident que a nivell estatal i a nivell del SAAS 

caldria un reconeixement. És per aquest motiu que es 

demana al M. I Govern si el SAAS pensa premiar el 

personal sanitari que no ha comptat les hores, 

personal sanitari que ha estat i que està al peu de canó 

per cuidar i curar els malalts en aquest període de 

coronavirus. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Matínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, en primer lloc i amb tot el respecte Sra. Montaner, 

jo no utilitzaré el llenguatge bèl·lic perquè per un tema 

conceptual, una guerra és una lluita fratricida. Aquí 

estem davant d’una pandèmia que representa una 

lluita de tota la col·lectivitat del món contra una 

infecció vírica que està devastant tota la nostra 

societat, tant des d’un punt de vista sanitari com 

també social i econòmic. 

Òbviament, no em cansaré d’agrair a totes aquelles 

persones i a tots els ciutadans que han pres el 

compromís de lluitar conjuntament contra la 

pandèmia i, òbviament, no podria fer més que 

destacar la feina, la tasca que fan exposant-se aquelles 

persones del món sanitari i també d’altres, com pot ser 

del món social, que s’exposen dia a dia davant la 

possibilitat d’infectar-se i que, a més a més, tot i saber 

que una infecció pot tenir conseqüències greus, com 

hem vist en algun professional del SAAS, que ha 

acabat en una situació crítica. 

Dit això, com sap i arran de l’encomana de la Llei 

5/2020, la segona Llei òmnibus, els membres del 

Govern s’aplicaran una retallada, una reducció 

salarial que anirà acompanyat també de la retallada 

dels grups parlamentaris que donen suport al Govern, 

que anirà destinada als professionals de primera línia 

en la lluita contra el COVID. 

Entre altres a recuperar les quantitats destinades a la 

carrera professional dels treballadors del SAAS, que 

com vostè sap, van oferir una quantitat pressupostada 

de 500.000 euros per donar recursos per la lluita 

contra el COVID. 

Per tant, en aquesta situació, doncs, creiem que 

aquesta retallada salarial, doncs, no tindria millor 

destí que el d’aquestes persones que estan lluitant i 

estan exposades davant del virus, i algunes d’elles han 

emmalaltit. Per tant, invitaria a tots els membres de 

la Cambra fora dels nostres grups parlamentaris que 

reflexionessin per adherir-se a aquesta proposta. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Per la rèplica Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Evidentment, jo crec que s’ha de parlar de  

re valorització dels llocs de treball. I també s’ha de 

reconèixer, sabeu que hi ha col·lectius que fa anys i 

anys que lluiten justament per tenir una llei que 

regulés les seves competències. Com per exemple, fa 

pocs dies, abans d’ahir o ahir, era el dia internacional 

d’infermeria. Infermeria penja d’un decret de l’any 80 

completament obsolet i ara fa anys que ho reclamen i 

és hora d’entrar aquesta llei per regular les seves 

competències, com a reconeixement, també, hi ha 

moltes maneres, evidentment, de premiar i de 
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reconèixer la feina. Doncs, re valorització 

evidentment, i després entrar, ja fa molts anys que 

l’esperem, una llei com Déu mana, doncs, sobre la 

regulació de les competències dels professionals 

sanitaris. 

Jo crec que ara tots els estats del món ja han vist que 

s’havien d’injectar diners a nivell del sistema sanitari, 

sense salut no fem res. I s’ha de mirar molt bé com 

gastem aquests diners dins del sistema sanitari. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Moltes gràcies Sra. Montaner per la dúplica. 

Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Bé, com vaig referir a la roda de premsa fa dos dies, 

celebrant el dia mundial de la infermeria, vaig 

recordar que aquest Govern, fa pocs mesos, just abans 

de l’epidèmia o pandèmia Covid-19, doncs, va provar 

d’adherir-se al projecte Nursing Now en el que es 

reconeixen les competències i la importància del 

personal d’infermeria, inclús amb les decisions preses 

d’ordre de salut pública, entre altres, entre el fet de les 

seves especialitzacions i el seu valor dintre del que és 

el sistema sanitari de qualsevol país. 

A més també vaig esmentar que tal com estaven 

treballant i que teníem molt avançada la llei de les 

diferents professions sanitàries i també la llei 

d’infermeria, doncs, que aquesta seria una de les 

primers accions que es reprendria quan s’hagués 

acabat la feina, la gran tasca que ha aportat 

l’abordatge d’aquesta pandèmia Covid-19. 

Per tant, de ben segur que en pocs mesos tindrem 

aquesta llei aprovada, i així ho vaig manifestar, com 

dic, en la darrera roda de premsa de fa exactament dos 

dies, ahir no vaig intervenir, de quan era el dia 

mundial d’infermeria. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Entrem en les repreguntes, Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Volia afegir en el sentit de la pregunta que feia la Sra. 

Montaner doncs en aquesta demanda de remuneració 

cap el personal mèdic.  

És evident que s’han produït molts agraïments de tot 

tipus, els ciutadans surten a aplaudir a les vuit cada 

vespre, hi ha articles, hi ha reconeixements públics, 

però al nostre entendre això ha d’anar més enllà. Jo 

crec que és una obvietat que tot el personal ha estat 

en la primera línia d’acció, si vostè no vol fer servir 

cap llenguatge bèl·lic en relació a aquesta crisi, que a 

més per raons de la seva tasca doncs un número molt 

important de professionals s’han infectat, han estat 

malalts, i alguns fins i tot en una situació greu, i per 

tant li demanem al Govern que incorpori una partida 

extraordinària al pressupost per una remuneració 

extraordinària als professionals de la salut. 

No sé si ha de ser amb la incorporació d’una nova 

partida pressupostària, sé que estan fent 

reorganitzacions de partides, reducció d’inversions i 

altres projectes. Quan li demanem aquesta partida 

extraordinària, li demanem una veritable partida 

extraordinària en un col·lectiu de 1.100 persones, no 

em sembla que amb la reducció dels salaris del 

ministre sigui suficient per cobrir una partida en 

aquest sentit. Tot i això, al meu entendre s’ha de 

tramitar un projecte de llei que està al caure per part 

del Govern en relació a aquesta qüestió i no hi ha 

hagut encara a hores d’ara cap reducció de salaris, ni 

per part del Govern ni de grups parlamentaris. Això 

s’haurà de debatre, també s’havia parlat d’actuar 

sobre els alts salaris de l’Administració pública, no sé 

si hi haurà aquesta voluntat política de fer-ho o no. 

Però en tot cas li demano si vostè comparteix, el 

Govern comparteix el que es pot dir que és una 

proposta ferma, aprofitant la pregunta que es formula 

d’una partida extraordinària del pressupost, per 

finançar, per remunerar econòmicament de manera 

substancial evidentment doncs la tasca que els 

professionals sanitaris han fet en aquesta crisi. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, bé, en aquests moments la situació del COVID-19 

ha canviat absolutament el que és el panorama 

sanitari. Hem de reestructurar tota la nostra 

estructura de salut pública i també els nostres 

dispositius sanitaris cap una estructura que faci front 

al COVID. El COVID no s’ha acabat, el COVID com 

diuen tots els experts segueix entre nosaltres i és 

probable que puguem tenir rebrots. Per tant hem de 

tenir unes capacitats diferents a les quals tenim fins 

ara, hem de tenir una àrea com s’ha dissenyat de 

forma ràpida i suposo que després la podré explicar, 
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per atendre a les persones més vulnerables amb un 

servei d’hospitalització dirigit a elles. Hem de reforçar 

la nostra unitat de cures intensives amb personal i 

amb mitjans tècnics. Els mitjans tècnics els tenim, 

però potser amb estructura i també alhora s’ha 

d’agrair i s’ha de valorar a aquestes persones. Per tant 

és obvi que tot això està en estudi i per tant no nego 

que hi pot haver una partida extraordinària tant per 

reestructurar la nostra infraestructura i els nostres 

dispositius assistencials com per valorar aquestes 

persones. El que sí demanaria és que òbviament amb 

un únic salari no es paga ningú, però si tots ens sumem 

a aquesta iniciativa, i per això els he invitat a tots 

vostès, jo crec que entre tots i les retallades que hi 

pugui haver de tots els càrrecs que depenen també de 

tots nosaltres, doncs sí que la partida pot ser més 

important. Si no hi arribem òbviament valorarem 

altres situacions per donar resposta al que vostè diu i 

al que aquestes persones es mereixen. Aquestes 

persones es mereixen doncs valorar la seva situació. 

Jo estava molt preocupat també amb algun d’aquests 

col·lectius també, per exemple els auxiliars. El 

col·lectiu d’auxiliars estan realment amb uns salaris 

molt baixos, això ja ho havíem valorat i volíem pujar 

justament el valor del salari d’aquestes persones, i per 

tant estaran treballant i anirem treballant en aquest 

sentit. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo ho comparteixo plenament perquè clar la meva 

pregunta anava a nivell legislatiu, a nivell 

evidentment de premiar la remuneració que 

mantenim, però després d’altres coses, evidentment 

per premiar. 

Jo hi estic a favor completament, jo crec que hem de 

posar les coses al seu lloc, i ja sabem que la salut més 

que mai és molt important i l’hem de posar al centre 

evidentment del nostre estat. 

Jo m’afegeixo a les paraules del PS i la meva pregunta 

anava en aquest sentit. Jo penso, els companys de la 

majoria parlamentària, no sé què opinen, però si el 

ministre es compromet a fer això, seria fantàstic. Jo 

crec que és de rebut. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Espot, vol respondre... 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo crec que el Sr. Martínez Benazet ja ho ha deixat 

clar al principi que la voluntat tant dels membres del 

Govern com dels grups parlamentaris de la majoria és 

que l’esforç salarial que nosaltres portarem a terme i 

que espero que s’hi sumin també els grups 

parlamentaris de l’oposició, juntament evidentment 

amb altres càrrecs de lliure designació, es pugui 

destinar primer a millorar les condicions laborals del 

personal sanitari per al qual doncs tenim un agraïment 

especial i crec doncs que no hauríem de fer polèmica 

d’allò que justament, d’aquelles coses que a vegades 

no són massa però algunes sí que n’hi ha en les quals 

tots hi estem d’acord. Per tant doncs en això 

treballarem i espero doncs que quan prenguem la 

iniciativa en aquest sentit, doncs rebem el suport dels 

grups parlamentaris de l’oposició. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, volia començar abans de fer una repregunta al 

ministre per la intervenció que feia ara el cap de 

Govern, en el sentit de què estem assistint a un 

exercici de demagògia per part de Govern, anunciant 

una reducció salarial que encara no s’ha produït ni ha 

entrat en vigor la llei que ha de produir aquesta 

reducció de salaris públics. A més ja li dic que dubto 

de la seva vocació de què això sigui un exercici real 

perquè va dir que ens compartiria doncs els salaris que 

cobren les direccions i els consells d’administració de 

les entitats parapúbliques, fundacions al nostre país, i 

a hores d’ara no ho ha fet, per tant haurem d’esperar 

aquest projecte de llei si arrelament vol entrar a fons 

en aquests salaris de 10, 12, 14.000, 18.000 euros que 

es paguen de l’Administració pública al nostre país, o 

simplement farem un exercici de demagògia de tocar 

els salaris dels càrrecs polítics. Nosaltres evidentment 

farem el que la llei acordi. El que no em sembla de 

rebuig és anunciar una suposada reducció de salaris 

d’una banda del Consell General, quan la llei encara 

ni tan sols està a tràmit parlamentari. Però en tot cas 

no és del que estem parlant. Per molt que ens reduïm 

el sou, nosaltres farem evidentment allò que la llei 

decideixi. No podem cobrir un increment de 

remuneració salarial a un col·lectiu que supera les 
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1.100 persones. Per tant, no fem ara un exercici de 

dir: “Jo em baixaré el sou i aquests diners aniran al 

personal sanitari”. Perquè potser li tocaria deu euros 

amb una mica de sort a cadascun d’ells, si hi arriba. El 

que nosaltres estem demanant i la resposta del 

ministre ha estat molt dubitativa, és si el Govern està 

decidit a tirar endavant una partida extraordinària 

important de reconeixement de la tasca del total del 

personal sanitari al nostre país. Per tant, una 

remuneració extraordinària que també emanarà d’un 

pressupost econòmic rellevant per fer-hi front i que 

evidentment no es pot finançar per molt que el Sr. 

ministre es vulgui reduir el seu salari. En tot cas haurà 

d’esperar que la llei ho determini. Jo no hi tinc cap 

dificultat, però el que no puc fer és anunciar una cosa 

que encara no s’ha produït. És a dir apuntar-se unes 

normes... 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sr. López. 

EL Sr. Pere López: 

....sobre una qüestió que encara no està pendent de 

legislació. Hi havia una disposició a la llei òmnibus i 

el Govern avui o demà em sembla que li venç el 

termini per entrar a tràmit parlamentari aquest 

projecte de llei. Un projecte de llei del qual no ens 

n’ha parlat per res, però bé tampoc és una novetat en 

aquest sentit.  

Li demano si tenen la voluntat de tirar endavant una 

partida pressupostària important o almenys aquesta és 

la demanda que fem des del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata per retribuir els professionals de la 

sanitat. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sr. síndica general: 

Gràcies. 

Sr. Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Jo crec que el ministre Martínez Benazet ja ha 

contestat de forma clara i diàfana a aquesta pregunta. 

Miri Sr. López, jo no entraré en els seus exercicis de 

desqualificacions parlant de demagògies perquè jo 

també podria donar-li bastants arguments o en tot cas 

bastants motius pels quals penso també que les seves 

manifestacions d’avui en molts moments han estat 

demagògiques, però no ho faré, perquè jo crec que 

avui no es tracta ni de què ens desqualifiquem els uns 

als altres, ni de què òbviament ens faltem al respecte, 

tot i que crec que no ho ha fet tampoc. Ni vull entrar 

en un debat bilateral amb vostè. Vostè té aquesta 

necessitat cada cop que parlo jo d’haver d’intervenir, 

però no passa res. Jo no entraré en aquest exercici. 

Nosaltres hem vingut aquí a respondre totes i 

cadascuna de les preguntes que se’ns formulen, amb 

el major rigor i detall possible i per tant doncs, en 

aquests exercici que tant li agraden, no m’hi trobarà i 

menys en les actuals circumstàncies. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sr. Espot s’equivoca si creu que tinc ànim de 

polemitzar. No en tinc cap d’ànim de polemitzar, el 

que sí que expresso són les meves opinions. I les meves 

opinions es manifesten principalment amb forma de 

propostes, en forma d’aportacions, per tant, ànim de 

polèmica ni n’hi ha. El que sí que li demanaria és que 

ens contestin a la pregunta que li acabo de formular. 

Si vostè vol aprofitar per fer un discurs, i per carregar 

contra mi, doncs, és lliure de fer-ho, però en tot cas 

estem aquí en una sessió de preguntes i jo he formulat 

una pregunta i demano si us plau que se’m contesti 

aquesta pregunta en forma de proposta que fa el Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata que s’aprovi o 

s’incorpori un pressupost extraordinari per remunerar 

els professionals de la sanitat. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Bé, jo crec al Sr. López no li interessa la resposta 

perquè la resposta ja fa estona que la té, el que li 

interessa és tota l’explicació prèvia on ell pot esplaiar-

se i exposar els seus arguments polítics, la qual cosa a 

mi em sembla perfecte i absolutament legítim. 

El ministre ja li ha dit que ho veiem en bons ulls i que 

ho analitzaríem i que no vèiem perquè no. Perquè era 

perfectament compatible amb l’altra proposta que 

nosaltres hem formulat que des del nostre punt de 

vista no és demagògic, malgrat vostè ho pensi. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 
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Pregunta número 7. 

7- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner 

Raynaud, consellera general del Grup 

Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 5 de maig 

del 2020, relativa a què el Govern doni 

explicacions clares de la situació del Cedre en 

aquesta pandèmia. 

Fou registrada amb el número 261 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2020, del 5 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Carine Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Es demana al M. I. Govern explicacions clares de la 

situació del Cedre en aquesta pandèmia. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, intentaré una mica explicar en què s’ha convertit 

el Cedre. El Cedre que com saben era un centre 

residencial sociosanitari, degut a la pandèmia del 

Covid 19 ha hagut de fer una transformació tant en 

estructures com en dotació de personal, perquè el que 

es va fer a partir del 21 de març, aproximadament, és 

convertir-lo en un centre on hi ha uns espais ben 

diferenciats i ben aïllats inclús a nivell dels 

remuntadors dels ascensors i de les escales i dels 

accessos que no es puguin barrejar, entre el que queda 

entre centre residencial sociosanitari i com a centre 

diríem d’hospitalització de pacients geriàtrics Covid 

19. 

En aquest sentit puc dir que a part de reforçar també 

la coordinació d’aquest centre amb la incorporació de 

la Anna Xandri, que és una infermera amb una 

experiència molt àmplia i molt llarga dins de les 

estructures del SAAS i a més d’una gran 

competència, també amb dues coordinadores per sota 

d’elles, la Sra. maria Anglada i també la Sra. Estrella 

Matas, que són infermeres també amb una gran 

experiència en centres sociosanitaris i també 

assistencials. 

Tanmateix es va reforçar l’equip d’infermeria, com a 

mínim hi ha 20 infermeres i 65 auxiliars i es va 

reforçar també l’equip mèdic del centre. 

Concretament la Dra. Bosch que ja saben que és la 

metge de capçalera destinada al Cedre, el Dr. 

Garibaldi geriatra com a metge internista que hi 

dedica més hores que el que hi dedicava abans, i 

també metges internistes del SAAS, com la Dra. 

Heras, els metges internistes cubans, que en aquest 

cas 4 d’ells, i 2 metges llicenciats andorrans que 

estaven fent el MIR i que van pujar a ajudar-nos 

durant la crisi del Covid, i al que també els hi reconec 

la seva vàlua i la seva aportació. 

Per tant, aquest centre s’ha convertit en un centre 

d’hospitalització Covid. Durant aquest temps hi han 

hagut uns 106 pacients Covid ingressats, d’aquests 

106 pacients provenien, 53 d’ells eren propis del 

Cedre, altres han sigut de l’hospital, convalescències, 

tampoc ho he espantat abans, però també hi ha hagut 

una àrea que s’havia destinat a les convalescències de 

l’hospital i també del propi Cedre, persones que ja 

clínicament estan bé, i que segueixen donant PCR 

negativa i per tant, poden sortir d’una situació d’un 

centre d’aguts per poder passar en un lloc on han de 

romandre aïllats fins a la negativització de la seva PCR 

però que requereixen poca assistència. Per tant, 

també hi havia una àrea de convalescència. 

De Salita s’han atès a 24 pacients. De l’hotel Fènix, 

provinents de l’hotel Fènix, com saben també aquesta 

és una decisió que ara comentaré doncs, 1 pacient, de 

Clara Rabassa 2 pacients i provinents del domicili 1 

pacient. 

També dins de l’estratègia d’intentar evitar la 

propagació del virus, es va decidir aquelles persones 

que eren menys depenents i que per tant, una 

estructura no tan dimensionada com pot ser un hotel, 

no tan dimensionat com un centre sociosanitari, 

podia donar sortida. Es va utilitzar l’hotel Fènix per 

derivar una gran part de les persones dels residents 

allà. Això ens ha funcionat malgrat també hem tingut 

casos, però ha permès evitar la propagació del virus 

d’una forma més ràpida. En tot cas, l’hem alentit i 

hem pogut donar resposta a aquestes persones. 

D’aquestes persones ingressades també puc dir que 

òbviament, com és el cas d’aquesta malaltia i 

tristament, doncs, bastantes d’elles han sigut 

defunció. I la letalitat registrada en el Cedre ha sigut 

d’un 18,6%. La qual cosa també és una letalitat trista, 

són persones que se’ls ha endut la malaltia però que 

no és comparable amb la letalitat que s’ha observat en 

altres centres sociosanitaris dels països veïns. Per tant, 

crec que la gestió ha sigut una gestió eficient per poder 

aconseguir que moltes de les persones que han 

emmalaltit amb les circumstàncies que he dit abans, 

poguessin sortir d’aquesta situació, i moltes d’elles ja 

han sigut altes. 
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Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Per la rèplica Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner:  

Gràcies Sra. síndica. 

Si em permet Sr. ministre farem memòria. Jo crec que 

toca. 

Hi havia molts problemes al Cedre abans de la 

pandèmia. Jo a la sessió del 7 de novembre, aquí 

mateix ja us havia parlat dels problemes i vostè 

m’havia contestat que estava sota control i que hi 

havia mitjans més que mai. 

Uns dies després, als mitjans de comunicació vam 

llegir un article dels treballadors del Cedre que 

estaven rebotats i que es queixaven. 

El 22 de novembre, si no m’equivoco, vam fer la 

compareixença pública a la tarda, la compareixença 

de salut, i al matí, vostè, amb el Sr. Espot, doncs, vau 

anar al Cedre per veure què passava. I a la 

compareixença de la tarda jo el vaig felicitar i li havia 

comunicat tot el meu suport i tota la meva confiança. 

Però és clar, què va passar? Fora del període de 

sessions, els expedients oberts es van tancar i tot es va 

quedar tal i com estava. 

A la represa del nou període de sessions, doncs, 

davant d’aquesta, jo ho consideraria inacció de 

Govern, vaig entrar al febrer unes preguntes i unes 

demandes d’informació al respecte, l’únic és que 

evidentment, tenint en compte aquesta situació de 

coronavirus, vostè no ha tingut temps de contestar-

me i s’entén perfectament. No és un reprotxe que li 

faig. 

Ara bé, suposo que ja m’enviaran els documents i les 

preguntes amb les respostes. 

Al març crisi sanitària del coronavirus. I què podem 

constatar Sr. ministre? Constatem que al Cedre hi ha 

morts que als centres que acullen persones amb un 

grau de dependència molt elevat. Molt més al Cedre 

que als altres llocs. 

Vull Sr. ministre i no se m’enfadi, vull que faci la 

feina, vull que investigui i que miri què ha passat. A 

mi no em fa riure. Estem parlant de morts, estem 

parlant de morts! A mi no em fa riure. Parleu amb les 

famílies i estan molt tocades psicològicament parlant. 

A la legislatura passada Sr. ministre, l’exministre de 

Salut, el Sr. Àlvarez Marfany va tenir el coratge de fer 

la feina, va acomiadar directors, l’exdirector 

econòmic del SAAS per irregularitats, que parlàvem 

d’irregularitats a nivell financer, no parlàvem de 

vides. Va també destituir el director d’urgències, és a 

dir la cadira comporta, evidentment responsabilitat i 

comporta acció. I per tant, Sr. ministre, jo crec que 

s’ha d’honorar el càrrec, s’ha de veure què ha passat, 

s’ha d’investigar. Vostè té una gran habilitat de 

comunicació i li reconec i el felicito per això. Ara, jo 

les paraules, miri! Jo el que compta per a mi són les 

accions i els fets. 

Per tant, si vostè no fa res, jo crec que vostè està 

exposant al Govern a tenir querelles en un futur. 

Llavors millor anticipar. Un asseguro que sí. Millor 

anticipar. 

Vostè no fa res. Bé, ja tindrem una querella més a 

nivell de Govern. 

Jo crec que ara no estem per querelles, estem per 

solucionar problemes i posar fil a l’agulla, com havia 

dit, doncs, el 22 de novembre. 

Gràcies Sra. síndica i no faré cap repregunta. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Matínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

A veure, és evident que hi havia problemes abans de 

la pandèmia al Cedre. És evident que per això, tal com 

es va anunciar, es van prendre unes decisions i 

aquestes decisions van ser de fer una auditoria per 

part d’una persona experta, que és la Sra. Montse 

Alsina que, com vostès saben, es va incorporar a 

l’equip ministerial per ajudar a fer un diagnòstic i a 

dur unes accions sobre el Cedre. 

Es va comunicar una anàlisi inicial i això va quedar 

estroncat per l’inici de la pandèmia. Per tant, no és 

cert i repeteixo, no és cert que el Govern no prengués 

decisions al respecte. 

Sobre la carta, miri, hi havia dos cartes. Al Cedre hi 

havia dos grups de professionals totalment enfrontats. 

Hi ha cartes dels dos grups. Sobre el Cedre hi havia 

un problema, realment un problema greu de persones, 

i no solament la que vostè s’imagina, sinó més 

persones que estaven enfrontades des de feia molt de 

temps. I que això no és de fàcil gestió però que s’ha 

anat gestionat, i en aquests moments, el Cedre aquest 

problema s’ha anat diluint. I gràcies a la gestió tant de 

la Dra. Heras com de l’Anna Xandri i com del seu 

equip que he comentat abans, i també a la que ha 

agafat les funcions durant l’epidèmia Covid de la 

direcció d’infermeria, que és la responsable que és la 

Laura Bernada, doncs, crec que el funcionament del 
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Cedre ha estat molt valorat i ha estat de gran 

importància durant la pandèmia i durant aquests 

darrers mesos. 

Per tant, s’ha de dir que el Cedre no es pot atribuir a 

ningú, perquè va entrar el virus allà. El primer 

impacte que va tenir el virus a Andorra va ser en els 

professionals sanitaris, i malauradament aquests 

professionals sanitaris, sense que fos la seva voluntat, 

doncs, van poder contagiar persones, s’han contagiat 

malalts a l’hospital i s’han contagiat persones en els 

centres sociosanitaris. Per tant, és molt difícil poder 

atribuir a la gestió d’una persona determinada que la 

infecció del Cedre sigui degut a un problema de gestió, 

sinó que òbviament hi va haver professionals de la 

salut que es van infectar, que no eren coneixedors que 

estaven infectats, per això ara fem cribratges, i que 

van poder transmetre la malaltia a gent molt sensible. 

Així i tots, crec que la resposta va ser molt eficient. Es 

va lluitar moltíssim perquè tothom tingués material de 

protecció. Cosa que als altres països els hi va costar 

molt més, i ho he de dir, és veritat, aquí vam lluitar 

molt, ens va costar moltíssim tenir una abast suficient 

de material de protecció, i a part es van prendre 

aquestes decisions que ja li he comentat abans sobre 

la gestió del Cedre perquè esdevingués amb un centre 

de tractament de pacients amb certs nivells de 

dependència, i a demés els resultats són resultats que 

malauradament, lamentem com lamentem cada dia, 

la pèrdua de vides humanes, com no podia ser d’una 

altra manera, i el dolor que aquesta genera a la seva 

família, i a més a més amb una situació tan difícil com 

el distanciament social que produeix i el poc 

acompanyament de les persones que marxen, doncs, 

òbviament, lamentant això, també s’ha de dir que la 

gestió ha sigut eficient i que s’han pogut recuperar 

molts malalts, amb unes xifres que són unes xifres 

superiors al que ha succeït en molts altres països. 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Matínez: 

Per tant, entenc que assumeixo la meva 

responsabilitat, com no podia ser d’altra manera. Es 

van prendre decisions per gestionar millor el Cedre. 

El diagnòstic no és diagnòstic vist de forma parcial que 

una persona, doncs, produïa un problema de gestió, 

sinó que hi havia un problema molt més complex al 

Cedre, que serà referit properament, però que en tot 

cas ja s’han pres decisions per una millor gestió del 

Cedre. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies. 

Mira, no pot ser que una consellera general tingui la 

informació que m’arriba de diferents persones i que 

vostè no la tingui. 

Ningú li ha dit Sr. ministre que els càrrecs directius 

del Cedre havia dit que no s’havien de posar 

mascaretes? Ningú li ha dit? 

Jo l’invito, de veritat, està disposat vostè a investigar, 

a veure què ha passat i a prendre les mesures 

oportunes? Sí o no? Així de clar! 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Bé, jo escolto a molta gent i molta gent em 

desmenteix el que vostè està dient. Però jo 

òbviament, la meva funció és guardar per la qualitat 

de l’atenció al Cedre. Ahir mateix corrien alguns 

informes per WhatsApp que vaig comprovar que eren 

falsos. I per tant, també he de dir que hi ha hagut una 

maniobra d’intoxicació sobre la feina que fa el Cedre. 

Pròpiament, la meva obligació és investigar-ho i ho 

faig contínuament a través de la direcció del SAAS i 

dels seus dispositius i també a través de les inspeccions 

dels centres sociosanitaris, que com saben, durant 

aquests mesos se n’han fet diverses i concretament 

aquesta setmana crec que en tenim previst una altra. 

O sigui s’ha anat tant des del Ministeri d’Afers Socials 

com des del Ministeri de Salut s’han anat fent 

inspeccions que en la majoria dels casos o en tots ells 

han desmentit algunes d’aquestes informacions que 

vostè em diu de què la gent no havia de portar 

mascaretes. És absolutament necessari que tothom 

dugui els materials de protecció i això ha de ser així i 

ho dic jo i això ha de desescalar-se fins tota la base. I 

els serveis d’inspecció dels dos ministeris no han 

constatat aquest problema. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 
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Sra. Vela. 

Perdoni no la sento Sra. Montaner... 

La Sra. Carine Montaner: 

Potser les mascaretes era al principi de la pandèmia. 

Ara evidentment, però parlava sobretot del principi 

de la pandèmia, volia matisar només. 

La Sra. síndica general: 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Una qüestió que m’agradaria conèixer, si és possible, 

quan personal hi havia a l’inici de la pandèmia, 

personal al centre, tant auxiliars com metges, i 

demanar si a tot aquest personal se’ls hi va fer una 

prova per veure si eren persones que podien estar 

malaltes o no? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, jo ara si vol els hi aportaré el dia de la meva 

compareixença el proper dimarts, la plantilla orgànica 

a l’inici de la pandèmia, la plantilla orgànica precisa 

en el moment actual. Ara no disposo de l’organigrama 

del moment inicial, podria recordar però potser 

cometria un error. Però no es van fer proves d’entrada 

a tot el personal sociosanitari, perquè com vostès 

saben, una dificultat que ha tingut la gestió d’aquesta 

pandèmia és l’escassesa de tests de PCR’s ràpids o 

lents durant l’inici de la pandèmia, no solament per 

Andorra sinó per tots els països d’Europa. És més, 

aquesta escassesa encara existeix ara. 

Afortunadament a Andorra hem tingut la sort, dic al 

final, perquè després de molts esforços per aconseguir 

tests, doncs, ara tenim 1.500 tests, 1.500 reactius per 

una màquina nostra de PCR i a demés amb l’aportació 

que farà Grifols a partir de la setmana que ve, tindrem 

una gran capacitat de fer tests, cosa que en aquests 

moments els països veïns no tenen. 

Per tant, no es podia fer en aquell moment un test, un 

cribratge de tot el personal, sinó que s’havien de fer 

cribratges més limitats a l’estudi epidemiològic dels 

casos i a les sospites de malalts quan es presentava el 

més mínim símptoma de malaltia. 

Aquesta pandèmia ha anat ensenyant a tothom i ha 

anat dotant de recursos a tothom, a tothom em 

refereixo tots els països del món conforme ha anat 

progressant. Com saben a l’inici de la pandèmia era 

molt difícil aconseguir inclús mascaretes i era així, va 

ser una tasca dificilíssima. Va haver-hi un moment en 

què teníem por sense bates de protecció, cosa que no 

es va produir gràcies a què en vam aconseguir. I els 

tests de PCRS, com saben vostès, teníem comprats 

uns tests de PCR que no van arribar mai. I també una 

de les nostres plataformes de PCRS també teníem 

comprats reactius que no van arribar mai. 

Per tant, en l’inici de la pandèmia vam lluitar amb les 

eines i amb les armes que teníem i amb els protocols 

adequats en aquells moments, que després es van 

poder anar reforçant conforme ens vam anar equipant 

amb més productes i amb més dispositius diagnòstics i 

assistencials, òbviament. 

També s’ha de dir... 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant Sr. ministre. 

El Sr. Joan Martínez: 

... que a l’inici de la pandèmia no disposàvem del 

recolzament dels professionals cubans i quan van 

arribar vam tenir algun petit problema perquè un 

d’ells mostrava uns signes d’infecció, i un cop es van 

incorporar també van alleugerir molt la tasca tant del 

Cedre com de la unitat de cures intensives. Per tant, 

la gestió ha sigut aquesta i les dificultats han sigut una 

mica les que ara he reportat. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Sra. Ferrer havia aixecat la mà... 

La Sra. Sílvia Ferrer: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sr. ministre li voldria fer la pregunta, el sociosanitari 

del Cedre tornarà a la seva funcionalitat inicial com a 

geriàtric o es deixarà com a centre geriàtric de 

referència i medicalitzat per un possible rebrot més 

endavant, degut a què estem en la incertesa de què si 

la pandèmia encara no està finalitzada? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Ferrer. 

Sr. Martínez Benazet. 
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El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí efectivament el projecte és a part de què en el 

moment actual s’ha convertit en un centre doncs de 

tractament COVID per persones geriàtriques i 

dependents, però això va formar part del pla de 

contingència per lluitar contra la pandèmia, pla de 

contingència elaborat en col·laboració amb el SAAS, 

que a més va estar molt ben dissenyat tant a nivell del 

dispositiu assistencial del Cedre com del propi SAAS, 

però òbviament el que estem valorant és deixar-lo 

com un centre que hi haurà una part residencial 

sociosanitària, i una altra part molt important que serà 

de diagnòstic i de tractament i d’hospitalització de 

pacients de COVID positius geriàtrics i dependents. 

Moltes gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Pregunta número 8. 

8- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner 

Raynaud, consellera general del Grup 

Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 5 de maig 

del 2020, relativa a les negociacions amb els 

països veïns referent als estudiants que cursen 

els estudis a Espanya o França 

Fou registrada amb el número 255 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2020 del 5 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Carine Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

S’ha de matisar perquè aquesta pregunta ja ha estat 

entrada fa uns dies, però la ministra em contestarà 

evidentment en aquest sentit. 

Volia compartir amb vosaltres en aquesta Cambra, 

neguits d’alguns ciutadans que em van contactar 

referent a la impossibilitat de passar la frontera tant 

espanyola com francesa pels casos relatius als 

estudiants del nostre país que estan cursant l’any 

universitari o acadèmic a fora d’Andorra en els països 

veïns. A títol d’exemple, molts pares d’estudiants i 

estudiants matriculats a fora d’Andorra em van 

exposar la voluntat de posar fi al contracte de lloguer 

tenint en compte les despeses mensuals importants 

que representen sobre el pressupost de les famílies i de 

la suspensió de les classes presencials d’ensenyament 

superior en els territoris dels països veïns i de la 

incertesa de com anirà el tema del coronavirus a nivell 

de la reobertura de les universitats de fora.  

També alguns ciutadans em van comentar la 

impossibilitat de rebre a Andorra certs llibres com per 

exemple el llibre necessari per preparar el MIR, entre 

altres. 

I per acabar molts ciutadans em van demanar si els 

alumnes (collège/ lycée) que estan cursant l’any 

escolar fora d’Andorra podran passar la frontera per 

començar les classes presencials, -aquest mes de maig 

que seria més aviat a finals del mes de maig, com està 

previst a França.  

Amb l’objectiu de transmetre els neguits dels 

ciutadans que m’han contactat aquests últims dies, es 

demana al M. I Govern si ens pot informar sobre 

l’avançament de les negociacions amb els països veïns 

pels casos exposats anteriorment?  

I informar també si la negociació està anant més enllà 

d’aquests casos i si s’està plantejant que els andorrans 

puguin anar als països veïns de manera més lliure en 

un futur proper com si fos el cas d’un francès o d’un 

espanyol? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Respon pel Govern, Sra. Maria Ubach. 

La Sra. Maria Ubach: 

Gràcies Sra. síndica. 

En primer lloc voldria agrair i destacar la bona 

col·laboració que hem tingut amb les autoritats 

espanyoles i franceses durant aquest període de crisi 

sanitària que ens ha afectat a tots per igual. 

En particular vull posar de relleu tota l’ajuda que hem 

rebut en l’àmbit dels afers consulars i molt 

especialment pel que fa el repatriament dels 

andorrans i residents. Sempre i en tots els casos han 

tingut accés a les xarxes diplomàtiques francesa i 

espanyola. 

En el cas dels estudiants andorrans que estudien en 

els països veïns, el Ministeri d’Afers Exteriors ha dut 

a terme les gestions diplomàtiques següents: 

Vam envair una nota verbal amb data del 27 d’abril a 

l’Ambaixada de França a Andorra sol·licitant en 

virtut de la instrucció del primer ministre francès del 

18 de març del 2020, relativa a les decisions preses per 

lluitar contra la COVID en matèria de control a les 

fronteres, la col·laboració de les autoritats franceses 

pertinents a fi d’establir un protocol per facilitar 

l’accés en territori francès dels estudiants andorrans 
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que necessiten traslladar-se als centres universitaris i 

recollir els seus efectes personals del lloc de residència 

on cursen els estudis. 

També vam enviar en data del 27 d’abril del 2020 a 

l’Ambaixada d’Espanya a Andorra una nota verbal 

sol·licitant en virtut de les ordres relatives als controls 

de les fronteres interiors terrestres, establerts amb 

motiu de la crisi sanitària causada per la COVID, la 

col·laboració de les autoritats espanyoles pertinents a 

fi d’establir un protocol que va en el mateix sentit. 

Ambdues comunicacions es van enviar arran de 

diverses consultes rebudes al Departament d’Afers 

Bilaterals i Consulars del Ministeri d’Afers Exteriors 

per part d’estudiants andorrans que desitgen 

desplaçar-se a França o Espanya per passar exàmens 

als centres d’ensenyament superior i/o per recuperar 

els seus efectes personals al lloc de residència on 

cursen els estudis. 

A dia d’avui, les dos ambaixades han informat al 

Govern que els estudiants que disposen del Titre de 

Séjour o Targeta de Residència per a Estudiants 

poden circular fins el seu lloc de residència. La 

mateixa autorització es podria aplicar pels estudiants 

menors que no necessiten Titre de Séjour quan pugui 

acreditar que es troben inscrits en una escola francesa 

que reprèn el curs escolar i que té la capacitat 

d’acollir-los a l’internat. 

No obstant això pel que fa a la necessitat de trasllat o 

de mudança d’alguns estudiants, queda pendent de 

determinar en quin moment les fases de 

desconfinament dels països veïns permetran en primer 

lloc la circulació dels estudiants per aquest motiu, i en 

segon lloc si aquests estudiants podran anar 

acompanyats d’algun familiar per ajudar i facilitar 

aquesta mudança. 

D’altra part, el Govern ha dut a terme diversos 

contactes amb les autoritats dels estats veïns per 

intercanviar i informar sobre les fases d’excepció al 

confinament i sobre la situació sanitària a Andorra. 

La via de comunicació està establerta, el diàleg és fluid 

i constant tant per part d’Espanya com del costat 

francès. 

Durant aquests intercanvis, Andorra sempre ha fet 

part de la importància de restablir la mobilitat i de 

coordinar les accions de desconfinament. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Ubach. 

Per la rèplica, Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Miri Sra. ministra, la volia felicitar perquè em consta 

que vostè ha fet tot el possible amb els països veïns per 

justament que aquesta negociació avanci. Ja vaig 

parlar amb l’Ambaixada Francesa i em van dir que 

fèieu una gran feina. Doncs la volia felicitar 

públicament i encoratjar-la Sra. ministra a continuar 

negociant per tenir resultats i que aquests estudiants 

puguin anar tant a Espanya com a França per 

justament cancel·lar els contractes de lloguer, recollir 

els llibres i també fer-ho extensiu a les persones que 

tenen residències secundàries, evidentment a França 

i a Espanya. Perquè quan una persona té una 

residència secundària, evidentment poden passar mil 

coses i hi hem d’anar també in situ per veure si tot va 

bé. 

Doncs moltíssimes gràcies Sra. síndica i reitero els 

meus agraïments a la Sra. ministra. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sra. Ubach no sé si vol respondre... 

És el seu torn de dúplica. 

Alguna repregunta... 

Pregunta número 9. 

9- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Susanna Vela 

Palomares, consellera general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 4 de maig del 2020, relativa a la publicitat 

dels avals públics per a empreses i negocis 

afectats per la situació d'emergència sanitària 

causada pel coronavirus SARS-CoV-2. 

Fou registrada amb el número 249 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2020 del 5 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Susanna Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Preguntes que es formulen en relació a la publicitat 

dels avals públics per a empreses i negocis afectats per 

la situació d’emergència sanitària causada pel 

coronavirus SARS-CoV-2. 

Vist el Decret del 30-3-2020 de modificació del 

Decret del 24-3-2020 d’aprovació d’un programa 

extraordinari d’avals per a empreses i negocis per la 
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situació d’emergència sanitària causada pel 

coronavirus SARS-CoV-2. 

Vist l’article 17 de la Llei 2/2020, del 27 de febrer, del 

pressupost per a l’exercici del 2020. 

Vistes les declaracions fetes pel ministre portaveu el 

passat 27 d’abril de no fer públiques les dades sobre la 

identitat de les empreses que s’acullen als ajuts 

econòmics en forma de crèdits tous ni la quantitat que 

percebran. 

Es demana: 

Quan el Govern farà públics els avals atorgats i els 

refusats per a empreses i negocis per la situació 

d’emergència sanitària causada per la Covid-19? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Respon pel Govern el Sr. Éric Jover. 

El Sr. Èric Jover: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sra. consellera, primer li hauria de comentar que no 

entenc perquè fa referència a l’article 17 de la Llei 

2/2020, és a dir del pressupost que fa referència, 

doncs, al règim de concessió de transferències, a les 

subvencions i ajuts, ja que no es fa referència dels 

programes d’aval que pugui desenvolupar el Govern, i 

així doncs, aquest article no és d’aplicació. 

Pel que fa al programa d’avals, jo crec que segurament 

és interessant explicar una miqueta en què consisteix 

aquest programa d’avals. En aquest sentit com vostè 

sap i vostè comenta, a través de dos decrets el decret 

del 24 de març que després també es va modificar pel 

30 de març, es va aprovar un programa extraordinari 

d’avals per empreses i negocis associat a la situació 

d’emergència sanitària causada pel coronavirus Sars-

Cov-2. En aquest sentit, vam impulsar un projecte de 

130 milions d’euros de crèdits tous a tipus 0% avalats 

pel Govern d’Andorra. En aquest sentit, s’hi podien 

acollir empreses o autònoms que volguessin 

finançament amb dos vies ben diferents, una, les 

despeses de funcionament, i l’altra, el finançament de 

les seves quotes creditícies. 

Ahir mateix, en roda de premsa vam anunciar la 

finalització d’aquest primer pas, d’aquest primer 

programa d’ajuts a crèdits tous, i també vam anunciar 

que obriríem aviat un segon programa de 100 milions 

d’euros més. 

En aquest sentit, s’han acollit i han presentat 1.502 

sol·licituds d’empreses o bé d’autònoms. 89% de les 

sol·licituds s’han estimat parcialment o totalment i de 

fet s’ha pogut ajudar de manera indirecta a mantenir 

el lloc de treball a 14.999 persones. És a dir, 49% dels 

treballadors que potencialment van està afectats pel 

tancaments de l’activitat econòmica, deguda a la crisi 

sanitària de la Covid 19.  

Si mirem d’una altra manera aquests ajuts, hem 

injectat uns 8.000 euros més a menys per treballador 

a fi de poder mantenir els seus llocs de treball. És a dir, 

evidentment, aquests 8.000 euros no han anat 

destinats íntegrament als salaris, sinó a suportar 

l’estructura productiva dels autònoms i de les 

empreses que permet l’objectiu principal d’aquests 

ajuts, que era el manteniment dels llocs de treball. 

De fet, ens estem referint al 4,9% del PIB que hem 

injectat amb aquest programa d’ajuts i si els sumem 

amb el proper decret de crèdits tous que anunciarem 

els propers dies, pujarien fins a un 8,7% del nostre 

PIB. És a dir, un import gens menyspreable, que 

mostra el compromís del Govern d’Andorra en el 

manteniment del seu teixit productiu i en la 

salvaguarda dels llocs de treball. 

També vull agrair tota la gent que ha col·laborat des 

del Ministeri de Finances i des del Ministeri 

d’Economia en aquest procés. De fet, en un mes i mig, 

hem desenvolupat el programa, hem mobilitzat 130 

milions d’euros i hem fet arribar aquests diners a 1.502 

empreses que han permès de salvaguardar 14.909 llocs 

de treball.  

Referent a la publicitat d’aquests ajuts, de fet la 

publicitat agregada, avui mateix ho estic fent, però 

també ho hem fet amb múltiples rodes de premsa i ho 

continuarem fent d’aquesta manera. 

Pel que fa de manera detallada d’entrar a quines són 

les empreses o autònoms amb qui s’ha atorgat aquests 

ajuts, diria que hem fet vàries coses. D’una banda vam 

agafar el compromís i va ser a més a més amb un 

reglament, la modificació del 30 de març, que tota la 

informació, un cop es tanqués el programa, és a dir, 

formalment vam tancar-lo ahir, hi ha 20 sol·licituds 

que queden pendents de complementar, un cop 

estiguin complementades el ministre d’Economia i jo 

mateix farem arribar una memòria amb tots els detalls, 

amb totes les sol·licituds al Tribunal de Comptes, i ell 

tindrà la potestat, si ho decideix doncs, que és oportú, 

de fer la publicació detallada dels diferents noms. 

Però de totes maneres també, com és una pràctica 

habitual, el que nosaltres farem és en el cas que hi hagi 

un cost per l’Estat, és a dir, en el cas que s’hagin 

d’executar aquests avals, doncs, publicarem, 

evidentment, el nom de les empreses o autònoms als 

quals hem d’executar els crèdits corresponents. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Jover. 
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Per la rèplica, Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Creiem des del Partit Socialdemòcrata que la 

ciutadania ha d conèixer les dades i la informació de 

què disposa l’Administració pública ja que són 

aquestes determinants per avaluar les accions 

públiques i garantir l’exercici del poder públic 

responsable. 

Recordaran amb la nostra proposta que vam fer de 

modificació d’alguns dels articles de l’anomenada Llei 

òmnibus 2, que la nostra proposta demanava de fer 

públiques les subvencions i els ajuts públics atorgats 

amb la indicació de l’import, l’objecte i els 

beneficiaris. A més aquesta informació havia d’estar 

actualitzada. 

Nosaltres pensem que es tracta de diners de l’Estat 

que seran injectats o són injectats al sector privat per 

ajudar-lo a sobreviure. 

Aquesta proposta s’emmarcava en la voluntat 

manifestada pels partits de la coalició del Govern amb 

la Proposició de llei qualificada de la transparència i 

accés a la informació pública que ahir tots els grups 

parlamentaris vam aprovar la seva admissió a tràmit. 

La publicació actualitzada d’aquests avals públics 

concedits al Butlletí Oficial del Principat d’Andorra, 

pensem que és un exercici de transparència. Sense 

publicar el nom dels beneficiaris no hi ha un control 

efectiu de la concurrència ni sobre l’eficàcia de la 

despesa. 

És necessari que la informació pública estigui sempre 

subjecta al règim i principis de transparència i més en 

les decisions i actuacions de rellevància econòmica 

comptable i pressupostària com la que estem tractant 

ara i com bé ha dit el ministre Jover, es tracta de molts 

diners. 

El 15 d’abril el GRECO advertia en un document dels 

riscos de corrupció en el context de crisis causades per 

la Covid 19, apel·lant una vegada més, a l’establiment 

de mitjans per lluitar contra la corrupció i per una 

bona governança, la transparència i el control de la 

responsabilitat, instruments tots ells molt importants, 

i ara més que mai ateses les circumstàncies actuals. 

Com a ciutadans volem que la gestió per combatre la 

Covid 19 i les seves greus conseqüències socials i 

econòmiques sigui creïble, i inspiri confiança. 

D’altra banda,  la Unitat d’intel·ligència financera, la 

UIFAND ha enviat un avís a les entitats bancàries per 

determinar que extremin els mecanismes de detecció 

d’activitats sospitoses amb l’aplicació de les mesures 

necessàries per assegurar que no hi hagi un ús 

fraudulent en els crèdits tous avalats pel Govern. 

La petició de la UIFAND és que els bancs verifiquin 

especialment les possibles incoherències en els 

moviments financers dels clients que demanen els 

ajuts per comprovar que necessiten els préstecs així 

com l’ús que es facin dels diners atorgats i de l’origen 

del fons emprat per tornar els imports dels crèdits. 

En la roda de premsa del 27 d’abril per part del 

ministre portaveu, va recordar que aquests ajuts eren 

en definitiva crèdits i que per tant, s’haurien de 

retornar els imports que rebin. És evident i és clar, 

però es deixava una qüestió que no és menor  que és 

que es tracten  de crèdits avalats pel Govern. 

En qualsevol cas, va detallar que el que sí que es 

podria procedir, ara ho heu dit, de publicar el nom 

dels deutors en el cas que no es retornessin els diners 

quan els correspongui. 

Per justificar la decisió de mantenir aquest anonimat 

es va posar en relleu que molts ajuts socials es 

concedeixen sense ser publicats al BOPA per tal de 

mantenir l’anonimat d’aquestes persones vulnerables. 

Però entenc en el cas que en ocupa no és ben bé el 

mateix, no crec que estiguem parlant del mateix, no 

es tracta ni de vulnerabilitat ni de dades sensibles a 

protegir. 

Ens demanem per què aquests ajuts no es volen 

publicar i en canvi sí que es publiquen en dades 

nominatives els ajuts com els ajuts destinats a la 

conservació i la restauració dels béns culturals, o per 

al foment de pràctiques agràries específiques pel 

manteniment del medi natural o es publiquen també 

els ajuts i les beques d’estudi o les beques esportives, 

o els ajuts de l’habitatge i el lloguer, tant els aprovats 

com els denegats, podem conèixer també qui obté 

també ajuts en el programa Renova i Engega, tant els 

atorgats com els refusats. 

La ciutadania no entén perquè el que es vol és 

transparència. Això vol dir donar elements als 

ciutadans perquè es puguin fiscalitzar on va a parar el 

diner públic. 

La població necessita saber quins han estat els 

beneficiaris d’aquestes ajudes i quins no i els motius 

per als quals se’ls ha atorgat o se’ls ha rebutjat. 

D’altra manera s’afavoreix el rumor, creix la sensació 

de viure en un entorn clientalista i els vestits a mida, 

i després parlem o ens estranyem de la desafecció 

política. 

És per aquests motius que ens agradaria saber els 

motius objectius i normatius per al quals el Govern no 

vol fer pública la relació nominal de les persones 

físiques o jurídiques que han sol·licitat crèdits tous 

avalats pel Govern amb indicació dels imports 
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concrets avalats pel Govern a cada un dels 

sol·licitants? 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. ministre, pel torn de dúplica. Té un parell de 

minuts. 

El Sr. Èric Jover: 

Gràcies Sra. síndica. 

He intentat ser una miqueta més escuet al primer torn 

per reservar-me una miqueta més de temps. 

Miri, nosaltres considerem que aquestes dades poden 

ser sensibles. Segurament no amb la mateixa 

naturalesa que aquells ajuts que es destinen a una 

família que té unes dificultats socioeconòmiques. 

Però per a una empresa mostrar doncs, certes 

fragilitats estructurals des d’un punt de vista 

econòmic amb un entorn de competició també pot ser 

una dificultat. Així doncs, jo crec que pot haver-hi un 

element de sensibilitat que com a mínim s’ha de 

valorar. 

I de fet, nosaltres no ens neguem per ser aquesta 

publicació sinó que farem, com ja li he dit, arribar la 

memòria corresponent al Tribunal de Comptes 

perquè amb el criteri que ells considerin oportú, si cal, 

ho facin públic. 

Però, a més a més, vostè ho ha dit i té tota la raó, són 

crèdits avalats pel Govern d’Andorra i així doncs hi 

ha un risc econòmic real pel Govern d’Andorra 

associat a aquests projectes. És per això que 

considerem oportú que si s’ha de fer efectiu aquest 

risc, és a dir, si realment Govern ha d’avalar aquestes 

operacions perquè no hi ha un retorn doncs, 

evidentment que es publicaran els diferents, només de 

les empreses. 

Vostè ha fet esment a diferents coses associades al 

control financer. El propi decret preveu en el seu 

article 7 que hi haurà un control financer per part de 

la Intervenció General del Govern d’Andorra de què 

aquests diners segueixin les seves finalitats i en aquest 

sentit doncs evidentment que serem estrictament o 

molt rigorosos amb el que és el seguiment d’aquests 

ajuts. 

I estableix també quins són els elements que hi haurà 

de retorn, per exemple, dels crèdits atorgats si mai 

l’empresa o l’autònom decideix utilitzar aquests diners 

fins que no són els que estan marcats, i en aquest 

sentit estan clarament marcats els objectius. 

També en el moment d’estimar les propostes el que 

s’ha fet és controlar que les operacions, que els 

imports que se’ns demanaven fossin lògics en funció 

dels moviments d’aquestes empreses, i en aquest 

sentit s’han demanat a part dels comptes d’aquesta 

empresa doncs, també els moviments bancaris dels 

darrers períodes amb l’objectiu de poder controlar que 

fossin coherents amb les necessitats d’aquella 

empresa. 

És veritat que la UIFAND va fer una nota recordant 

que hem de ser especialment vigilants i de fet aquesta 

nota el que feia era reproduir una nota del propi GAFI 

que deia que els ajuts associats amb la Covid-19 

s’havia de ser vigilants i que no poguessin... 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sr. ministre. 

El Sr. Èric Jover: 

Sí, Sra. síndica, un segon. 

Vigilants a nivell de blanqueig. Però, segurament 

tindrem l’ocasió d’entrar més en detall. 

Però també li recordaré que el criteri que ha utilitzat 

el Govern per la seva publicació és el mateix que vam 

utilitzar al 2015 quan vam fer un programa d’avals 

associat a Banca Privada d’Andorra o el que es va 

utilitzar al 2010 -és a dir un Govern que no era 

demòcrata sinó que estàveu vosaltres i vostè mateixa 

en formava part de l’Executiu- i tant sols es 

publicaven aquelles empreses que s’havien 

d’executar. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Jover. 

Entrem en el temps de repreguntes.  

Sra. Vela, Sra. Montaner han aixecat la mà per una 

repregunta... 

Sí... 

Comença la Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Nosaltres entenem justament el contrari del que 

entenen vostès. És a dir, nosaltres pensem que el fet 

de publicar aquesta informació, més enllà de 

perjudicar a aquestes empreses que evidentment no 

volem pas perjudicar-les, jo penso que, o pensem, que 

donem més garanties tant als treballadors i als 

proveïdors d’aquestes empreses en poder comprovar 

que es respecten els compromisos legals. Per tant, per 

a nosaltres no seria un problema que es coneguessin 

aquestes dades per part de la població. 
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Ens ha sorprès bastant el fet de dir que passen la pilota 

al Tribunal de Comptes, és a dir, en la passada sessió 

vam dir que només faltaria que aquestes dades el 

Tribunal de Comptes les ha de conèixer i les ha de 

poder treballar, però vostès ara els hi passen la pilota 

de què si volen publicar-ho ells, que ho facin ells i 

m’agradaria saber en base a quina normativa ells ho 

podran publicar i el Govern no ho podrà publicar? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Jover. 

El Sr. Èric Jover: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Jo crec que hem de ser curosos amb alguns dels 

elements que diem. Jo crec que la Intervenció General 

del Govern d’Andorra doncs, verifica els processos 

que siguin dret a llei que segueixen els paràmetres que 

estan marcats i, així doncs, n’estic segur que no era la 

seva voluntat posar en dubte els processos de control 

que té la Intervenció i que estan esmentats dins 

d’aquest decret i que serà qui efectuarà el control 

escaient, i a més a més, per més seguretat doncs, el 

propi Tribunal de Comptes també fa les verificacions 

escaients i en aquest sentit ens donarà tranquil·litat, 

diria, als gestors públics però també a la població en 

general de què aquests diners han estat utilitzats de 

manera rigorosa per les empreses, pels autònoms i que 

les estimacions que s’han fet d’aquestes sol·licituds 

també han estat fetes de la forma correcta i al final ens 

donaran tranquil·litat a tots. 

En aquest sentit jo ja li he comentat que el fet de 

publicar, o no, el nom de les empreses doncs sí que 

considerem per part del Govern que pot haver-hi un 

element de sensibilitat. És veritat de totes maneres 

que també entenem l’argument d’anar cap a una 

publicació més complerta possible en regla general 

dels ajuts que es donen per part del Govern, de les 

contractacions que es fan per part del Govern, i així 

com que hi havia uns elements que apostaven a favor 

de fer la publicació i d’altres que pensàvem que 

havíem de ser més curosos o més prudents perquè les 

empreses no veiessin aquests imports reflectits al 

Butlletí Oficial del Principat d’Andorra, considerem 

que el Tribunal de Comptes, ells mateixos quan fan 

publicacions dels seus informes decideixen quina 

informació o quin detall d’informació poden fer 

públic. És en aquest sentit que comentava el rol que 

podia jugar el Tribunal de Comptes per dirimir una 

miqueta el fet de la publicació, o no que de moment li 

recordo tampoc no té cobertura legal. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Jover. 

Sra. Vela, vostè vol preguntar... 

Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

No comparteixo l’exposició del PS. 

Sr. ministre, ahir vam prendre en consideració la Llei 

de transparència i d’accés a la informació. La 

iniciativa del Grup Parlamentari Liberal és ara 

iniciativa de tots els grups majoritaris. Doncs ara, 

parlar de transparència està molt bé, ara, demostrar-

lo és millor. I jo l’invito a treballar en aquest sentit i a 

demostrar realment el seu grau de transparència. No 

sé si vostè està disposat a treballar en aquest sentit... 

Sí, no? És que no m’ha quedat clar. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Jover. 

El Sr. Èric Jover: 

Sí, Sra. síndica. 

Senyora consellera, em sembla que tenim un concepte 

diferent del que vol dir transparència. Transparència 

no vol dir publicar totes les coses. 

És a dir, amb aquest afany de transparència publicaria, 

per exemple, tots els noms de la gent que té un ajut 

per part d’Afers Socials... N’estic segur que no... 

N’estic segur que no és la seva voluntat. 

Nosaltres apostem per la transparència i, de fet, 

aquest projecte de llei ens portarà... aquesta 

proposició de llei ens portarà a votar-la, tindrà el 

suport evident del Govern, com es demostra en el 

criteri, i estem a favor de la transparència, però 

transparència no vol dir publicar-ho tot Sra. 

Montaner... no vol dir això. Llavors, nosaltres estem 

a favor de la transparència, els avals que donem des 

del Govern tenen el control de la Intervenció General 

del Govern, arribaran al Tribunal de Comptes que en 

podran fer el control escaient, i si ells ho consideren 

oportú, es publicarà. I ja li he dit el criteri que 

nosaltres pensem que per prudència no s’haurien de 

publicar el nom de les empreses, però si amb millor 

criteri el Tribunal de Comptes ho considera oportú 

doncs ho farem. Això també és transparència, Sra. 

Montaner. 
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Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Jover. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Deia ara el Sr. Jover que hem de ser curosos amb els 

termes i a mi m’ha preocupat molt una cosa que ha dit 

el Sr. Jover perquè em sembla que no és de rebut per 

part de qui ocupa el Ministeri de Finances en el nostre 

país. 

Per intentar justificar la no publicació d’aquests 

crèdits avalats, vostè ha dit que les empreses que els 

demanen estan mostrant fragilitat. I reitero, crec que 

no té dret de dir això vostè de tots aquests empresaris, 

autònoms que davant la incapacitat de poder treballar 

i poder tenir ingressos han hagut d’acudir a aquest 

recurs que a mi em sembla que és del més normal 

perquè de la manera que vostè ho ha dit quasi, quasi 

els ha posat com amb una certa evidència. No sé què 

vol dir que aquestes empreses estan mostrant 

fragilitat. Vull dir, evidentment una empresa que no 

pot, ho ha dit en un entorn de competències, una 

manera de mostrar fragilitat envers dels competidors 

-ho ha dit literalment. 

Per tant, li demano si vostè creu realment com ha 

manifestat de manera clara, que una empresa o un 

autònom que ha demanat un crèdit avalat pel Govern 

està mostrant la seva fragilitat i alguna disfunció de 

funcionament, si realment ho pensa o potser ha estat 

un error intentant justificar alguna cosa que és 

bastant difícil i que una part molt important de la 

ciutadania doncs, no acaba d’entendre. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Jover. 

El Sr. Èric Jover: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sr. López, intenta girar tot això que creu convenient 

en el seu avantatge. 

Miri, si nosaltres des del Govern ho consideréssim 

oportú doncs desenvolupar aquest tipus de projectes 

per donar suport al nostre teixit econòmic no ho 

haguéssim fet. És lícit. És evident que la situació 

sobrevinguda per la Covid-19 ha afectat a tot el nostre 

teixit econòmic, és per això que el 49% dels assalariats 

que podrien estar afectats pels processos de 

tancament indirectament es beneficiaran del projecte 

d’avals que hem desenvolupat des del Govern 

d’Andorra. 

Així doncs, evidentment que estem a favor d’ajudar a 

les empreses i evidentment que les empreses estiguin 

en situació de fragilitat o no, han pogut necessitar 

d’aquest ajut i dels altres ajuts que hem desenvolupat 

des del Govern d’Andorra, i continuarem donant 

suport al teixit econòmic. 

Ara vostè que és economista de formació, ha 

d’entendre que les sol·licituds es demanaven doncs 

diners amb diferents tipologies, i aquestes tipologies, 

els imports demanats poden donar una informació 

sobre l’empresa o sobre l’autònom que pot ser 

informació sensible pels seus competidors o alhora 

d’aquest autònom o empresa negociar amb proveïdors 

o negocia amb clients.  

Sr. López, ho podrà negar o no, però vostè sap que és 

evident. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Jover. 

Sr. Alís. 

El Sr. Oliver Alís: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí Sr. ministre Jover, des de Terceravia òbviament 

estem a favor d’ajudar el teixit econòmic, com no pot 

ser d’una altra manera, tot i que tots sabem ja ho hem 

dit amb anterioritat que creiem que el volum d’ajuda 

ha de ser molt més important. 

Tot i això respecte a aquests crèdits atorgats, els hi 

demano si tenen valorat quin percentatge d’aquest 

volum de crèdits avalats per Govern i atorgats a les 

empreses que complien els requisits, aquestes no ho 

podran tornar?  

I en aquest sentit, si han fet algun estudi per preveure 

aquest risc? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Alís. 

Sr. Jover. 

El Sr. Èric Jover: 

Gràcies Sra. síndica. 

Agreixo doncs que doni suport a aquest tipus de 

mesures econòmiques. Vostè les valora no 

suficientment ambicioses. Li recomano de mirar el 
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volum de l’import de les mesures econòmiques que ha 

desenvolupat el Govern d’Andorra, que ho compari 

amb el Producte Interior Brut, o encara millor, que ho 

compari amb el pressupost de l’Estat i llavors miri els 

altres països veïns, i veurà que l’esforç que ha fet 

Andorra, l’esforç que ha fet el Govern d’Andorra i 

tots nosaltres, és molt major que la majoria de països 

del nostre entorn. Així doncs, jo crec que l’aposta del 

Govern d’Andorra i vostra donant suport a les lleis 

que hem tirat endavant és clara pel teixit econòmic, 

és clara de suport al nostre teixit econòmic. 

Aquí, el que no ha volgut fer el Govern d’Andorra és 

entrar en el moment de desenvolupar els avals amb el 

criteri de viabilitat de l’empresa. És a dir, no hem 

volgut fer una anàlisi de la situació en la que estava 

aquesta empresa, no hem volgut condemnar a mort 

una empresa doncs que ja es podia trobar amb 

dificultats. No era l’objectiu pensàvem d’aquest 

projecte de crèdits tous, doncs de fer una mort 

anticipada d’algunes empreses. Això perquè 

consideràvem que no és un crèdit comercial i en 

aquest sentit doncs segurament no havíem d’utilitzar 

els mateixos filtres que s’haguessin utilitzat des d’una 

pròpia entitat bancària. I després que també anticipar 

la mort d’alguna empresa, ens podia provocar que el 

problema social associat doncs a la pèrdua de llocs de 

treball, fos major en aquest moment. 

Tenim alguna estimació, ho hem hagut d’utilitzar 

evidentment per poder fer càlculs pressupostaris, però 

pensem que estarà encara molt acotada en com es 

desenvoluparà els propers mesos la crisi sanitària, però 

estaríem una mica per sota del 20% de morositat 

calculada. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Jover. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo per tornar a repreguntar una mica el que deia 

abans, perquè em sembla Sr. Jover que no m’ha 

contestat. 

Nosaltres estem a favor d’aquestes mesures i no val 

escapar-se amb altres consideracions. Vostè ha fet 

servir el terme i m’agradaria saber si realment és el que 

pensa, que el fet de publicar, doncs donar 

transparència a aquests ajuts, suposaria evidenciar la 

fragilitat d’alguna de les empreses que han demanat 

aquests ajuts. A mi em sembla, jo no ho comparteixo, 

és a dir que les empreses que no poden treballar tenen 

tot el dret a demanar el finançament de les despeses 

corrents i a més en el cas que no hi ha hagut una 

moratòria empresarial, doncs també els temes de 

finançament. Li torno a demanar si ha estat un error 

per la seva part o si realment vostè creu que les 

empreses que demanen finançament en aquest 

projecte estan mostrant la seva fragilitat en el mercat 

o envers els seus competidors perquè em sembla 

sincerament que és una falta de respecte per part del 

Govern cap a totes aqueles empreses que han hagut 

de recórrer a aquest recurs per poder pagar les seves 

despeses de funcionament. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Sr. Jover. 

El Sr. Èric Jover: 

Gràcies Sra. síndica. 

Vostè sap que no he dit això, vostè sap que a la 

repregunta he deixat clar que no era aquest el motiu 

de no publicar, però escolti,  vostè va ser ministre de 

Finances quan també va decidir no publicar els noms 

de les empreses a les quals s’havien atorgat avals. 

Entenc que vostè també tenia els seus criteris per no 

fer-ne el llistat al BOPA. 

Jo francament considero que hi ha informació sobre 

les empreses que pot ser sensible, en funció dels 

imports de manats i en funció de la tipologia. I jo crec 

que vostè com a economista i el conjunt dels 

ciutadans ho poden perfectament entendre, jo estaré 

al costat del teixit econòmic del país com ho ha estat 

tot el Govern d’Andorra. Farem aquelles accions que 

siguin necessàries per recolzar els treballadors, per 

recolzar els autònoms i per recolzar les empreses. Ara 

vostè no intenti fer entrar dubtes. Miri, nosaltres 

apostem pel teixit econòmic i ho hem fet. Vosaltres 

quan fèieu algunes de les propostes associades amb el 

programa d’avals, el que dèieu és: “No, no s’ha de 

tenir per pàgina web totes les dades actualitzades, la 

transparència sobretot”. Quan sap que els recursos de 

l’Administració són limitats.  

Nosaltres el que hem prioritzat és que aquests ajuts 

poguessin arribar quan abans a les empreses. Vosaltres 

haguéssiu preferit fer un control més burocràtic 

d’aquests ajuts. Bé, cadascú la seva manera  de 

governar Sr. López. Ara nosaltres apostem pel nostre 

teixit econòmic. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Jover. 
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Si no hi ha més repreguntes aturaríem aquí la sessió i 

reprendrem a les 15.30h. 

Se suspèn la sessió. 

(Són les 13.27h) 

Deixen la sala els Srs. Ferran Costa, Sílvia Ferrer i 

David Montané. 

Es reprèn la sessió. 

(Són les 15.33h) 

S’incorporen a la sala la Sra. Eva López i els Srs. Marc 

Magallon i Joan Carles Ramos. 

La Sra. síndica general: 

Reprenem la sessió. 

Pregunta número 10. 

10- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Susanna Vela 

Palomares, consellera general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 10 de març del 2020, relativa a la 

construcció d’un portal d’entrada a Andorra la 

Vella entre la rotonda de la Margineda i 

l’avinguda d’Enclar. 

Fou registrada amb el número 183 i publicada en el 

Butlletí número 17/2020 del 10 de març. 

Exposa la pregunta la Sra. Susanna Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Pregunta que es formula al Govern relativa a la 

construcció d’un portal d’entrada a Andorra la Vella 

entre la rotonda de la Margineda i l’avinguda 

d’Enclar. 

Vista la informació relativa a la construcció per part 

del Comú d’Andorra la Vella d’un portal d’entrada a 

la parròquia entre la rotonda de la Margineda i 

l’avinguda d’Enclar prop del Pont de la Margineda. 

Vist que aquest arc farà 30 metres d’amplada i 9 

d’alçada i la pantalla led tindrà 50 metres quadrats 

amb afectació mediambiental i patrimonial patent, es 

demana: 

El Govern ha informat sobre la construcció de 

l’esmentat portal lumínic? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Respon pel Govern, la Sra. Sílvia Riva. 

La Sra. Sílvia Riva: 

Gràcies Sra. síndica. 

El passat dia 18 de març, el Comú d’Andorra la Vella 

va comunicar al Ministeri de Cultura i Esports 

mitjançant la tramesa d’un CD del projecte consistent 

en construir un arc lumínic a mode de portal 

d’entrada a la parròquia. 

Al seu torn, el 23 de març també el Ministeri 

d’Ordenament del Territori dona trasllat al Ministeri 

de Cultura d’aquest projecte. 

El Govern passa a analitzar doncs des de l’àrea 

d’urbanisme del Ministeri d’Ordenament Territorial i 

des del departament de Patrimoni Cultural del 

Ministeri de Cultura i Esports aquest projecte. 

De la feina d’estudi dels dos departaments en resulten 

els corresponents informes que són tramesos al Comú 

d’Andorra la Vella. Per tant en la pregunta formulada, 

la resposta és afirmativa i el Govern ha informat el 

Comú d’Andorra la Vella. 

Ara bé, vist aquest projecte que es tracta d’una 

iniciativa comunal i que era allà on es podia donar 

més detall de l’impuls del mateix, ens consta que els 

consellers del seu partit i que estan a la minoria del 

comú, ja es van interessar pel mateix tema en el ple 

del consell del comú, i ja es va obtenir resposta, que 

no hi ha cap inconvenient en reportar a aquesta 

Cambra, i és que la corporació comunal va manifestar 

que en la situació i context actuals, renunciava a 

executar aquest projecte, donant prioritat a d’altres 

de més necessaris i tendents a pal·liar els efectes 

d’aquesta pandèmia. 

En aquest sentit, el dia 28 d’abril, el Comú d’Andorra 

la Vella fa arribar al Ministeri de Cultura la 

comunicació formal d’aquest desistiment. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Riva. 

Per la rèplica, Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

El Govern va aprovar el 24 de desembre del 2008 

l’entorn de protecció del pont de la Margineda.  

El pont de la Margineda necessita i mereix un entorn 

de protecció adaptat a la seva escala, entesa tant en el 

sentit monumental com en el paisatgístic i simbòlic. 

En definitiva, tot allò que li dona suport en paraules 

de la Llei 9/2003 del patrimoni cultural d’Andorra. 

Aquest és un suport que la llei qualifica com a 

ambiental, és a dir que permet controlar les 
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condicions que envolten els béns susceptibles 

d’influir-ne o alterar-ne els valors naturals, rurals, la 

comprensió, la percepció i el seu significat. 

Com saben, el perímetre de protecció del pont de la 

Margineda es divideix com tots els entorns anteriors 

a la Llei del 2014, quan va ser modificada la Llei del 

2003, en una zona 1 i una zona que és la zona 

d’acompanyament on està prohibit aixecar-hi noves 

edificacions, i una zona 2 o sensible del perímetre, on 

es pot construir amb restriccions i sempre que ho 

permeti el pla d’urbanisme. I finalment una zona 3 o 

d’influència on els criteris constructius i urbanístics 

són molt més laxes. 

L’arc projectat pel Comú d’Andorra la Vella i que 

estava en fase de concurs, ara entenc que això s’ha 

suspès, tant l’arc com la benzinera, que ja sí que es va 

construir, queden plenament en la zona 2. És a dir 

aquesta zona que és l’embolcall amb el qual es 

presenta el monument, una mena de teló de fons. 

En el decret de l’entorn de protecció del pont de la 

Margineda s’especifica que en aquesta zona pel que fa 

al mobiliari urbà, la instal·lació ha de ser la mínima, 

tant a nivell de mobiliari urbà com la senyalística, tot 

vetllant que sigui la més discreta possible. 

Per tant, es va demanar que la dimensió dels panels o 

dels cartells que s’hi vulguin posar, com la seva 

implantació, grafisme i colors, s’adaptin als objectius 

de preservació i de lectura del caràcter de la zona. 

Per tant quan vam ser coneixedors ja a la legislatura 

passada d’aquest projecte d’enormes proporcions, i no 

només per la potència lumínica que podria afectar, 

doncs ens vam preocupar. 

En la legislatura passada, ja el Ministeri de Cultura va 

utilitzar o va informar favorablement de la 

construcció d’una benzinera, argumentant que aquest 

tipus d’instal·lació no estava contemplat en l’entorn 

de protecció i que per tant no es podia impedir la seva 

construcció com tampoc el POUP que va ser aprovat 

el 20 d’octubre del 2010. 

Encara que semblés mentida, no podien fer un 

càmping o no es podia instal·lar una carpa de circ però 

sí una benzinera. A més a més sense respectar cap dels 

criteris urbanístics contemplats en el decret, és a dir 

el volum pel que fa als materials constructius o els 

colors. 

Aquest cop ja no hi havia la mateixa excusa, el decret 

recull claríssimament com s’ha de tractar el mobiliari 

urbà i la senyalística en aquesta zona 2. 

Per tant vam creure oportú malgrat conèixer després 

per la premsa, i com bé ha dit pels consellers del Partit 

Socialdemòcrata que estan a la minoria del Comú 

d’Andorra la Vella, que aquest projecte quedava 

suspès, vam entendre que aquesta pregunta s’havia de 

poder continuar formulant malgrat que la primera 

data va ser la del Consell del 19 de març, que 

malauradament no vam poder fer. Perquè sí que ens 

agradaria saber al conèixer tot aquest projecte, quines 

han sigut les aportacions que ha fet el departament de 

Patrimoni Cultural per mirar de què aquesta zona es 

pugui rehabilitar i es pugui dignificar. Perquè voldria 

recordar que a la passada legislatura la seva 

predecessora, la Sra. Gelabert va dir que l’entorn de 

protecció un cop la benzinera estava construïda 

s’hauria de dignificar, s’hi hauria de plantar arbres i 

evidentment només falta passar per allà per veure que 

no s’hi ha fet res. Llavors jo aprofito aquesta sessió per 

preguntar-vos els criteris que els tècnics de patrimoni 

han elaborat per tenir en compte en el cas que aquest 

arc es faci. Ara no es farà però ningú diu que no es 

pugui fer més endavant, i sobretot si tenen previst la 

dignificació de tota la zona del pont de la Margineda. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Per la dúplica, Sra. Riva. 

La Sra. Sílvia Riva: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs bé, en el cas que comenta evidentment des de 

patrimoni i com ja vam anunciar també en 

compareixença en comissió legislativa sobre les línies 

i els projectes principals hi era i hi constava el de posar 

en valor els béns d’interès cultural. 

Concretament ja en l’elaboració del pressupost de 

l’any 2020, el que ens ocupa el mes d’agost vam 

considerar escaient programar un projecte de reforç 

del pont de la Margineda.  

Aquesta actuació té per objecte treballar en la base 

del pont, efectuant un micro pilotatge que suposarà 

poder reforçar el que és la base del pont. 

Aquesta obra que ja està projectada, està molt 

treballada des dels tècnics del patrimoni, 

efectivament té per objecte reforçar i posar en valor. 

Ara bé, un cop puguem confirmar i penso que així 

serà, que això pot prosperar i continuarà aquest 

projecte endavant perquè té molta importància el 

reforç del monument, s’han entaulat ja des de fa 

setmanes amb el Comú d’Andorra la Vella unes 

converses que permetran en breu formalitzar un 

conveni, que junt acompanyant l’obra que vol 

impulsar el departament de patrimoni, ells aprofitaran 

per embellir tot el que és l’entorn del pont, sensibles 

també i actuant conjuntament sabent que podem 

optimitzar els pressupostos perquè es maximitzin i es 

reverteixin en una millora del propi pont, tant a nivell 
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visual, seguint els criteris evidentment aprovats en 

l’entorn de protecció i en aquest cas tenint realment 

una afectació amb la zona 1 del bé d’interès cultural. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Riva. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Gràcies ministra per l’explicació. 

A mi de totes maneres m’agradaria saber si davant del 

projecte que se us va presentar al mes de març, els 

tècnics del departament de patrimoni cultural van 

autoritzar aquest tipus de construcció o ja van 

desautoritzar-la directament atenent les proporcions 

que tenia aquesta construcció? 

M’agradaria saber si realment van informar doncs de 

la seva opinió respecte aquesta obra i si ja van 

demanar, doncs, la seva desestimació? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sra. Riva. 

La Sra. Sílvia Riva: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, efectivament, en el moment que afirmaven 

que van informar també podem constatar que sense 

major detall del projecte i en els termes en què va ser 

presentat, els tècnics de patrimoni informaven 

desfavorablement. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Riva. 

Alguna repregunta més... 

Sí, Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Bé, aprofitant que estem parlant d’una obra i d’una 

intervenció dins d’un entorn, dins d’una zona 2, 

aquesta zona 2 dels entorns després de la modificació 

de la Llei al 2014, es deia que s’havien de... o sigui el 

ministeri definia, evidentment, uns criteris mínims i 

els comuns havien d’aplicar els criteris urbanístics. I 

m’agradaria saber si és que ens ho pot explicar, des 

d’aleshores quin treball s’ha fet amb els diferents 

comuns d’Andorra per determinar aquests criteris 

urbanístics de les zones 2 dels monuments que han 

estat declarats d’interès cultural. Si aquesta feina s’ha 

fet o està planificada per fer-la? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sra. Riva. 

La Sra. Sílvia Riva:   

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, en aquest cas els tècnics de patrimoni han 

seguit avançant en el que és l’elaboració de tots 

aquests criteris. El que si bé, doncs, en aquest cas no 

tinc el detall exacte en quin estat d’avançament es 

troben els treballs. Si vol, doncs, no hi ha cap 

problema en fer-li arribar en el moment en què ho 

pugui aproximar a prop dels tècnics i li podem donar 

amb un detall més acurat i basat en els documents en 

el moment en què ells tinguin la feina. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Riva. 

Sí, Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Més que una repregunta, el que m’agradaria és que el 

ministeri no fem bones les paraules del periodista 

Andrés Luengo que diu que amb aquestes qüestions 

el que sempre rep és el patrimoni i que, per tant, com 

que és el pont de la Margineda ja no li ve d’aquí. 

M’agradaria, doncs, que des del ministeri hi hagués el 

ferm compromís que no s’hi farà cap construcció, cap 

instal·lació que malmeti més, doncs, un entorn que ja 

està prou malmès. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sra. Riva. 

La Sra. Sílvia Riva: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, en aquest cas de fet aprofitava per poder 

explicar-li una mica les línies de treball que estem 
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portant amb el Comú d’Andorra la Vella, precisament 

perquè crec que en aquest cas no farem gran aquesta 

frase perquè els treballs ja hi són i estan ben conduïts, 

estan ja pressupostats i estan pendents de poder 

superar aquesta etapa que ens ocupa ara de la 

pandèmia i seguir endavant perquè ens ocupa a tots, 

doncs, que es posi en valor el patrimoni, n’estem molt 

convençuts i jo crec que podem treballar 

conjuntament les institucions. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Riva. 

Pregunta número 11. 

11- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner 

Raynaud, consellera general del Grup 

Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 5 de maig 

del 2020, relativa a les mesures legals per 

poder retirar les subvencions a Andorra Ultra 

Trail tenint en compte la cancel·lació de 

l’esdeveniment. 

Fou registrada amb el número 256 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2020, del 5 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Carine Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Es demana a M. I. Govern les conclusions de les 

mesures legals pel que fa a les subvencions a Andorra 

Ultra Trail tenint en compte la cancel·lació de 

l’esdeveniment arran de la crisi del coronavirus. Si 

han estudiat mesures legals per tal d’obligar el 

reemborsament total de la quota d’inscripció. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Respon pel Govern, Sra. Verònica Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Des de l’any 2009 i de manera ininterrompuda, 

Andorra Turisme ha patrocinat l’esdeveniment 

esportiu de l’Ultra Trail Andorra, organitzat per la 

societat mercantil andorrana CIMS MÀGICS, SL. 

Aquesta col·laboració s’emmarca en les finalitats 

socials d’Andorra Turisme, entre les quals, la 

realització d’accions de partenariat en màrqueting 

turístic, mitjançant el patrocini esportiu -que no de 

subvenció-, per permetre generar importants sinergies 

en el posicionament dels productes turístics de l’oferta 

d’Andorra i, també del país, com a destí turístic. La 

competència internacional ha exigit sempre el màxim 

nivell de coordinació possible entre tots els actors 

públics i privats, que prenen part en la cadena de valor 

d’Andorra, com a destinació turística. 

Així, el nostre patrocini esportiu ha consistit en 

col·laborar econòmicament des d’ara fa onze anys, 

amb l’organitzadora de l’Ultra Trail Andorra, 

associant la marca “Andorra” a aquesta prova 

esportiva i obtenint a canvi contraprestacions amb 

finalitats de promoció turística, de diversa naturalesa. 

En el marc d’aquesta relació de col·laboració 

continuada per a la celebració d’un esdeveniment, 

consolidat al llarg dels anys, reconegut 

internacionalment i respectuós amb el medi ambient, 

aquest estiu 2020 havia de celebrar-se una nova 

edició d’aquesta prova esportiva, novament 

patrocinada per Andorra Turisme, entre altres 

patrocinadors, i formalitzada en el contracte de 

patrocini vigent per una única edició. 

Quan a la celebració de l’esdeveniment esportiu no es 

veia encara compromesa per les mesures excepcionals 

decretades pel Govern per la situació d’emergència 

sanitària causada pel Covid, l’organització es va posar 

en contacte amb la societat que presideixo per 

comunicar que la prova esportiva no podria celebrar-

se a les dates previstes durant l’estiu 2020, amb les 

necessàries garanties pels organitzadors i participants, 

i de bona fe i de comú acord, les parts vàrem acordar 

suspendre -que no cancel·lar- la celebració de la prova 

i posposar-la per l’estiu de l’any 2021. Es va pactar la 

modificació de les dates de l’esdeveniment -de l’estiu 

2020 a l’estiu 2021- i del calendari de pagaments 

fraccionats i aplaçats, així com el pagament d’una part 

del patrocini econòmic de l’edició 2021 durant el 

2020, sempre amb un esperit de col·laboració mútua. 

Ara bé, posteriorment a l’esmentat, l’organitzadora va 

comunicar als participants inscrits que retindria el 

30% del preu de la inscripció. 

Malgrat aquesta controvertida decisió, que 

únicament incumbia a l’empresa organitzadora -doncs 

com s’ha tingut a bé recordar, Andorra Turisme actua 

i ha actuat en tot moment com a patrocinadora de 

l’esdeveniment i que l’organització d’aquest recau 

exclusivament en l’empresa CIMS MÀGICS, SL-, 

Andorra Turisme ha manifestat des del primer 

moment que aquest tipus de decisions no les 

considerava comercialment escaients atenent a 
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l’interès de les parts per donar continuïtat a la prova, 

i ha traslladat aquest posicionament als organitzadors 

per tal d’aconseguir una rectificació de la decisió i que 

proposés als inscrits alternatives comercials que no els 

hi suposés cap pèrdua econòmica. Ara bé, com a 

patrocinadora (i en cap cas, co-organitzadora) i en el 

marc de les relacions mercantils que uneixen 

l’organitzadora a Andorra Turisme, com a societat 

pública de dret privat, aquesta darrera no pot 

“obligar” a què es retorni la totalitat de la inscripció, 

sense perjudici de les accions legals que emparen 

individualment a les persones concernides. 

Ara bé, i com he explicat abans, l’Ultra Trail Andorra 

s’ha patrocinat al llarg del temps al ser un 

esdeveniment esportiu de renom internacional que 

“suma” per a Andorra però si les decisions comercials 

dels organitzadors persisteixen en unes actuacions 

que poden menystenir el nom i la imatge del país, 

l’objectiu del nostre patrocini no estarà degudament 

justificat i per tant ens veurem obligats a no continuar 

amb el mateix. 

Doncs, com a conclusió, la voluntat inicial, com 

exposat, és de posposar el patrocini esportiu previst 

per l’edició 2020, per aquella que es projecta portar a 

terme a l’estiu del 2021. Ara bé, si l’organitzadora no 

rectifica en aquelles accions que poden estar 

malmetent el nom i la imatge d’Andorra, deixarem de 

donar-li el nostre suport econòmic. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Canals. 

Per la rèplica, Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Gràcies per les explicacions Sra. ministra. 

L’Ultra Trail, doncs, és un esdeveniment molt 

atractiu pel país i que fa venir, evidentment molts 

participants d’arreu del món. 

Jo havia entrat la pregunta per un tema d’imatge. És 

a dir, jo el que vull aconseguir és el reembossament 

del 100% pels participants, som un petit país, som 

molt fràgils, i és clar, s’ha de guardar aquesta 

notorietat que tenim, no? I per tant, jo l’encoratjo... 

bé, primer felicito la seva feina Sra. ministra i després 

l’encoratjo a negociar amb l’empresa a veure si es pot 

arribar amb un compromís per aconseguir aquest 

objectiu. Si no pot ser no pot ser, però ho haurà 

intentat. 

Moltíssimes gràcies Sra. síndica i no faré cap 

repregunta. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

El seu temps de dúplica Sra. Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies per les seves paraules Sra. Montaner. 

És cert que des d’Andorra Turisme es fa el màxim per 

tenir esdeveniments de caire internacionals 

reconeguts. És una prova que comptabilitza més de 

3.300 persones, és a dir corredors, que venen amb la 

seva família, que venen d’arreu del món, tenim 78 

països representats. 

També és cert que aquesta pandèmia ha provocat 

arreu del món cancel·lacions, tant d’esdeveniments 

turístics com culturals, i també és cert que les 

polítiques comercials que han dut a terme els 

organitzadors d’aquests esdeveniments divergeixen 

unes d’altres però que sempre tenen un objectiu 

comú: el primer, no malmetre la imatge de la ciutat o 

del país on s’havien programat els esdeveniments; i el 

segon, respectar la relació contractual que tenen amb 

la gent que els ha fet confiança en comprar l’entrada 

del concert on apuntar-se i pagar per la seva 

inscripció. 

Llavors, només cal recordar que evidentment 

s’intentarà negociar però que també cal recordar que 

la relació que ens uneix entre Andorra Turisme i 

Cims, SL és una relació contractual, una prestació de 

servei, en cap cas és una subvenció, és a dir que el fet 

de malmetre no podem obligar perquè tenim molts 

esponsors que estan concernits i ara ens veiem que al 

malmetre la imatge d’Andorra Turisme no es pot 

obligar a aquest reemborsament i per això som ferms 

en la nostra postura, hem definit el que s’havia de fer 

i esperem que així es faci, sinó, ens veurem abocats a 

tallar la relació que tenim com a patrocinador de 

l’Ultra Trail. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de repreguntes. Alguna 

repregunta... 

Sr. Magallon. 

El Sr. Marc Magallon: 

Sí, gràcies per la seva intervenció Sra. ministra. 

Si he entès bé ens està valorant la importància d’una 

prova com aquesta i donant suport al que ha dit la Sra. 

Montaner, la consellera Montaner, penso que és 

important intentar negociar per a què l’any que ve tot 
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vagi a bon port i que puguem reprendre aquesta 

prova. Però, si interpreto bé les seves paraules, en 

l’hipotètic cas que aquesta no es pogués reprendre, 

una prova de característiques similars encara que no 

fos aquesta mateixa -tot i que no és la voluntat que 

entenc que ara mateix ha de prevaldre- entenc que 

podria tenir una continuïtat, perquè si mal no recordo 

en el seu moment, en la sessió del 14 de desembre de 

l’any 2017, el nostre company, conseller Ferran Costa, 

en aquell moment ja va considerar i va qüestionar el 

suport econòmic amb aquesta prova. Això va aixecar 

força polseguera en el si de l’organització, però al 

mateix temps també considerava que era una prova 

de vital importància per al nostre país. 

Repeteixo, entenc que si mai pel que fos no es pogués 

organitzar aquesta prova, donar suport a una prova de 

característiques similars seria la voluntat del seu 

ministeri? 

La Sra. síndica general: 

Sra. Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí, evidentment quan es va presentar en Comissió 

d’Economia el Pla turístic pels propers anys s’ha fet 

mostra de què tots els patrocinis que porta a terme 

Andorra Turisme tenen primer el caire que sigui 

esportiu (amb la natura i el medi ambient) de caràcter 

internacional i que sobretot i en cap cas malmetin la 

imatge del país. És a dir, que amb tots els paràmetres 

de la prova evidentment si aquesta prova no està 

emparada pel mateix organitzador, es treballarà en 

una prova similar que tingui les mateixes 

característiques i compleixi els mateixos valors que 

fomentem des d’Andorra Turisme per tenir la 

coherència de la marca Andorra. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Canals. 

Alguna repregunta més... 

Pregunta número 12. 

12- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner 

Raynaud, consellera general del Grup 

Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 4 de maig 

del 2020, relativa a millorar la protecció de la 

salut dels treballadors públics en l’entorn 

laboral i dels ciutadans en el context del 

COVID 19. 

Fou registrada amb el número 250 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2020, del 5 de maig. Exposa la 

pregunta la Sra. Carine Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Es demana a Govern, a nivell de l’Administració 

pública, si s’està plantejant de posar en marxa mesures 

de seguretat sanitàries homogènies efectives per 

protegir la salut dels treballadors públics que tenen 

contacte directe amb els ciutadans, mesures com 

mampares de protecció, guants i gel desinfectant a 

l’entrada dels llocs administratius oberts al públic, 

mesures com les que podem veure en el sector privat 

en molts supermercats i moltes farmàcies del país per 

exemple. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Respon pel Govern, la Sra. Judith Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica. Gràcies Sra. Montaner. 

Crec que és una qüestió important, a més a més en 

aquests moments. La realitat és que no és que 

estiguem plantejant, és que des del primer dia s’han 

pres mesures i s’han fet moltes accions seguint les 

recomanacions i la feina que es fa conjuntament entre 

el Departament de seguretat i salut en el treball -que 

està dins del meu ministeri-, així com també 

conjuntament amb el Ministeri de Salut. 

Així que des del primer dia, com no podia ser d’una 

altra manera, els criteris que s’han seguit són els que 

s’han anat implantant en diferents sectors. Per 

l’Administració general i de Justícia el Ministeri de 

Salut va publicar el dia 29 d’abril unes instruccions 

concretes en les quals vam treballar plegats i en les 

que s’han anat adaptant i millorant en alguns aspectes 

amb diferents decrets i també comunicats interns. 

Així, des del primer moment de la crisi sanitària es va 

demanar, per exemple, que els treballadors públics 

que estaven en una situació vulnerable, alguns ja els 

teníem identificats però per altres ja vam fer una 

demanda perquè se’ns avisés de tal manera que tots 

fossin retirats sobretot de l’atenció al públic i poder 

reconduir les seves tasques si era necessari perquè no 

estiguessin en risc. 
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Igualment, en el moment que es va determinar la 

necessitat d’utilitzar mascaretes es va subministrar les 

mascaretes de tela amb la previsió de distribuir 

quirúrgiques quan se’n tingués la disponibilitat. 

Com vostè ja sap també en cert moment poder 

disposar de les mascaretes va ser difícil però en el 

moment que es va prendre aquesta decisió per a 

tothom doncs, l’Administració també s’hi va sumar i 

també va fer-ne ús d’aquestes mascaretes que a més a 

més, gràcies també als voluntaris del país i també a la 

coordinació d’algun conseller que s’hi va posar de 

valent, doncs n’hem pogut gaudir també dins de 

l’Administració general per l’esforç d’aquests 

voluntaris. 

Els mateixos treballadors públics és cert que quan va 

haver-hi disposició a les farmàcies, també es van 

proveir d’altres tipus de mascaretes. 

En relació als cossos especials o perfils específics com 

els mèdics, sociosanitaris fonamentalment ells 

disposen d’un material de protecció necessari que 

proveeix el Ministeri de Salut ja que les mesures són 

diferents. 

Per tant, quan vostè fa la referència en relació a 

mesures homogènies tot i que no sé ben bé què vol 

dir, però hem d’entendre que no es poden prendre les 

mateixes mesures en tots els departaments de 

l’Administració ja que el seu servei al ciutadà també 

és diferent i el nivell de risc també ho és. 

Per tant, en el cas del personal d’atenció al públic i els 

nous serveis d’atenció telefònica, per exemple s’ha 

tingut especial consideració a l’adequació dels espais 

en els que es treballa fent les separacions necessàries: 

les distàncies, les mascaretes, el gel hidroalcohòlic, 

l’alcohol, el paper o la neteja intensiva dels espais. 

També s’ha pogut... M’agradaria remarcar les mesures 

necessàries de neteja i de desinfecció que s’han 

recomanat per part del Ministeri de Salut a les 

empreses que treballen i que després també s’han 

donat les eines a molts treballadors on tenien que 

compartir espais per netejar les seves superfícies on 

treballaven. 

Així doncs, les mesures preventives s’han anat 

adaptant en funció dels criteris i que s’han determinat 

en cada moment i que han anat evolucionant. Per 

tant, crec que la seva comparació amb el sector privat, 

en aquest cas que parlàvem de trobar una mesura 

homogènia, tampoc és escaient. A més, entenc que 

vol fer una referència més general que no pas 

comparativa precisament perquè sectors com 

l’alimentació les farmàcies també disposen i segueixen 

unes normes específiques des del primer dia degut al 

seu risc i a la seva exposició. 

I cal recordar que en alguns llocs de treball com per 

exemple el teletreball, com l’establiment de torns, en 

els departaments on els treballadors han continuat de 

forma presencial des del primer moment per poder 

complir amb les seves funcions han estat unes mesures 

útils, econòmiques i també molt eficients que s’han 

aplicat en tot moment i que de moment es 

continuaran aplicant. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 

Per la rèplica Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sra. ministra, tenim versions completament diferents 

i ara m’explicaré. 

Sra. ministra, estarà d’acord amb mi que l’Estat ha de 

ser un exemple per tots els ciutadans i si exigim al 

sector privat evidentment mesures el que s’ha de fer a 

nivell de l’Estat i de l’Administració pública 

evidentment és fer exactament el mateix. 

Ara m’explicaré, vaig entrar la pregunta el dijous... el 

dijous 30 d’abril. Per què vaig entrar la pregunta? 

Perquè vaig rebre queixes dels seus treballadors 

públics, Sra. Pallarés. I, és clar, el dia dijous 30. El dia 

4 de maig els treballadors públics m’han dit que ja 

començava a moure, és a dir doncs l’Estat, el Govern 

va moure fitxa, és a dir que va enviar el dia 4 de maig 

recomanacions pel personal doncs de l’Administració 

general. Recomanacions a nivell de mesures 

sanitàries, doncs jo vaig veure que havia mogut fitxa. 

Després van posar, cosa que no hi havia, gel a 

l’entrada. Ahir van posar guants, i avui m’han 

comunicat que efectivament prenien les mesures per 

posar unes mampares a tràmits. 

Bé, Sra. Pallarés, dos mesos són molts mesos, sobre tot 

en aquest context de coronavirus. Celebro que ho 

hagi fet, que hagi mogut fitxa i aquí es veu doncs la 

feina de la minoria per impulsar l’acció de Govern. I li 

dic gràcies per haver actuat. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Per la dúplica, Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica. 

Des d’un primer moment com li he de dir, vostè 

disposa d’aquest comunicat però jo li podria fer una 
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relació de tots els comunicats que s’han anat fent a tot 

el personal de l’Administració i de les accions que 

s’han pres. 

Sí que és cert que en un principi hi havia una manca 

de gel hidroalcohòlic, això faltava en alguns sectors 

d’atenció al públic i que es va anar reposant. També 

estava sempre dipositat al costat de les màquines de 

fitxar, dels rellotges, on sempre hi ha un dispensador 

i que a més a més es van bloquejar des del primer 

minut. No es va deixar ningú utilitzar aquestes 

màquines per no haver-hi un contacte tàctil de les 

mans de les persones, tot hi haver-hi els gels que 

també s’han tornat a reposar. 

En un principi des de la central de compres, que és 

com nosaltres funcionem, a través del que hi havia, 

vam utilitzar els ja teníem i va haver-hi una gran 

demanda i vostè també ho sap, que fins i tot hi havia 

farmàcies al país que tampoc no en tenien. Per tant, 

en certs moments d’aquesta situació doncs hem tingut 

ruptura d’estocs tant dels gels hidroalcohòlics, com 

també de les mascaretes en un principi, i vostè 

comentava ara la situació dels guants. No existeix en 

cap moment una recomanació per part del Ministeri 

de Salut en el qual s’hagin de disposar dins de 

l’Administració pública, no vull dir en un supermercat 

per exemple o en altres llocs, dins de l’Administració 

pública aquesta necessitat de tenir guants. Tot i així, 

és cert que alguns en van demanar i es va mirar de 

poder tenir-ne, però hem complert sempre les mesures 

recomanades.  

És el mateix amb el tema de les mampares. Les 

mampares és veritat de què hi ha hagut una demanda 

que alguns sectors privats han comunicat, però 

tampoc hi ha una recomanació directa, perquè dins 

de l’Administració pública hi tinguem mampares 

físiques posades. Sempre es diu que hem de portar 

mascareta, que hem de guardar la seguretat, i que hem 

de mantenir la distància. Els terres estan marcats des 

del primer dia, des de tràmits com a tots els edificis 

administratius que no són pocs. Nosaltres no hem 

començat a mirar el tema de les mampares perquè 

vostè entrés una pregunta, que jo li agreixo i que a mi 

m’agrada que els treballadors públics es mantinguin 

aquests contactes, no passa res, i a més a més la meva 

porta sempre està oberta, suposo que això també li 

han dit i tampoc no hi ha cap problema que m’ho 

demanin. Però és cert que alguns treballadors estan 

més neguitosos que altres, igual que en la societat. 

Doncs hi ha persones que necessiten moltíssimes 

mesures de protecció perquè pateixen més o perquè el 

fa patir la seva situació, i hi ha altres que no pateixen 

tant. La realitat és que fa dies que estem calculant 

precisament on, i de fet ja hi ha departaments 

administratius que tenen mampares, de fet n’hi ha 

trenta dels que nosaltres hem recollit d’atenció al 

públic, entre els quals hi ha el Registre Civil, 

departaments de la Policia, hi ha en diferents 

departaments de l’Administració que ja tenen 

mampares posades abans de què vostè entrés la 

pregunta. 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Sí Sra. síndica. 

Per tant les mesures s’han anat adaptant com li he dit, 

s’han anat posant, s’està fent un càlcul. Hem demanat 

els pressupostos per poder-ne posar en aquells llocs 

que són d’atenció al públic. No internament dins dels 

departaments de l’Administració, la voluntat és que 

es continuï fent torns i que les persones quan es 

reincorporin al seu lloc de feina, si ho han de fer 

físicament, doncs que tinguin el distanciament 

necessari i requerit. 

Per tant, sí que anem treballant i continuem fent-ho, 

i bé si vol li puc passar la relació que té des del 4 de 

maig en relació a totes les accions i comunicats que 

s’han passat a tots els treballadors. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 

Entrem en el torn de repreguntes. 

Sra. Montaner i després Sr. Sánchez. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Vostè comparteix doncs amb mi aquest neguit de 

protegir la salut pública dels treballadors com no pot 

ser d’una altra manera. I per tant a tràmits de Govern 

hi ha unes persones que tenen un contacte continu 

amb els ciutadans i per tant, aquí s’havia de posar fil a 

l’agulla. 

Sra. Pallarés, li estic dient que estic satisfeta que el 

Govern hagi mogut fitxa. 

Si jo entro preguntes és perquè m’han entrat queixes 

dels seus treballadors públics. I per tant té raó que 

potser hi ha gent més neguitosa que d’altres, però si 

nosaltres anem a un petit súper de barri que veiem les 

mampares a la caixa per protegir tant el treballador 

com el client, doncs a mi em sembla de rebuig de fer 

exactament el mateix a tràmits de Govern. Estem 

aquí per sumar Sra. Pallarés, és a dir que celebro que 

hagi mogut fitxa i que aquesta pregunta li hagi servit 
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per fer avançar les coses. Res més, hi estem d’acord, 

anem cap el mateix objectiu. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Vol respondre Sra. Pallarés... 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sra. Montaner, el que penso que no és de rebut que 

vostè consideri que no s’estan prenent mesures fins 

ara, o perquè algú ho ha vist en algun supermercat, a 

tràmits també s’hagi de posar. 

Com li he dit des d’un principi, les mesures i la feina 

del departament de salut i de seguretat en el treball 

que existeix dins de l’Administració pública, des del 

primer moment hi treballa amb el Ministeri de Salut 

en relació a tots els avisos que es donen, a poder 

treballar en relació als col·lectius, a com 

l’Administració pública es vincula també amb les 

altres persones, i en funció d’aquestes decisions que 

són tècniques i no en funció a si vostè entra una 

pregunta o no, sinó en funció a aquells criteris tècnics 

dels que coneixen la legislació, que hi treballen, que 

són experts i que a més treballen amb el departament 

de salut, han anat prenent en aquests moments. Per 

tant, crec que el que s’ha d’entendre és que 

primerament es protegeix i es treballa en aquest 

aspecte sempre, perquè per això el departament i 

l’Administració pública té un departament de 

seguretat i salut en el treball i que es fan aquestes 

recomanacions i que s’ha anat a veure els espais i s’ha 

parlat amb els treballadors quan de fet els vèiem massa 

junts o havien de moure alguna taula perquè també el 

dia a dia i les urgències fan que a vegades aquestes 

mesures no es compleixin, i això s’ha fet des d’un 

primer moment Sra. Montaner. I es fa amb criteris 

tècnics i amb criteris de decisió amb el Ministeri de 

Salut i amb el departament de seguretat i salut en el 

treball. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 

Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sra. Pallarés, vostè ha fet esment d’un dels elements 

principals que troba en la preservació respecte al 

contagi del virus en espais de treball de 

l’Administració pública, i és el teletreball. El 

teletreball és una eina fonamental en la protecció dels 

treballadors públics, però que alhora requereix una 

sèrie de consideracions. 

Jo llavors li faré una pregunta, una pregunta que conté 

tres aspectes del teletreball a l’Administració pública. 

La primera és: quins han estat els criteris per 

determinar els treballadors que s’han destinat al 

teletreball? 

Quin percentatge de treballadors públics estan 

destinats al teletreball a hores d’ara? 

Com s’ha regulat? Si és que s’ha fet. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, és una dada que no disposo aquí exactament, el 

que sí que li puc dir en relació al teletreball és que va 

ser una de les mesures que es va aplicar en aquells 

departaments que realment es podia fer aquesta feina 

des de la llar. Perquè és evident que hi ha 

departaments que requereixen una presència física 

ineludible i aleshores en cossos especials per exemple, 

doncs és una eina que tot i que s’ha pres també 

aquesta decisió quan s’ha informat des dels 

departaments, doncs que una persona internament, 

algun administratiu o algun gestor d’un cos especial, 

demanava, doncs també s’ha fet. 

Aquesta feina s’ha fet amb els directors dels 

departaments. Els directors han anat determinant i 

informant a funció pública que ha obert un registre de 

personal específic en relació al fet on cada treballador 

en certs moments ha estat actiu, on també han pogut 

fer un seguiment d’aquells que no venien a treballar 

perquè se’ls confinava o perquè tenien dubtes, o les 

baixes, que també era important fer un seguiment 

continu en aquesta situació i així també hem pogut 

des de funció pública anar movent per dir-ho així, 

aquells treballadors que en alguns llocs eren essencials 

i altres han estat confinats o estaven malalts, doncs 

poder anar cobrint certs espais o certes funcions que 

eren necessàries en aquests moments d’emergència 

sanitària. 

Així doncs hem pogut treballar conjuntament amb 

aquest registre de personal que contínuament des 

d’una part del departament de funció pública ha 

pogut mantenir contínuament en contacte amb els 
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directors i demanant en relació si també les persones 

que estaven fent teletreball, doncs tenien prou 

tasques per efectuar-les durant tot el temps que es 

requeria, si les feines s’estaven enviant a temps. S’ha 

estat fent un seguiment i com bé li dic, vam començar 

a fer un registre perquè així constés i sabéssim quines 

persones havien estat destinades doncs als números 

com el 180, el 188 que s’han reforçat, o per exemple 

el Departament de salut que han requerit també des 

del Ministeri de Salut han necessitat suport per 

gestionar molts dossiers que han sortit durant tot 

aquest temps i també des del Departament de treball 

o exteriors, per exemple, amb la gestió dels temporers 

i poder sortir conjuntament, també, ajudant amb el 

Ministeri de Turisme que també s’hi ha posat. Això 

ha fet que aquest registre, doncs ens permeti,  amb 

aquest contacte amb els directors, amb el 

departament a poder tenir, més o menys, doncs, una 

idea de en quina situació estaven els treballadors. 

Li puc dir que el 82% dels treballadors estan ocupats. 

No podria dir-li si d’aquest... li puc dir perquè està 

registrat però no ho porto aquí, evidentment, ho 

hauria de demanar. I no tindré inconvenient en fer-li 

arribar si ho vol. Però la petició va ser que ens 

informessin si estaven actius, si estaven en una 

situació de confinament, de baixa, si estaven fent 

teletreball, si estaven fent torns presencials, i per tant, 

penso que podem extreure totes aquestes dades des 

d’aquesta petita base de dades que s’ha anat generant 

aquests dies. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 

Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sra. ministra li agraeixo la seva resposta i per 

aprofundir, volia preguntar-li si preveu el Govern una 

regulació permanent del teletreball que estableixi 

limitació d’hores de treball, protocols d’actuació i 

establiment i assoliment d’objectius, ús de material 

programari propi i ús de material i programari de 

l’Administració, etc. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés:  

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, és evident que això és una feina que nosaltres en 

l’elaboració també de les tasques de revisió que 

estàvem fent per la Llei de funció pública, doncs, era 

una qüestió que volíem regular formalment, 

introduir-la i que a més així ho vaig compartir amb els 

consellers i els grups de la majoria i el Govern i tothom 

estava d’acord en què les relacions laborals més 

modernes i també els bons efectes que pot tenir el 

teletreball, i ho hem vist, només el fet de canviar pel 

nostre aire, pel nostre medi ambient, si aconseguíssim, 

tindríem uns grans beneficis, amb el fet que cada cop 

més, doncs, aquells que puguin no es desplacin al lloc 

de feina, sinó que puguin treballar des de casa. Però 

requereix, com vostè bé a remarcat una sèrie de 

regulació que va més enllà, d’un paràmetre legal, sinó 

d’un desenvolupament de com es fa, perquè a més a 

més he d’aprofitar per agrair, per exemple, la gran 

adaptació que han tingut tots els treballadors públics 

en aquests moments, perquè l’habitual quan tu fas 

teletreball és que tu puguis proveir de les eines, per 

exemple. I en canvi tothom ha estat disposat a posar 

les seves pròpies eines de treball a casa, els seus propis 

ordinadors. En alguns casos ham hagut de suplir-los, 

és veritat, des del departament del DSI, també alguna 

necessitat ha sorgit i l’hem anat cobrint també en 

aquelles persones que ens ho demanaven i que era 

imprescindible disposar. 

Però la veritat és que aquí s’ha fet un gran esforç per 

part de tots els treballadors públics que han posat a 

disposició, doncs, el seu temps, moltes vegades, les 

seves pròpies eines telemàtiques. 

En relació al temps, és cert que requereix una 

regulació perquè el teletreball té les dues vessants, 

aquells que... 

La Sra. síndica general: 

Heu d’anar acabant Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica seré ràpida. 

Aquells que potser no sabem si estan complint la seva 

jornada laboral o tot el contrari, que sol passar, aquells 

que s’excedeixen i aleshores no tenen límit i treballen 

moltes més hores i caps de setmana, i això requereix, 

evidentment, poder-ho regular. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 

Sra. Vela. 
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La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Només una pregunta més Sra. Pallarés. 

Totes aquestes persones que han fet teletreball hi ha 

hagut algun tipus de seguiment amb el tema de 

seguretat en el treball, perquè evidentment les 

condicions de la feina no són les mateixes que les de 

casa, i m’agradaria saber si van rebre notificacions, 

orientacions i criteris per poder treballar de la millor 

manera, doncs, al seu domicili. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, sí, des d’un primer moment, gran part 

d’aquests comunicats que es feien als treballadors, hi 

ha hagut tot un seguiment en relació al teletreball i 

als consells pràctics. Per exemple, el 6 d’abril hi va 

haver un comunicat en relació a l’espai de treball i les 

rutines que s’haurien de fer. El 8 d’abril en relació a 

establir les pauses, tant a les xarxes socials, gestionar 

l’entorn familiar i laboral, doncs, com poder-ne fer 

seguiment... 

A veure, en tenia més aquí.... 

El 15 d’abril, un comunicat en relació a mantenir la 

bona postura de treball davant de l’ordinador, l’alçada 

dels ulls, com havien de posar l’ordinador, els peus, la 

cadira. El 20 d’abril, els consells d’organització i també 

el foment de les reunions en equip. Alimentació 

saludable, exercici, desconnectar digitalment a 

l’acabar la jornada laboral i fer altres tasques. 

Hem anat fent en continu comunicats, doncs, així 

com una miqueta més com tenir la informació que 

hem enviat a tot el personal, també les mesures de 

seguretat i salut que havien de tenir el treball i com 

funcionar en aquest aspecte. 

I també hem fet difusió de 14 webinar’s d’aquests que 

hem aprofitat, ja que hi havien tantíssimes opcions a 

la xarxa de qüestions específiques en aquest aspecte. 

I s’han fet en relació a qüestions com la seguretat i 

salut en el treball, en el teletreball i com, fer-lo de 

manera efectiva, equips o d’altres. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 

Pregunta número 13. 

13- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner 

Raynaud, consellera general del Grup 

Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 5 de maig 

del 2020, relativa al possible pla d’optimització 

de recursos de l’administració pública i de 

racionalització de la despesa pública. 

Fou registrada amb el 258 i s’ha publicat en el Butlletí 

número 27/2020, del 5 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Carine Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Es demana al M. I. Govern : 

Si s’ha plantejat fer un pla d’optimització de recursos 

de l’Administració Pública i de racionalització de la 

despesa públic? En cas de resposta positiva què 

compta fer Govern? 

Si s’ha plantejat revisar la piràmide jeràrquica de 

l’Administració Pública com per exemple revisar el 

nombre de directors de departaments i rebaixar els 

salaris dels alts càrrecs de l’Administració Pública. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, sí, Sra. Carine Montaner, és evident que la 

situació de l’actual crisi on els recursos pressupostaris 

de l’Estat, doncs, aquests mesos s’han centrat en la 

sanitat i els serveis sociosanitaris o als ajuts als 

empresaris i treballadors, és evident que provoca 

canvis en el pressupost de l’Estat i que afectarà a 

projectes i activitats que estaven previstes en un 

pressupost inicial. 

Igualment, també la situació de confinament general 

o l’atur del turisme ha reduït l’activitat d’alguns 

departaments de l’Administració. Per tant, és 

necessari reconduir segurament les tasques i funcions 

d’aquests departaments afectats, vist les mesures que 

s’hauran de prendre. 

La Llei de la funció pública ja preveu diferents 

instruments d’ordenació i gestió dels recursos humans 
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de l’Administració, i és en base a aquests criteris que 

conjuntament amb els representants dels treballadors 

públics i els directors dels departaments així com els 

ministres, doncs, que funció pública vol començar a 

treballar amb aquests plans d’ordenació i 

desenvolupar-los. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 

Per la rèplica Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo soc de poques paraules, però d’acció, i penso que és 

hora ara en aquests context difícil de ser solidaris i de 

reconsiderar, evidentment, els sous a la baixa dels alts 

càrrecs de l’Administració pública com els polítics, 

càrrecs de confiança, assessors. No pot ser, Sra. 

ministra, que hi ha gent dins de l’Administració 

pública que cobrin dos vegades el que cobra un cap de 

Govern. 

Les vaques lleteres no hi són ara, i és clar, cal dir que 

aquesta crisi sanitària, doncs, ha provocat una crisi 

econòmica sense precedent que afectarà tant a les 

famílies com també les finances públiques de l’Estat. 

Penso que és hora d’actuar. Quan jo vaig entrar la 

pregunta, vaig entrar la pregunta al matí, i potser es 

una coincidència, va sortir al diari, no recordo quin 

mitjà, que el grup majoritari pensava justament en 

rebaixar aquests alts càrrecs. Jo ho celebro perquè s’ha 

de ser solidari. S’ha de ser solidaris! I hem de 

racionalitzar la despesa. 

Doncs, si va en aquest sentit, doncs, estic molt 

satisfeta i espero que es faci en breu, que no siguin 

paraules, que es faci ja! 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Per la dúplica, Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies molt breument Sra. síndica. 

Sra. Montaner, crec que està estirant una mica massa 

la corda. Ara no ens dirà que la reducció de salaris i 

els plans d’optimització s’han fet perquè vostè ho ha 

dit. Tenint en compte que vostè no hi era, però 

l’última vegada que vam votar una llei en aquesta 

Cambra... no l’última vegada l’anterior, justament hi 

ha una disposició final que diu que s’encomana al 

Govern que en un termini determinat faci una llei en 

aquest sentit. 

Per tant, si us plau, no ens faci creure que ha estat 

vostè. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Entrem en el torn de repreguntes. 

Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Sr. Espot, nosaltres vam formular esmenes. 

El text preveu una baixada de sou dels polítics i dels 

càrrecs de confiança, i nosaltres havíem fet una 

esmena expressament per rebaixar els alts càrrecs de 

l’Administració pública. Vostè havia, efectivament, 

contemplat una rebaixa de sou dels polítics i dels 

càrrecs de confiança, cosa que evidentment estàvem 

totalment d’acord amb vostès, ara bé, a nivell dels alts 

càrrecs de l’Administració pública doncs, vam fer una 

esmena que no va passar. I, per tant, no vull fer creure 

res, Sr. cap de Govern, estem aquí per sumar i per fer 

reflexionar a la Cambra i qui té la paella pel mànec 

sou vosaltres i, per tant, nosaltres estem aquí per 

sumar i per fer reflexionar a la Cambra. Res més. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí òbviament, Sra. Montaner, estem aquí per sumar 

però també estem aquí per dir les coses com són. Aquí 

ningú s’atribueix el mèrit de res i nosaltres no ens hem 

atribuït el mèrit de res però hem de dir les coses com 

són. 

El que vostè està reclamant ja consta en una 

disposició final de la Llei 5/2020 que es va aprovar en 

aquesta Cambra, entrarem per tant un projecte de llei 

en aquest sentit i això malgrat la seva esmena que no 

es va acceptar ja es contenia en la iniciativa legislativa 

que va promoure el Govern. Que vostè ara o abans 

s’hi afegeix? Em sembla perfecte i de fet jo crec que 

encara reforça més aquesta idea, però si us plau 

intentem no estar constantment atribuint-nos mèrits 

els uns i els altres i, justament seguim la seva 

recomanació de sumar i, per tant doncs, si entre tots 

sumem estic segur que anirem més lluny i ho farem 

millor. 
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Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sra. Vela, després Sr. López i després vostè Sra. 

Montaner. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

En relació a la llei que s’ha de presentar ben aviat 

havíem quedat que per poder valorar ben bé la llei ens 

calia informació, i encara no hem rebut ni la llista dels 

salaris de les persones que tenen càrrec públic, ni de 

les persones de confiança política que treballen a les 

diferents institucions, i entenc que sense aquesta 

informació els consellers generals difícilment podrem 

valorar aquest text que entenc que ben aviat ha 

d’entrar a tràmit parlamentari. 

M’agradaria saber quan podrem tenir tota aquesta 

informació per valorar-ho. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sra. Vela, és cert que estem treballant en aquest text 

legislatiu seguint el mandat que va sortir d’aquesta 

Cambra, evidentment i amb més o menys aportacions, 

com comentaven. 

Crec que ha quedat molt clara la voluntat d’aquest 

Govern. Aquest matí s’ha explicat i nosaltres estem 

treballant en un text legislatiu que va amb aquesta 

idea, per complir aquest mandat i que aviat podrem 

compartir també amb els grups parlamentaris per 

poder-la entrar a tràmit. 

En relació a la informació que necessita és una feina 

que també he estat fent jo, un tipus de recerca... bé, 

no únicament jo, perdó, des del Departament de 

pressupost i finances conjuntament hem estat mirant 

aquells organismes que evidentment depenen del 

Govern, perquè hi ha d’altres que en els quals s’ha 

hagut de fer demandes, o sol·licituds i que 

evidentment també s’haurà de marcar quina línia 

segueix, per exemple, fins on es vulgui arribar o quina 

informació. Però, penso que tindrem ocasió de parlar 

en breu i també del contingut i de fins on es vol arribar 

no únicament des de la voluntat del Govern sinó que, 

com he expressat ara, entenc que des de la voluntat 

de tota aquesta Cambra. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 

Repregunta Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern, ja tinc la llei. Disposició final 

quarta. Punt 2. Llegeixo: “S’encomana al Govern en el 

termini màxim de quinze dies a partir de l’entrada en vigor 

d’aquesta llei, que presenti un projecte de llei que estableixi 

mesures de reducció o contenció dels salaris dels càrrecs 

electius o lliure designació que treballin prop de les 

administracions públiques i altres entitats públiques”. És a 

dir, càrrecs electes i persones de confiança. 

Llavors, estic parlant de directius, etc., etc. És a dir, 

us estic parlant d’una altra categoria. Veieu el que vull 

dir, o no? 

Gràcies Sra. síndica. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, sí. Ho he vist perfectament... 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot, respon vostè. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sra. síndica. 

Ho he vist perfectament des del primer moment. Els 

directius de les parapúbliques són càrrecs de lliure 

designació i per tant estan perfectament englobats en 

aquesta consideració. 

Si vostè del que està parlant és dels directors de 

l’Administració, evidentment no han estat 

contemplats ni ara, ni ho estaran en tot cas en la 

iniciativa que promogui el Govern. Però, jo crec que 

vostè cada cop que ha parlat, ha parlat de càrrecs 

electes i de lliure designació. 

Per tant, repeteixo, són els que es contenen en 

aquesta disposició final. Si vostè vol anar més enllà, ja 

li dic ara que tampoc li serveix de res atribuir-se el 

mèrit perquè el Govern no anirà més enllà. Després 

vostè si vol ja farà una esmena si és oportú al projecte 

de llei que entri el Govern. 

El Govern sempre ha dit que considerava que en 

aquest moment com a mínim la retallada salarial 

havia de concernir als càrrecs públics i als càrrecs de 
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lliure designació, això engloba evidentment molt 

personal directiu de les administracions públiques 

però que entenem que els directors dels diferents 

departaments de l’Administració i particularment en 

un moment molt difícil pel que fa a alguns d’ells on 

tenen una sobrecàrrega de treball derivada d’aquesta 

situació, i a més a més no tenen en cap cas salaris 

estratosfèrics, no trobem que sigui de justícia que se’ls 

hi apliqui una retallada salarial. 

Si aquest és el plantejament que vostès defensen i que 

a mi em sembla molt legítim, evidentment tenen tot 

el dret de defensar-lo, d’introduir les esmenes que 

corresponguin, però no digui que nosaltres hem 

mogut fitxa perquè vostè ho ha dit, perquè ni hem 

mogut fitxa en aquest sentit, ni mourem fitxa en el 

futur. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Només a la ministra Pallarés. 

Serà possible tenir aquell llistat amb tots aquests 

salaris públics? I serà possible tenir-ho abans de poder 

valorar la llei? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sí, Sra. Vela. Aquells salaris que estiguin afectats per 

la proposta legislativa que nosaltres volem entrar al 

Consell General, doncs donarem les dades perquè 

puguin fer una valoració. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 

Sra. Montaner, vostè aixecava la mà abans. Vol 

preguntar... 

La Sra. Carine Montaner: 

Crec, Sr. Espot, que està obsessionat amb el mèrit, 

amb la medalla i amb això no anem per bon camí. Li 

dic amb tot l’afecte del món. 

Miri, jo crec que pot repassar les plantilles de Govern, 

els salaris, i veurà que hi ha coses a rectificar. 

Jo parlava d’aquesta categoria, Sr. Espot. Jo parlava de 

la categoria dels directors que no són de lliure 

designació. Llavors, per tant, nosaltres havíem fet una 

esmena al respecte que no va ser acceptada però és 

una via a explorar, i el que fem nosaltres és proposar 

millora. Després vostè, evidentment, sou el Govern i 

sou vosaltres els que decidiu, com no pot ser d’una 

altra manera. Nosaltres aquí estem per controlar i 

impulsar l’acció del Govern. I no digui que les 

minories no serveixen per res, perquè això és 

totalment fals. 

És que, ha volgut... dir unes coses que potser no ha 

estat molt clar però jo crec, Sr. cap de Govern, que 

heu de reconèixer la feina de l’oposició -que a mi no 

m’agrada aquesta paraula- que estem a la minoria, i 

estem a la minoria per construir. 

Res més. No tinc cap pregunta Sr. cap de Govern, 

però... 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot i passem després a les repreguntes que 

queden. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Només és per precisar. 

Jo en cap moment he dit que les minories no 

comptaven per res. Això vostè m’ho atribueix i jo crec 

que no ho he dit en cap moment. Simplement he dit 

que quan el mèrit és compartit... ja no li dic que el 

mèrit sigui del Govern, ja li dic i si vol li concedeixo 

que el mèrit és compartit. Tots reconeixem que el 

mèrit és compartit i ja està, no passa res. 

Vostè segueix defensant que als directors de 

l’Administració se’ls hi ha de retallar el salari. És molt 

legítim però ja li dic i crec que tinc dret a dir-ho també 

que aquest no és el posicionament del Govern. 

Nosaltres entenem que, per exemple, li donaré un 

exemple paradigmàtic, que la directora del 

Departament d’ocupació i treball, que ja li dic jo que 

no cobra com el cap de Govern sinó que té un salari 

molt inferior al del cap de Govern, a mi no em sembla 

oportú que en aquest moment se li retalli el salari. És 

la meva forma de veure les coses i és la forma que crec 

que també comparteix la resta del Govern i els grups 

parlamentaris de la majoria i crec que fins i tot algun 

grup parlamentari de l’oposició. 

Vostè ha d’entendre que nosaltres també puguem 

exposar que aquesta és la nostra visió. Que vostès 

tenen una visió diferent i consideren que hauríem de 

ser més estrictes pel que fa a aquests càrrecs directius 
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malgrat ara tenen una sobrecàrrega de feina i en molts 

casos, li repeteixo, no tenen un salari tan estratosfèric 

com es vol fer pensar. Doncs, és la seva posició. Jo crec 

que tenen també els mecanismes oportuns per 

defensar-la. 

Però, en tot cas sí que penso que és important que jo 

hagi pogut deixar clara quina és la posició del Govern 

al respecte. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo li volia adreçar una pregunta a la ministra Pallarés. 

Respecte si està fet l’estudi dels llocs de treball ja que 

amb això s’entendrà quines són les necessitats 

d’aquests llocs de treball i permetrà dur a terme un pla 

de reestructuració per veure quines són les 

possibilitats d’aquesta reestructuració. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica. 

És cert que dins d’aquesta planificació penso que s’ha 

desviat una mica perquè la pregunta en realitat era en 

relació als plans d’ordenació que no té a veure 

directament amb aquesta proposició de llei que és una 

altra qüestió. 

Quan parlem de plans d’ordenació i reestructuració 

de l’Administració pública estem parlant d’uns criteris 

que ja estan marcats en la pròpia llei i que a més a més 

indiquen molt bé, i que és una qüestió que hem pogut 

parlar amb els treballadors públics i amb els directors 

que comencéssim a veure les possibilitats que hi havia 

segons el que és marca amb aquests instruments 

d’ordenació de l’Administració que dona la llei en 

l’article 22 on hi ha: incorporació, modificació i 

supressió de llocs de treball, previsions de sistemes 

d’organització de treball i tasques que es 

desenvolupen, mesures de mobilitat, trasllats, 

reassignació d’efectius, establiment de programes 

específics de formació per quan hi ha canvis... Bé, una 

sèrie de mesures que hem de començar a treballar-hi 

conjuntament. 

En relació a la revisió dels llocs de treball, nosaltres 

teníem una partida pressupostària que anava més 

vinculada... bé, inicialment, per poder començar a 

treballar el que és la revisió dels llocs dels diferents 

departaments i fer-lo amb uns certs criteris que 

evidentment no està feta perquè són molts llocs de 

treball i que en aquests moments, en el moment que 

nosaltres havíem preparat aquest concurs per poder 

tenir una empresa que pogués col·laborar amb 

nosaltres amb aquestes revisions i ser molt més àgils i 

tenir un extern que ho pogués fer, que no fos una feina 

interna de revisió de llocs sinó que es pogués treballar 

conjuntament amb un equip tècnic, doncs, ens va 

arribar aquesta crisi i ara mateix està en el calaix i sap 

molt greu. 

Però és veritat que la idea que tenim és poder treballar 

amb uns plans d’ordenació que primer ens expliquin 

on són aquells departaments que per les necessitats o 

per l’oportunitat ara mateix que es provoca, doncs 

segurament no tindrà ni les necessitats que estaven 

previstes i fins i tot potser tindrà part del seu personal 

que requereixi ser mogut a altres departaments on hi 

hagi més necessitats. 

Bé, una idea molt ràpida que em ve ara al cap, però 

que ara nosaltres és una qüestió que parlarem amb els 

directors i també amb els representants dels 

treballadors, però penso que és evident que el 

Departament de salut, per exemple, i de serveis 

sociosanitaris i en relació a socials, durant els propers 

mesos tindran molta feina i també... 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sra. Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sra. síndica. 

I d’altres departaments podria ser que tenien previstes 

unes cobertures de plaça que per norma es tenen 

durant la temporada d’hivern i per cobrir un tema 

d’immigració, doncs que segurament aquest any la 

previsió és que no passi perquè tindrem molta gent al 

país que necessitarà feina i segurament no requerirem 

d’aquest servei. 

Són aquests plans d’equilibri que volem treballar de 

forma conjunta i que volem fer-ho no únicament per 

poder afectar la partida pressupostària d’aquest any i 

veure com ens queden els departaments, sinó també 

tenir en compte com quedaria de cara a l’any que ve. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Pallarés. 
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Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Abans d’entrar a la pregunta que jo volia fer, només 

per aclarir perquè la Sra. Vela ho ha demanat dues 

vegades i la Sra. Pallarés ha intentat contestar-ho 

però no ho ha dit del tot. 

És a dir, queda clar que ens faran arribar tota la 

informació de totes les societats públiques, 

parapúbliques, societats mixtes, fundacions, etc., etc., 

de tot el que perceben anualment tots els directius i 

càrrecs de designació com el cap de Govern es va 

comprometre en motiu de l’esmena que va entrar a la 

Llei òmnibus. 

I en segon lloc, i és el motiu de la meva pregunta, jo 

us volia demanar com entén el Govern en un moment 

de davallada d’ingressos importants per l’Estat, com 

malauradament es produirà, en un moment en què 

s’estan demanant esforços importants als empresaris, 

als autònoms, en general a tothom, també als 

assalariats i evidentment amb reduccions salarials, 

com es fa això compatible amb una estructura de 

Govern que es compon doncs, a més del cap de 

Govern, amb dotze ministres -mai al nostre país hi ha 

hagut un Govern amb tants ministeris-, no només 

això sinó que també amb dotze secretaris d’Estat que 

també és una de les xifres més elevades que hi ha 

hagut mai al nostre país. Per tant, un Govern 

conformat en el seu total per vint-i-cinc persones, és 

a dir, gairebé un Consell General i evidentment amb 

salaris molt més elevats per part tant dels ministres i 

del cap de Govern, i dels secretaris d’Estat que no pas 

el que cobren els consellers, tant aquells que estan a 

dedicació exclusiva com els presidents de grup 

parlamentari, per exemple, entre d’altres. Com ho 

expliquen això davant els ciutadans, com s’explica 

que en un moment que s’han de fer tants esforços, en 

què es demanen tants esforços a la societat doncs, el 

Govern doni un exemple tenint ocupat el nombre 

màxim de ministeris que permet la llei, i li dic, el 

nombre màxim que han existit mai en la història a 

nivell de números de ministeris i el mateix amb els 

secretaris d’Estat? No sé si aquest projecte de llei que 

volen tramitar, a l’hora de demanar esforços, també 

preveu una reducció de l’estructura del Govern 

atenent a les dificultats econòmiques importants que 

viu el nostre país? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Crec que ens apartem una mica de l’objecte de la 

pregunta, però en tot cas jo sí que vull dir que la sort 

que hem tingut de molts d’aquests ministres i 

secretaris d’Estat en aquests mesos de crisi, que han 

fet una feina encomiable i excel·lent, no només per fer 

una bona gestió sanitària d’aquesta crisi sinó a més a 

més per pal·liar en la mesura del possible les 

conseqüències econòmiques i socials que es deriven 

precisament d’aquesta crisi. 

Per tant, sigui dit per endavant i crec que com a cap 

de Govern és la meva obligació de fer-ho reconèixer i 

agrair la tasca que han fet tots i cadascun d’aquests 

ministres i d’aquests secretaris d’Estat. 

El primer exemple que podem donar de 

racionalització de la despesa pública és afectar els 

nostres propis salaris. Li puc garantir que aquesta 

reducció salarial afectarà no només al meu salari, 

òbviament, sinó també al salari de tots els ministres i 

de tots els secretaris d’Estat. Per tant, jo crec que això 

ja és un primer pas. 

Espero que les altres institucions i que vostè també en 

nom propi i dels membres del seu grup parlamentari, 

segueixin aquesta mateixa dinàmica. I després, 

evidentment, totes aquelles mesures de contenció de 

la despesa i de reducció que s’hagin d’aplicar perquè 

estiguin justificades, ho farem. Ara, mesures de cara a 

la galeria per deixar en peu coix al Govern i que 

aquest Govern en moments d’extrema dificultat no 

pugui fer una gestió eficient i eficaç d’aquesta crisi, ja 

li jo que no! 

Però, evidentment jo no em tanco a cap tipus de 

mesura no només exemplificativa sinó sobretot també 

mesures que tinguin un fonament, i des d’aquest punt 

de vista ja li dic ara que prendrem totes aquelles 

mesures que calguin en aquest sentit. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Alguna repregunta més... 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, una repregunta més en relació a aquest tema. 

Ja que el Sr. Espot diu que es retallarà el salari i ja ens 

ho ha anunciat tres vegades, però encara no ha 

presentat el projecte de llei per reduir els salaris. 

Jo estic disposat a reduir el salari si és això el que em 

demana, en tot cas el que em sembla que això no es 
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pot fer a cop d’anunci a dins del Consell General, això 

té una forma que és presentar un projecte de llei que 

vostè ha de presentar, que es va comprometre a fer-

ho; també es va comprometre a compartir la 

informació amb els consellers en relació a aquests 

salaris perquè igual que vostè diu que es retallarà el 

salari, jo també estic disposat a retallar-me’l. El que no 

tinc tan clar és que vostè tingui la voluntat real de 

reduir els salaris abusius que hi ha a l’Administració 

pública. Vostè va dir en vàries de les reunions que 

vam tenir abans de la segona Llei òmnibus, que no 

podia ser que hi hagués persones que cobressin 10, 12 

o 15.000 euros a l’Administració pública en el nostre 

país. 

Ara sembla que ha canviat de discurs i ara ja no està 

disposat a tirar endavant una reforma envers 

d’aquests salaris abusius, al nostre entendre, a 

l’Administració pública i ara fa un exercici de què jo 

em retallo el meu salari com si amb el salari del cap de 

Govern, que tampoc crec que se’l retalli tot, doncs 

podem solucionar el problema. 

Jo crec que vostè està faltant a la seva paraula de 

retallar els salaris públics importants i elevats que hi 

ha al nostre país, i jo espero que vostès ens 

comparteixin aquesta informació i que no segueixin 

amagant una realitat que crec que ha de ser pública i 

que els ciutadans han de conèixer què és el que estan 

cobrant determinats directors, i no només uns quants, 

certes direccions de determinades entitats 

parapúbliques han de ser salaris públics, i jo espero 

que en els propers dies ens facin arribar aquesta 

informació. 

Jo li demano de nou si ens faran arribar tota la 

retribució de tots els organismes públics que han 

percebut al llarg de l’any 2019. I, a més, ens va dir que 

ens ho faria arribar abans d’entrar a la Llei. El termini 

de la Llei està vencent, per tant, ara espero que ens 

faci arribar aquesta informació en el millor termini 

possible. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Bé, aquesta paraula de “salaris abusius” la utilitza 

vostè. Jo no l’he utilitzat mai la paraula de “salaris 

abusius”. 

Jo crec que hi ha persones que evidentment poden 

tenir un salari important, fins i tot un salari més 

important que el del propi cap de Govern, però en tot 

cas entenc que si se’ls hi retribueix aquests salaris 

primer, o perquè hi ha una graella salarial que així ho 

justifica, o sinó també perquè la complexitat o 

l’especificitat tècnica de la seva feina fan doncs que 

segurament hagués estat molt difícil trobar algú amb 

la mateixa competència a un salari inferior. 

Per tant, jo crec que hem de ser molt prudents quan 

fem aquestes disquisicions generals. No em parli 

d’amagar informació perquè vostès han fet en els 

últims anys, fins i tot abans que vostè estigués en 

aquest grup parlamentari, jo ja estava assentat en 

aquest Consell, múltiples demandes d’informació dels 

salaris que es perceben a l’Administració i per part de 

les entitats parapúbliques que depenen de 

l’Administració general. I cada cop aquesta 

informació se’ls hi ha facilitat. Si no se’ls hi ha facilitat 

per escrit, se’ls ha posat a disposició i fins i tot hi ha 

alguns consellers d’anteriors grups parlamentaris 

socialdemòcrates que s’han desplaçat a les pròpies 

dependències del Govern per consultar aquesta 

informació. 

Per tant, doncs si us plau no parli d’amagar 

informació. 

Però en tot cas, evidentment com sempre he fet, els 

meus compromisos els honoro. Hi ha una obligació de 

presentar un projecte de llei, que s’acompanyarà de la 

informació que sigui necessària per poder analitzar per 

part dels grups parlamentaris de l’oposició i de la 

majoria aquest projecte de llei. Tampoc crec que 

calgui aquí fer un exercici diguem de súmmum detall, 

vull dir que al final doncs tampoc aporti res. És a dir 

vostès tindran com no pot ser d’una altra manera 

perquè m’hi vaig comprometre, la informació que 

necessitin en aquest sentit, i per tant doncs no passi 

cura que el meu compromís una vegada més 

l’honoraré. I a més a més en deixaré constància escrita 

perquè després no pugui dir el mateix que va dir amb 

la segona llei òmnibus de què no se’ls hi havia passat 

cap text legal abans d’entrar-lo a tràmit parlamentari. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

No havent-hi més punts a l’ordre del dia, s’aixeca la 

sessió. 

Bona tarda. 

(Són les 16.45h) 
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